
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο και 9ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Βόλου,
Αµερικανοί απόφοιτοι από το Boston College, µαθητές από
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Λεχαινών Ηλείας και από το 2ο Δη-
µοτικό Σχολείο Λεχαινών Ηλείας, σελ. 16579, 16582, 16614 

2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Κ. Βλάση και Σ.
Κυριάκη, σελ. 16617 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Ειδική Συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την

Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου,
σελ. 16575-16582 

4. Τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των θυµάτων της
γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου, σελ. 16582 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16575, 16577, 16578,
16579, 16581, 16582, 16613, 16615, 16616, 16618, 16619,
16620, 16622, 16623, 16624, 16628, 16629, 16631, 16632,
16635 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1791-1880, σελ.

16582-16607 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1108-16611 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Οικία Οικογέ-

νειας Δραγούµη», σελ. 16612 
β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Οι παραγωγοί πορτοκαλιών της Αργολίδας βρί-

σκονται σε µεγάλη οικονοµική δυσπραγία», σελ. 16613 
ii. µε θέµα: «Ο αθέµιτος ανταγωνισµός εξαιτίας της εκρη-

κτικής αύξησης των εισαγωγών αγροτικών προϊόντων από
τρίτες χώρες απειλεί την επιβίωση των Ελλήνων αγροτών»,
σελ. 16615 

γ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i. µε θέµα: «Ενσωµάτωση Οδηγίας 2022/2041 του Ευρω-

παϊκού Συµβουλίου για προώθηση συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων για τον καθορισµό των µισθών», σελ. 16617 

ii. µε θέµα: «Προβλήµατα των εργαζοµένων στην επιχεί-
ρηση «Βαρβαρέσος ΑΕ Ευρωπαϊκά Νηµατουργεία», σελ.
16618 

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Χρέος και διαθέσιµα σε φορείς της Γενικής Κυ-

βέρνησης», σελ. 16620 
ii. µε θέµα: «Ποια είναι τα 72.000 ακίνητα της δηµόσιας πε-

ριουσίας που η κυβέρνηση δεν αξιοποιεί προς όφελος του
ελληνικού λαού;», σελ. 16624 

iii. µε θέµα: «Η στρατηγική καταπολέµησης της απάτης του
ταµείου ανάκαµψης και ο ρόλος της στην υπόθεση των ανα-
θέσεων ύψους 2,5 δις που διερευνά το Γραφείο Ευρωπαίου
Εισαγγελέα», σελ. 16629 

ε) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i. µε θέµα: «Η Εθνική Τράπεζα συνεχίζει να µην καλύπτει

εργαζοµένους της µε συλλογικές συµβάσεις και το Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αδρανεί», σελ.
16622 

ii. µε θέµα:  «Η στάση του ΕΦΚΑ απέναντι σε εταιρείες µε
χρέη ασφαλιστικών εισφορών ζηµιώνει το δηµόσιο συµφέ-

ρον», σελ. 16627 
στ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: « Άµεση και

ολοσχερής εξόφληση των απλήρωτων δεδουλευµένων των
δικαστικών διερµηνέων της Αττικής. Πλήρης κατοχύρωση
των εργασιακών τους δικαιωµάτων», σελ. 16631 

ζ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα:
«Αντιµετώπιση προβληµάτων στελέχωσης και λειτουργίας
του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιε-
χοµένου (ΕΚΤ), λόγω έλλειψης προσωπικού και της ανα-
γκαίας κρατικής χρηµατοδότησης»., σελ. 16633 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της ΝΙΚΗΣ και

οι Βουλευτές του κόµµατός του, κατέθεσαν σήµερα 20-5-
2024, πρόταση νόµου «Δικαίωµα εξαγοράς κόκκινων δανείων
από τους δανειολήπτες, µετά από τη µεταβίβασή τους από
τις τράπεζες στις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δά-
νεια και πιστώσεις», σελ. 16617 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας « Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου
των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις  Ένοπλες Δυνά-
µεις και λοιπές διατάξεις, σελ. 16623 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16623 - 16635
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16575 - 16623

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16575, 16617
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 16577
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 16580
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 16581
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 16577
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 16575, 16582
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 16579
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 16578
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 16575
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 16578
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 16576

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16623, 16624, 16628,16629, 

16631, 16632, 16635
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16575, 16577, 16578,16579, 

16581, 16582, 16613,16615, 
16616, 16618, 16619,16620, 
16622

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16620, 16621
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 16624, 16625, 16626
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ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 16622, 16623, 16624,16627, 
16628

ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 16621, 16622, 16625, 16626
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 16629
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 16615, 16616
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 16631, 16632, 16633
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 16633, 16634
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 16633, 16634
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 16612, 16613
ΜΠΟΥΓΑΣ  Ι., σελ. 16631, 16633
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 16621, 16613
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν., σελ. 16629, 16630
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 16613, 16614
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 16614, 16617, 16618,16619, 

16620, 16623, 16624
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 16615, 16616
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 16618, 16619
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π., σελ. 16627, 16628
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 16617, 16618



Αθήνα, σήµερα στις 20 Μαΐου 2024, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την Ηµέρα
Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου.

Κατά τη σηµερινή συνεδρίαση θα τοποθετηθούν για πέντε
λεπτά εκ µέρους του Προεδρείου ο οµιλών, εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης η Υπουργός Πολιτισµού κ. Λίνα Μενδώνη και συνάδελ-
φοι Βουλευτές που έχουν οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές τους
Οµάδες. 

Ξεκινούµε µε την οµιλία του Προεδρεύοντα. 
«Πανταχόθεν του Πόντου αγγέλονται σφαγαί, εις Κερασούντα,

εις Τραπεζούντα και αλλού. Εάν η κατάστασις συνεχιστεί, Ελλη-
νισµός Πόντου εξαφανισθήσεται, πριν η διπλωµατία προλάβει
ασχοληθεί περί αυτού». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το δραµατικό τηλεγρά-
φηµα τον Ιούλιο του 1920 η επιτροπεία Ποντίων ενηµέρωνε τον
Ελευθέριο Βενιζέλο για την κατάσταση στον Πόντο. 

Συµπληρώνονται φέτος εκατό πέντε χρόνια από τη σφαγή και
την εξόντωση από τον εκτοπισµό του ποντιακού Ελληνισµού από
την πατρογονική του εστία. Εκατόν πέντε χρόνια από το έγ-
κληµα! 

Για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες απανταχού του κόσµου η
19η Μαΐου δεν είναι µόνο ηµέρα µνήµης, είναι ηµέρα θρήνου. Το
ιστορικό τραύµα της τουρκικής θηριωδίας των Νεότουρκων του
Κεµάλ Ατατούρκ, η οποία είχε σαν αποτέλεσµα τριακόσιες πε-
νήντα τρεις χιλιάδες νεκρούς και ακόµη περισσότερους εκτοπι-
σθέντες, δεν θα επουλωθεί ποτέ αλλά δεν θα ξεχαστεί και ποτέ.
Η λήθη δεν είναι χαρακτηριστικό αυτού του λαού. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επιµένουµε µε βροντερή φωνή να
διεκδικούµε την αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ποντίων και
από τη διεθνή κοινότητα και από την ίδια την Τουρκία. Οι λαοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν προχωρούν µπροστά αν µέ-
νουν αιχµάλωτοι στο χθες και σε παιχνίδι µε τις λέξεις. 

Στον Πόντο συντελέστηκε γενοκτονία. Δεν ήταν τυχαίο γεγο-
νός. Υπήρξε µέρος σχεδίου για την εκκαθάριση των εθνικών µει-
ονοτήτων αρχικώς από το νεοτουρκικό και εν συνεχεία από το
κεµαλικό καθεστώς. Πρόκειται για έγκληµα εις βάρος της ανθρω-
πότητας, έγκληµα για το οποίο ακόµα δεν έχουµε ακούσει µια

συγγνώµη. Είναι ένα έγκληµα για το οποίο οι αυτόπτες µάρτυρες
έλεγαν ότι ποτέ γραπτός λόγος δεν θα µπορέσει να αντικατο-
πτρίσει το πραγµατικό µέγεθος των σφαγών, των λεηλασιών, των
εκτελέσεων και των βιασµών. 

Η βίαιη εξολόθρευση του ποντιακού Ελληνισµού, η τραγική κα-
τάληξη ενός από τα πιο δυναµικά κοµµάτια του Ελληνισµού και
ο εκτοπισµός του από την πατρογονική του εστία δεν στάθηκαν
παράγοντες ικανοί να τον εξαφανίσουν. 

Ο ποντιακός Ελληνισµός µετέφερε στην Ελλάδα τις αξίες, τον
δυναµισµό, την αγάπη για την πατρίδα και την οικογένεια. Σε όποιο
µέρος της χώρας και αν εγκαταστάθηκαν, στην Αθήνα, τη Θεσσα-
λονίκη, την Πιερία, το Κιλκίς και αλλού, οι Πόντιοι στάθηκαν όρθιοι
και πρόκοψαν. Αλλά, κυρίως µε τη δράση τους βοήθησαν τα µέγι-
στα ώστε να µείνει ζωντανή η µνήµη της γενοκτονίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο η αλήθεια λυτρώνει. Γι’
αυτό συνεχίζουµε και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε για όσο
χρειαστεί για τη δικαίωση. Όλοι µαζί συνεχίζουµε και θα συνεχί-
ζουµε να αγωνιζόµαστε µε το κεφάλι σκυµµένο από σεβασµό στα
θύµατα της γενοκτονίας των Ποντίων για την αναγνώρισή της. Αι-
ωνία τους η µνήµη! 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας τον
λόγο έχει ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης. 

Όλοι οι οµιλούντες θα έχουν τον λόγο για πέντε λεπτά. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 24 Φεβρουα-

ρίου 1994 η Βουλή των Ελλήνων ψήφισε οµόφωνα την ανακήρυξη
της 19ης Μαΐου ως Ηµέρα Μνήµης για τη Γενοκτονία των Ελλήνων
στον µικρασιατικό Πόντο. Αναγνώρισε µε τον τρόπο αυτό, ως
όφειλε, τις σφαγές, τους εκτοπισµούς και τη γενοκτονία του πον-
τιακού Ελληνισµού, που πραγµατοποιήθηκαν από το κίνηµα των
Νεότουρκων, αλλά και των κεµαλικών, κατά την περίοδο 1914 –
1923, η οποία εκτιµάται ότι στοίχισε τη ζωή σε πάνω από τριακό-
σιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες από την Τραπεζούντα, τη Σαµ-
ψούντα, την Αργυρούπολη, την Κερασούντα, την Αµάσεια και
άλλες περιοχές του Πόντου. 

Η χθεσινή επέτειος της γενοκτονίας του ποντιακού Ελληνισµού
είναι βεβαίως µια ηµεροµηνία που αποτυπώνει ηµερολογιακά αυτά
που όλοι οι Έλληνες, και ιδιαίτερα εµείς οι Πόντιοι, κουβαλάµε
κάθε µέρα ως βαθιά οδύνη µέσα στις ψυχές µας. Γιατί οι µνήµες
ζουν καθηµερινά µέσα µας, µεταλαµπαδεύτηκαν και θα συνεχί-
σουν να µεταλαµπαδεύονται από γενιά σε γενιά, κρατώντας ολο-
ζώντανες τις ρίζες µας και ολοζώντανο το χρέος µας. 

Να µην αφήσουµε ποτέ τη βαριά σκιά µιας από τις πιο µαύρες
σελίδες στη σύγχρονη ιστορία του γένους µας να σβήσει τη
λάµψη του ηρωισµού του ποντιακού λαού, αλλά και να σκεπάσει
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µε λήθη την αγάπη για τις αλησµόνητες πατρίδες. Ούτε όµως να
επιτρέψουµε ποτέ να ξεχαστεί από τη διεθνή κοινότητα ένα από
τα αγριότερα εγκλήµατα της Τουρκίας κατά της ανθρωπότητας
που µαζί µε τα εγκλήµατα κατά των Κυπρίων, των Μικρασιατών,
αλλά και των Αρµενίων, είχαν µοναδικό στόχο τον αφελληνισµό
της Ανατολής. 

Η γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου ζητάει δικαίωση από
την ίδια την ιστορία. Και ως Έλληνες οφείλουµε να στέλνουµε
διαρκώς ηχηρό το µήνυµα στην Τουρκία ότι οφείλει επιτέλους
να αναγνωρίσει τη γενοκτονία και να ζητήσει ρητά και κατηγο-
ρηµατικά συγγνώµη για όλα τα δεινά που προκάλεσε στον υπε-
ρήφανο, προοδευτικό και δηµιουργικό ποντιακό Ελληνισµό. 

Ο ποντιακός Ελληνισµός, παρά την τραγική ιστορική του δια-
δροµή και τον ξεριζωµό του από τα ιερά του χώµατα, όπου και
άκµασε για πάνω από τρεις χιλιάδες χρόνια, συνεχίζει να µεγα-
λουργεί στην Ελλάδα αλλά και τη διασπορά, αποδεικνύοντας ότι
οι ποντιακές ρίζες ισχυροποιούνται ακόµη και όταν απλώνονται
πολύ µακριά από τον κορµό του δέντρου µας, που βρίσκεται στις
αλησµόνητες πατρίδες. 

Η απαίτηση αυτή δεν έχει στόχο, ούτε να αναζωπυρώσει µίση
ούτε να λειτουργήσει ως θρυαλλίδα αντεκδίκησης ούτε να κατα-
δικάσει συλλήβδην ως βάρβαρο έναν ολόκληρο λαό της εξ ανα-
τολών γείτονος τη σύγχρονη εποχή. Έχει όµως στόχο να
διατρανώσει ότι δεν είναι δυνατόν οι σχέσεις της ειρηνικής συ-
νύπαρξης των δύο λαών, την οποία και επιθυµούµε, να δηλητη-
ριάζονται εσαεί αλλά και µονοµερώς από τη σκόπιµη λήθη της
Τουρκίας να αποδεχθεί εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας που
διέπραξε και ακόµα και σήµερα επιµόνως αρνείται, ασελγώντας
πάνω στη µνήµη των αδικοχαµένων αδελφών Ελλήνων του Πόν-
του. 

Κάτω από το χαλί της ιστορίας δεν είµαστε διατεθειµένοι να
βάλουµε τίποτα. Χωρίς αποδοχή και συγγνώµη δεν υπάρχει συγ-
χώρεση, ούτε δικαιοσύνη ούτε κάθαρση ούτε γαλήνη ψυχής
αυτών που σφαγιάστηκαν, αυτών που ξεριζώθηκαν, αυτών που
έζησαν στα επόµενα χρόνια κουβαλώντας τον πόνο, τον καηµό
και τη νοσταλγία, ούτε σε όλους εµάς τους απογόνους τους. 

Πέραν όµως από την αναγνώριση της γενοκτονίας του Ελλη-
νισµού του Πόντου από τη διεθνή κοινότητα, οφείλουµε ως έθνος
να αναγνωρίζουµε και την τεράστια προστιθέµενη αξία που ο
ποντιακός Ελληνισµός έδωσε τόσο στη µητροπολιτική πατρίδα
όσο και στα µήκη και πλάτη της οικουµένης που άνοιξαν την αγ-
καλιά τους για να του προσφέρουν νέα πατρίδα. Γιατί όπου εγ-
καταστάθηκαν οι ξεριζωµένοι Πόντιοι, είτε στη χώρα µας είτε στο
εξωτερικό, όχι µόνο επιβίωσαν σε συνθήκες εξαιρετικά δύσκολες
αλλά αποτέλεσαν και συνεχίζουν να αποτελούν δύναµη δηµιουρ-
γίας, ανάπτυξης και προόδου, µε εφόδια την εργατικότητα, τη
θέληση, τη λεβεντιά και τη δύναµη της ψυχής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα δεν είναι µόνο
ηµέρα µνήµης για το όνειδος της γενοκτονίας, είναι και µέρα
υπόσχεσης ότι ενωµένο και ψύχραιµο, µεθοδικό και ισχυρό το
έθνος µας θα κινητοποιεί όλες τις δηµιουργικές του δυνάµεις για
να µην επιτρέψει ποτέ ξανά τέτοια οδύνη και τέτοια καταστροφή.

Στους έκρυθµους καιρούς που ζούµε, µε δύο πολέµους να µαί-
νονται στην ευρύτερη γεωγραφική γειτονιά µας αλλά και την
προβληµατική γειτονική µας σχέση µε την Τουρκία, την Αλβανία,
αλλά και τη Βόρεια Μακεδονία, η Ελλάδα µε δίκαια και πανί-
σχυρα όπλα τον πολιτισµό, το πνεύµα και το αδάµαστο εθνικό
µας φρόνηµα θα βρίσκεται πάντα στη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας µε κάθε κόστος, γιατί έχει βιώσει το άδικο, γιατί νίκησε το
άδικο αλλά και γιατί έχει αναγεννηθεί µέσα από το άδικο, ακόµα
και όταν νικάται πρόσκαιρα κάποιες φορές από αυτό µέσα στη
µακραίωνη ιστορία της.

Και απέναντι σε όσους ανεπιτυχώς προσπαθούν να θάψουν τη
συλλογική µας µνήµη και να αποσιωπήσουν τη γενοκτονία, το µέ-
γιστο των ιστορικών αδίκων, θα ορθώνεται πάντα µπροστά «η
Ρωµανία, που ακόµη και αν επέρασεν, ανθεί και φέρει και άλλο». 

Αιωνία η µνήµη στα θύµατα της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Ραλλία Χρηστίδου. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα τιµούµε

εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία τη µνήµη των θυµάτων της Γε-
νοκτονίας των Ποντίων που οδήγησε στον θάνατο και τον ξερι-
ζωµό ένα σηµαντικό κοµµάτι του Ελληνισµού µε µεγάλη ιστορία. 

Δεν ξεχνούµε πως οι Πόντιοι πρόσφυγες που ήρθαν στην Ελ-
λάδα συνέβαλαν καθοριστικά στην κοινωνική, πολιτιστική και οι-
κονοµική ανόρθωση της χώρας παρά τις δυσκολίες και τις
αντιξοότητες. Η ιστορία του ποντιακού Ελληνισµού υπήρξε
µακρά, υπήρξε τρικυµιώδης. Πολλές ιστορίες από τη γιαγιά µου
που ήταν από το Καρς τις θυµάµαι ακόµα.

Η Γενοκτονία του ποντιακού Ελληνισµού από το τουρκικό κρά-
τος δεν στάθηκε ικανή να διακόψει την ιστορική διαδροµή του
και την εκ µέρους του διατήρηση της εθνικής ταυτότητας, της
γλώσσας, των ηθών, των εθίµων, των λαϊκών παραδόσεων και
του πολιτισµού του. Μετά τον ξεριζωµό του από τις πατρογονι-
κές εστίες ενσωµατώθηκε στον εθνικό κορµό επιδεικνύοντας ζω-
τικότητα, δυναµισµό και το ανεξάρτητο προοδευτικό πνεύµα που
του επέτρεψε να έχει ενεργό και δηµιουργική παρουσία συνεχώς
εδώ και παντού. 

Η Γενοκτονία των Ποντίων από τον τουρκικό εθνικισµό, που
οδήγησε στη σφαγή σε πάνω από τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
συνανθρώπους µας και οδήγησε στον ξεριζωµό πολλών περισ-
σότερων από τον τόπο τους στην αναζήτηση µιας νέας πατρίδας,
αποτελεί µία από τις πιο µαύρες σελίδες της σύγχρονης ιστορίας
και µας θυµίζει ότι το µίσος, η µισαλλοδοξία και ο εθνικισµός
οδηγούν πάντοτε σε ανθρώπινες τραγωδίες. 

Η ανάδειξη της ιστορικής αλήθειας παραµένει ζητούµενο στις
µέρες µας. Η παγκόσµια αναγνώριση του εγκλήµατος και η κα-
ταδίκη του εθνικισµού είναι προϋπόθεση για την ειρηνική συνύ-
παρξη στον σύγχρονο κόσµο. Γι’ αυτό και η ενίσχυση της
ιστορικής µνήµης ώστε να αποτελέσει η αναγνώριση αυτή συµ-
βολική πράξη για την αποτροπή ανάλογων θηριωδιών σε βάρος
της ανθρωπότητας αποτελεί θεσµικό µας χρέος. 

Και η φετινή 19η Μαΐου, ηµέρα µνήµης της Γενοκτονίας των
Ελλήνων του Πόντου, έχει στον φόντο της τα τραγικά γεγονότα
δύο πολέµων στην ευρύτερη γειτονιά µας και τους χιλιάδες πρό-
σφυγες που εγκαταλείπουν τις εστίες τους. Η ζωντανή προσφυ-
γική µνήµη των Ποντίων ενεργοποιεί τα αντανακλαστικά της
αλληλεγγύης για όλους τους πρόσφυγες από όλους τους πολέ-
µους της σύγχρονης ιστορίας και παράλληλα αυτή η µνήµη είναι
η δυνατότερη φωνή για την ειρήνη και την αρµονική συνύπαρξη
όλων των λαών. Διατηρούµε τις µνήµες ζωντανές και υπερασπι-
ζόµαστε την ειρήνη και εργαζόµαστε για να σταµατήσει κάθε πό-
λεµος και να σταµατήσει κάθε προσπάθεια αναθεωρητισµού. 

Το τελευταίο στάδιο της γενοκτονίας είναι η άρνησή της. Η
απόδοση δικαιοσύνης ξεκινά µε την αναγνώριση της γενοκτο-
νίας, πράξη που συνιστά ηθικό και ιστορικό καθήκον της διε-
θνούς κοινότητας έναντι των εκατοµµυρίων νεκρών και των
νεότερων γενιών. Αυτό κάνει ακόµα µεγαλύτερη την ευθύνη να
διασφαλιστεί η διεθνής αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ελλή-
νων του Πόντου ως ελάχιστος φόρος τιµής στις τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες δολοφονηµένους και στις εκατοντάδες χιλιάδες
ξεριζωµένους. 

Όταν το γκρίζο επανέρχεται στην Ευρώπη σηµαίνει ότι δεν
έχουµε διδαχθεί από τα λάθη του παρελθόντος. Ειδικά στις
µέρες µας, µέρες αυξηµένης γεωπολιτικής αναταραχής και πο-
λεµικού πυρετού, έχει µεγάλη σηµασία να θυµόµαστε τις αιτίες
που οδηγούν στη µισαλλοδοξία και τρέφουν τις τυφλές δυνάµεις
της καταστροφής, έχει σηµασία να θυµόµαστε τις δραµατικές
συνέπειες του σοβινισµού και την αξία των δικαιωµάτων, των
ελευθεριών, της ανεκτικότητας απέναντι στο διαφορετικό, της
ειρηνικής συνύπαρξης των λαών. Η δηµαγωγία και η πατριδοκα-
πηλία δεν έχουν θέση αυτή την ηµέρα. 

Αναγνωρίζοντας τη σπουδαιότητα ότι οι γενιές που έρχονται
θα είναι ασφαλείς όταν πάψουν να υπάρχουν οι αιτίες που προ-
καλούν τους πολέµους και τις γενοκτονίες, αναλαµβάνουµε ως
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χρέος στα θύµατα να εργαστούµε για να µην ξαναγίνει ποτέ καµ-
µία γενοκτονία ξανά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Δηµήτριος Μάντζος. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 19 Μαΐου χθες, ηµέρα µνήµης

του αποτρόπαιου εγκλήµατος της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου, ενός ιστορικού γεγονότος εξόντωσης και αφανισµού όχι
µε εθνική αλλά µε διεθνή εµβέλεια, ενός εγκλήµατος σε βάρος
τελικά ολόκληρης της ανθρωπότητας.

Ιστορικά τεκµηριωµένα ο Ελληνισµός του Πόντου γνώρισε στα-
διακά τον εκτοπισµό, την οικονοµική εξουθένωση και τελικά τα
τάγµατα θανάτου έως τον αφανισµό του. Αδυνατεί ο ανθρώπινος
νους να συλλάβει τη φρίκη των βίαιων, µαζικών και φονικών γεγο-
νότων. Εκείνη την αιµατηρή περίοδο 1914 - 1923 περίπου τριακό-
σιες πενήντα τρεις χιλιάδες Έλληνες έχασαν µαρτυρικά τη ζωή
τους από το κίνηµα των Νεοτούρκων και το οθωµανικό κράτος,
ενώ πολλοί περισσότεροι εκτοπίστηκαν. Πρόκειται για τη δεύτερη
σε µια τριλογία, τραγική τριλογία, γενοκτονιών εις βάρος των Αρ-
µενίων, των Ασσυρίων και των Ελλήνων του Πόντου στην αρχή του
20ου αιώνα, ένα µοτίβο που, δυστυχώς, ακολουθήθηκε και στη συ-
νέχεια µε το Ολοκαύτωµα των Εβραίων, αλλά και µε γενοκτονίες
που συνέβησαν σε άλλες περιοχές του πλανήτη µας. 

Όµως, ο πάντα δηµιουργικός ποντιακός Ελληνισµός άντεξε.
Κατάφερε όχι µόνο να σταθεί όρθιος µέσα στην οδύνη και παρ’
όλη την οδύνη να διατηρήσει τις ρίζες του, την παράδοση, τον
πολιτισµό του. Έχασε οικογένειες, έχασε τα σπίτια αλλά ποτέ
δεν έχασε τις ρίζες του ο ποντιακός Ελληνισµός. Κράτησε ζων-
τανή τη συνείδηση, τα έθιµα, τη διάλεκτο στην Ελλάδα και στον
κόσµο, στον Απόδηµο Ελληνισµό. 

Ειδικά φέτος, βαριά σκιά στην επέτειο µνήµης ρίχνει η απώλεια
του Μιχάλη Χαραλαµπίδη στις 27 του Μάρτη φέτος, εκείνου του
ανθρώπου, του ιδεολόγου πολιτικού που αφιέρωσε τη ζωή του
µε βάση το ήθος του και τις αξίες του για να αγωνιστεί για τον
ποντιακό κόσµο. 

Ο αείµνηστος Μιχάλης Χαραλαµπίδης, στη µνήµη του οποίου
αφιερώνω αυτήν εδώ την συζήτηση και αυτήν εδώ την εισήγηση,
υπήρξε ο οραµατιστής για την αναγνώριση από τη Βουλή των
Ελλήνων της Γενοκτονίας των Ποντίων, των Ελλήνων του Πόν-
του, τη 19η Μαΐου. Ήταν, πράγµατι, το ΠΑΣΟΚ, η κυβέρνηση του
Ανδρέα Παπανδρέου που πριν από τριάντα χρόνια εισηγήθηκε
σε τούτη εδώ την Αίθουσα τη θεσµική αναγνώριση της Γενοκτο-
νίας µε τον ν.2193/1994.

Σήµερα που βασικά µας δικαιώµατα είναι ξανά υπό αµφισβή-
τηση, σήµερα που ο ανθρωπισµός µας δοκιµάζεται στη Γάζα,
στην Ουκρανία και αλλού, σήµερα οφείλουµε περισσότερο από
ποτέ να διατηρήσουµε άσβεστη τη φλόγα, να διατηρήσουµε τη
φλόγα της ειρήνης, τη φλόγα της αντίστασης στην εξαθλίωση
που φέρνει ο πόλεµος. 

Αυτή είναι η διαχρονική ποντιακή κληρονοµιά, το ποτέ ξανά
και παρ’ ότι η γενοκτονία έχει ήδη, πράγµατι, αναγνωριστεί από
πλήθος κρατών, καθώς και από τη Διεθνή Ένωση Μελέτης των
Γενοκτονιών, η προσπάθεια για διεθνή αναγνώριση από τη διε-
θνή κοινότητα πρέπει να συνεχιστεί. 

Ο αγώνας µας για διατήρηση άσβεστης της ιστορικής µνήµης
της γενοκτονίας δεν συνεχίζεται για λόγους εκδίκησης εναντίον
εκείνων που τη διέπραξαν, αλλά για να µην επιτρέψουµε την επα-
νάληψη διάπραξης όµοιων θηριωδιών κατά της ανθρωπότητας
και αυτή είναι µια πολιτική αρχών που πρέπει µε συνέπεια όλες
οι ελληνικές κυβερνήσεις διαχρονικά να υπηρετούν. Και τούτο
το µήνυµα οφείλει η Ελλάδα να το εκπέµψει δυνατά σε όλα τα
άλλα κράτη και σε όλα τα διεθνή fora, καθότι έχει πρόσθετο ει-
δικό βάρος στην παγκόσµια αυτή συγκυρία µε τις πολλαπλές
εστίες πολέµου να µαίνονται, ιδίως όταν η γειτονική Τουρκία
ισχυρίζεται ότι επιθυµεί έντονο και ειλικρινή διάλογο, δείχνοντας
παράλληλα ασέβεια στους νεκρούς της γενοκτονίας και απρο-
θυµία να απέχει ακόµα και από την προκλητική της ρητορική την

ίδια εκείνη ηµέρα της οδύνης και του πένθους, παρά τη διακή-
ρυξη των Αθηνών και τα ήρεµα νερά που τόσο συχνά προβάλ-
λονται και από την ελληνική Κυβέρνηση.

Τόσο η χώρα µας, λοιπόν, όσο και η διεθνής κοινότητα όχι
µόνο δεν πρέπει να πάψουν αλλά πρέπει να συνεχίσουν να τιµούν
τη µνήµη των θυµάτων της ποντιακής γενοκτονίας, αλλά και να
καλούν επίµονα την Τουρκία να σταθεί στο ύψος των ευθυνών
της, να αναγνωρίσει, παραδεχόµενη ότι στο παρελθόν στο έδα-
φός της διαπράχθηκαν εγκλήµατα που δεν πρέπει ποτέ να επα-
ναληφθούν. 

Η χώρα µας οφείλει να επιδιώξει σθεναρά τη δηµιουργία κοι-
νής αντίληψης µε τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι
ο πολυπόθητος εκδηµοκρατισµός της Τουρκίας περιλαµβάνει
τον ελεύθερο διάλογο στο εσωτερικό της χώρας για τα ιστορικά
γεγονότα του παρελθόντος, την αναγνώριση αυτών των ιστορι-
κών γεγονότων και την αποκατάσταση των αδικιών, τη δηµιουρ-
γία συνθηκών συλλογικής αυτογνωσίας και πραγµατικής
αποδοχής της ιστορικής αλήθειας.

Πρέπει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και συνάδελφοι, η υπόµνηση
της ποντιακής γενοκτονίας στο διεθνές περιβάλλον να εξακολου-
θεί να είναι συστατικό στοιχείο της εξωτερικής µας πολιτικής.
Εκατόν πέντε χρόνια µετά δεν ξεχνάµε. Τιµούµε και συνεχίζουµε
να αγωνιζόµαστε για την ειρήνη, κρατούµε ζωντανή τη φλόγα,
γιατί λαός χωρίς ιστορική µνήµη δεν µπορεί να έχει προοπτική
για ένα καλύτερο µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Παρασκευή Δάγκα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η 19η Μάη, Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ποντίων, έχει

σηµαδευτεί από τον βάρβαρο ξεριζωµό των Ελλήνων του Πόντου
µε εκατοντάδες χιλιάδες θύµατα και πάνω από ένα εκατοµµύριο
εκτοπισµένους που οδηγήθηκαν στην προσφυγιά. Ήταν στις 19
Μαΐου του 1919 που ο Μουσταφά Κεµάλ αποβιβάστηκε στη Σαµ-
ψούντα για να ξεκινήσει τη δεύτερη και πιο άγρια φάση της πον-
τιακής γενοκτονίας. Εκατόν πέντε χρόνια µετά και οι οικογένειες
των ξεριζωµένων κουβαλούν πολλές µατωµένες ιστορίες.

Όσο κι αν γίνεται προσπάθεια σήµερα να «αποστεωθεί» η
σφαγή και η προσφυγοποίηση εκατοντάδων χιλιάδων Ποντίων
από την ουσία για να συγκαλυφθούν τα αίτια, τα διδάγµατα πα-
ραµένουν επίκαιρα γιατί βασικός παράγοντας που συντέλεσε στη
γενοκτονία ήταν η άνοδος του τουρκικού φασιστικού εθνικισµού.
Η ανερχόµενη αστική τάξη της Τουρκίας διεκδικούσε το έθνος-
κράτος της και το χτύπηµα των βασικών ανταγωνιστών της απο-
τελούσε απαραίτητη προϋπόθεση για την εδραίωση της
κυριαρχίας της στο συγκεκριµένο γεωγραφικό οικονοµικό χώρο.
Οι εθνικές µειονότητες αξιοποιούνταν από τις αντίστοιχες άρ-
χουσες τάξεις τους ως ασπίδα αλλά και ως µοχλός πίεσης για
την προώθηση των δικών τους συµφερόντων. Τις εξέθεταν ου-
σιαστικά άµεσα στα πυρά του εκάστοτε αντιπάλου. Καλλιεργού-
σαν κάλπικες προσδοκίες ότι η λύση στο ζήτηµα του Πόντου θα
ερχόταν µε την παρέµβαση των λεγόµενων µεγάλων δυνάµεων
και όχι από τις ίδιες τις δυνάµεις του ποντιακού λαού. Εξάλλου,
οι σφαγές, οι εθνοκαθάρσεις, οι προσφυγοποιήσεις, οι αναγκα-
στικές αφοµοιωτικές πολιτικές ήταν κοινός παρονοµαστής στα
Βαλκάνια και όχι µόνο. 

Δεύτερος παράγοντας, βέβαια, ήταν και οι επιδιώξεις της αστι-
κής τάξης της Ελλάδας. Με τις βλέψεις του ελληνικού κεφαλαίου
στραµµένες στην ιδιαίτερα πλούσια περιοχή της Μικράς Ασίας,
ο Πόντος ερχόταν σε δεύτερη µοίρα, αλλά και όταν οι Πόντιοι
πρόσφυγες ήρθαν στην Ελλάδα βρέθηκαν αντιµέτωποι µε την
απαξίωση του ελληνικού κράτους και του πολιτικού του προσω-
πικού που τους στοίβαξαν σε συνοικισµούς-γκέτο και τους αξιο-
ποιούσαν ως φτηνό εργατικό δυναµικό.

Σε όλη την αιµατοβαµµένη ιστορία του 20ου αιώνα µέχρι και τις
µέρες µας οι λαοί πληρώνουν ακριβά τους ανελέητους ανταγω-
νισµούς ανάµεσα σε κράτη ανάµεσα σε ιµπεριαλιστικές συµµα-
χίες. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2024 16577



Η Γενοκτονία των Ποντίων σχετίζεται άµεσα µε τις συγκρού-
σεις για τη νοµή της κλυδωνιζόµενης τότε οθωµανικής αυτοκρα-
τορίας στο πλαίσιο και του πρώτου παγκοσµίου πολέµου για την
αναδιανοµή των παγκόσµιων αγορών και των πλουτοπαραγωγι-
κών πηγών. Ακόµα και όταν κορυφώθηκε το δράµα του ποντια-
κού λαού, οι πρεσβείες ισχυρών καπιταλιστικών κρατών της
Ευρώπης και των ΗΠΑ δεν έκαναν απολύτως τίποτα για να εµ-
ποδίσουν τις σφαγές ή για να σώσουν τους ανθρώπους που κιν-
δύνευαν. 

Σήµερα, εκατόν πέντε χρόνια µετά, η µεγαλύτερη τιµή στην
ιστορία του ποντιακού λαού είναι ο αγώνας για να µη ζήσει ποτέ
ξανά κανείς λαός όλα όσα έζησε ο ίδιος, γι’ αυτό συνδέεται
άµεσα µε την πάλη για να απεµπλακεί η χώρα µας από τους επι-
κίνδυνους σχεδιασµούς ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην περιοχή µας, για να κλείσουν όλες οι νατοϊκές βάσεις που
καθιστούν τη χώρα µας µαγνήτη επιθέσεων, για να σταµατήσει
η εµπλοκή της χώρας µας µε ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και µε την ανοχή άλλων κοµµάτων στο µακελειό
στην Ουκρανία και στη Μέση Ανατολή, για να σταµατήσει η γε-
νοκτονία του παλαιστινιακού λαού από το κατοχικό κράτος του
Ισραήλ. Η καλύτερη τιµή και µνήµη είναι ο αγώνας για να σπάσει
ο φαύλος κύκλος της εκµετάλλευσης των πολέµων και της προ-
σφυγιάς. 

Το ΚΚΕ όλα αυτά τα χρόνια στηρίζει κάθε δίκαιη διεκδίκηση
του οργανωµένου ποντιακού κινήµατος. Θεωρούµε ότι πρέπει να
αναδειχθεί και να στηριχθεί από το κράτος η πολιτιστική και
πνευµατική δραστηριότητα των Ποντίων όλων των γενεών. Η
αξιοποίηση της ιστορικής µνήµης από τον λαό οφείλει να ανα-
πτύσσει αντισώµατα στην εθνικιστική ρητορική, να εξουδετερώ-
νει το δηλητήριο του εθνικιστικού µίσους.

Πρωτοστατούµε ως ΚΚΕ και για την επίλυση των σοβαρών
προβληµάτων αποκατάστασης που εξακολουθούν να αντιµετω-
πίζουν οι χιλιάδες οµογενείς που εγκαταστάθηκαν στην πατρίδα
µας µετά τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης. Εκατόν πέντε χρό-
νια µετά στηρίζουµε τη δίκαιη διεκδίκηση για τη διεθνή αναγνώ-
ριση της γενοκτονίας του ποντιακού Ελληνισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Στυλιανός Φωτό-
πουλος.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Επιτέλους, τους ξεριζώσαµε». Με αυτήν τη φράση ο Μου-

σταφά Κεµάλ τον Αύγουστο του 1923 όριζε την εξόντωση του
µισού πληθυσµού και τον εκτοπισµό -ξεριζωµό του άλλου µισού
πληθυσµού του Πόντου. Τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες
ψυχές από τότε ψάχνουν δικαίωση. Η επίσηµη Τουρκία διαχρο-
νικά αρνείται τη σφαγή των Ελλήνων του Πόντου και όταν έρχε-
ται αντιµέτωπη µε τα αδιάσειστα ντοκουµέντα, τα αποδίδει στις
αναπόφευκτες ακρότητες του πολέµου και σε παράπλευρες
απώλειες λόγω καιρικών συνθηκών και άλλα τέτοια φαιδρά. 

Η αλήθεια, όµως, είναι πολύ διαφορετική. Η Γενοκτονία των
Ελλήνων στον Πόντο υπήρξε το αποτέλεσµα της πάγιας απόφα-
σης των Τούρκων σφαγέων για τη φυσική εξαφάνιση των τοπι-
κών εθνοτήτων µε τις γενοκτονίες των χριστιανικών λαών,
Ελλήνων, Αρµενίων, Ασσυρίων και µε τη βίαιη τουρκοποίηση των
µουσουλµανικών εθνοτήτων, όπως οι Κούρδοι, που συνέχισαν να
παραµένουν στην τουρκική πλέον επικράτεια. 

Η διεθνής αναγνώριση της Γενοκτονίας του ποντιακού Ελλη-
νισµού δηµιουργεί ένα πολιτικό κεφάλαιο που εξουδετερώνει τις
µελλοντικές προκλήσεις της Άγκυρας. Αντίθετα, η λήθη και η κα-
τάθεση στεφάνων στον σφαγέα του ποντιακού Ελληνισµού Μου-
σταφά Κεµάλ καµµία συνδροµή δεν προσφέρει στον πόνο όσων
έχασαν µάνα, πατέρα, άνδρα, γυναίκα και παιδιά. 

Δεν υπάρχει ελληνοτουρκική φιλία και το άκουσµά της είναι
χλεύη στον πόνο µας. Ως εγγονός Ποντίων εκπατρισθέντων γνω-
ρίζω καλά και από πρώτο χέρι τον πόνο και τη δυστυχία που τρά-
βηξαν οι Έλληνες από τους Τούρκους, τον πόνο από την
προσφυγιά, στην πατρίδα να είναι ξένοι και από τη γη τους ξερι-
ζωµένοι. Η νοοτροπία, οι µηχανισµοί και οι πολιτικές της προαι-
ώνιας εχθρικής γειτονικής χώρας που πραγµατοποίησε τις

γενοκτονίες των Αρµενίων, των Ασσυρίων και των Ελλήνων του
Πόντου είναι όµοιοι µε αυτούς που προκάλεσαν τα γεγονότα του
1942, του 1955, του 1964 και του 1974. Είναι οι ίδιοι που οδήγη-
σαν στην εξαφάνιση της ελληνικής κοινότητας της Κωνσταντι-
νούπολης. Είναι οι ίδιοι µηχανισµοί που έδωσαν και δίνουν τροφή
στην Αλβανία να ονειρεύεται τη «Μεγάλη Αλβανία», καταδυνα-
στεύοντας τους Έλληνες της Βορείου Ηπείρου και τον µεγαλοϊ-
δεατισµό των Σκοπιανών. Είναι οι ίδιοι µηχανισµοί που
συνεχίζουν την κατοχή στην Κύπρο και ενορχηστρώνουν τις διεκ-
δικήσεις και τις προκλήσεις της Τουρκίας στο Αιγαίο, στη Θράκη
και σε λίγο και σε ολόκληρη την Ελλάδα. 

Η αλήθεια και η ιστορική µνήµη, αλλά και η διεκδίκηση των
αλύτρωτων πατρίδων είναι ο µόνος δρόµος για τη συνέχιση του
Ελληνισµού. Και Ελληνισµός είναι όπου έχει υπάρξει νεκρός
έστω κι ένας Έλληνας στρατιώτης, όπου έχει κλάψει έστω και
µια Ελληνίδα µάνα. Χωρίς εθνική ταυτότητα είµαστε ανύπαρκτοι.
Το πλάτεµα και το βάθεµα της συνείδησης της Γενοκτονίας στο
σύνολο του ελληνικού λαού ανεξαρτήτως καταγωγής και ο αγώ-
νας για την υποστήριξη της αναγνώρισης της Γενοκτονίας του
ποντιακού Ελληνισµού πρώτα από τη διεθνή κοινότητα και στη
συνέχεια από την ίδια την Τουρκία δεν αποτελεί µια πράξη οπι-
σθοδρόµησης και µισαλλοδοξίας, αλλά αποτελεί µια πράξη ρε-
αλισµού, ανθρωπισµού, ειρήνης και σταθερότητας, γιατί δεν
αφορά το παρελθόν, αλλά το παρόν και κυρίως το µέλλον. 

Οφείλουµε να κρατήσουµε τη µνήµη ζωντανή, όχι στρογγυ-
λεύοντας και γενικοποιώντας τις κραυγές των νηπίων µας, τους
ρόγχους των απαγχονισµένων µας, τις πατηµασιές των πεταλω-
µένων, τον αλύγιστο πόνο των βιασθέντων, την οργή των χιλιά-
δων µαρτύρων του Ελληνισµού. Αλίµονό µας αν σιωπήσουµε
στον βουβό πόνο και το αδούλωτο πνεύµα του αδούλωτου Έλ-
ληνα Πόντιου! Αλίµονό µας αν δεν µιλάµε στις νέες γενιές για τη
λαλιά που φιµώθηκε και την πατρίδα που έµεινε πίσω! Αν ξεχά-
σουµε ή αν χαθεί η ζωή µας χωρίς να κάνουµε τα πάντα για να
θυµούνται οι Έλληνες, ας µείνουµε βουβοί τώρα και για πάντα!
Δεν θα µας αρµόζει πια ο λόγος!

Αιωνία τους η µνήµη!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Μερόπη Τζούφη.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, εκατόν

πέντε χρόνια από τη Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου θυµό-
µαστε και τιµούµε στην Ολοµέλεια της ελληνικής Βουλής τους
νεκρούς, τους αγνοούµενους και τους ξεριζωµένους. Θυµόµα-
στε επίσης και αναλογιζόµαστε τις καταστροφικές συνέπειες του
πολέµου και του εθνικιστικού παροξυσµού. Ανακαλούµε τα
συχνά εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, τα Τάγµατα Εργα-
σίας, τον ξεριζωµό από τις πατρογονικές εστίες και τα προσφυ-
γικά κύµατα για την επιβίωση από τις δολοφονίες και τις
θανατώσεις από τους Νεότουρκους. Περισσότεροι από τριακό-
σιες πενήντα χιλιάδες Πόντιοι εξολοθρεύτηκαν, περισσότεροι
από τετρακόσιες χιλιάδες ξεριζώθηκαν και έφτασαν στην Ελ-
λάδα, αφήνοντας πίσω τους έναν πολιτισµό τριών χιλιετιών, προ-
γονικά εδάφη, εκκλησίες, τάφους και σχολεία. 

Οι µαζικές σφαγές, οι εκτοπισµοί, η προσφυγιά σήµαναν το ξε-
ρίζωµα του ποντιακού Ελληνισµού από τα σπίτια του, αλλά όχι
και το τέλος της συνεισφοράς του. Η άφιξη των Ποντίων στις
νέες πατρίδες ήταν η απαρχή µιας δύσκολης, αλλά δηµιουργικής
πορείας για τον ποντιακό Ελληνισµό. Οι πρόσφυγες µετέφεραν
στην Ελλάδα την ιδιαίτερη πολιτισµική τους ταυτότητα, προϊόν
της µακραίωνης παραµονής τους στον γενέθλιο τόπο, την ιστο-
ρία, τον πολιτισµό, τα ήθη και τα έθιµα, τις αξίες, τη λάµψη, την
αρχοντιά, τον χορό και το τραγούδι και µε αυτά πορεύτηκαν δε-
κάδες χρόνια µεταφέροντάς τα από γενιά σε γενιά.

Στην Ελλάδα οι Έλληνες του Πόντου πάλεψαν µε αντίξοες
συνθήκες και αντιµετώπισαν συχνά σκληρές διακρίσεις και απο-
κλεισµούς. Παρά τις µεγάλες δυσκολίες, µε τη σκληρή δουλειά
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τους, τη συµµετοχή τους σε κοινωνικούς και πολιτικούς αγώνες
και τον πολιτισµό τους κατοχύρωσαν τη θέση τους. Κατάφεραν
µε τον χρόνο να ενταχθούν στην ελληνική κοινωνία και συνέβα-
λαν τα µέγιστα στην ανάπτυξη και την πρόοδο σε οικονοµικό, πο-
λιτιστικό και κοινωνικό επίπεδο. Δούλεψαν σκληρά και ανά-
στησαν χωριά και πόλεις. Η διατήρηση της µνήµης απέναντι στη
λήθη τούς οδήγησε να συµβάλουν τα µέγιστα στον σύγχρονο ελ-
ληνικό πολιτισµό, στις τέχνες και στα γράµµατα, αλλά και στην
οικονοµική ανάπτυξη του τόπου και ως πρόσφυγες να γίνουν µο-
χλός της χώρας µας για προκοπή και κοινωνική ευηµερία. 

Η συλλογική αυτή συνείδηση της ρήξης και του ξεριζωµού ως
τεράστια βιωµατική εµπειρία καταγράφεται στην προφορική και
κοινωνική ιστορία του τόπου µας. Ο ποντιακός προσφυγικός πλη-
θυσµός, αφού αρχικά βίωσε το δράµα του διωγµού, υπέστη όλη
την κακουχία της εγκατάστασης και της δηµιουργίας από την
αρχή. Η νοσταλγία της πατρίδας, το βίωµα της διάκρισης, του
κοινωνικού ρατσισµού, των ξερονησιών και της κάθαρσης κατα-
γράφεται, επίσης, ως θέση του πρόσφυγα στην Ελλάδα του 20ου

αιώνα και γίνεται πείσµα για ζωή, αγώνας για κοινωνική κατα-
ξίωση µε περηφάνια και µε ελπίδα για πρόοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκατόν πέντε χρόνια µετά, το
δίκαιο αίτηµα για τη διεθνή αναγνώριση της Γενοκτονίας των
Ποντίων παραµένει επίκαιρο. Βεβαίως, ο αγώνας για τη διεθνή
αναγνώριση δεν µπορεί παρά να συνδυάζεται µε τον καθηµερινό
αγώνα για την ειρήνη και τη σταθερότητα στην περιοχή µας. Η
σηµερινή µέρα µνήµης αποτελεί µια ακόµη αφορµή να αναλογι-
στούµε το χρέος µας απέναντι στα θύµατα της γενοκτονίας, να
συνεχίσουµε να δίνουµε τον αγώνα µας βεβαίως για την επιβε-
βαίωση και την επιβίωση της ιστορικής µνήµης, αλλά να στεκό-
µαστε και απέναντι σε κάθε έγκληµα κατά της ανθρωπότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οφείλουµε να διατηρήσουµε ζωντανή τη µνήµη των γεγονό-
των, να µαθαίνουµε, να τιµούµε και να επιδιώκουµε να διατη-
ρούµε τους δεσµούς µε το παρελθόν και την ιστορία µας, για να
µπορούµε να αντιµετωπίζουµε τις προκλήσεις του µέλλοντος µε
νηφαλιότητα. 

Σήµερα στη γειτονιά µας και πάλι εξελίσσεται µια γενοκτονία.
Εκατοντάδες χιλιάδες παιδιά, µητέρες και άµαχοι πολίτες της
Παλαιστίνης βρίσκονται κάτω από τους διαρκείς βοµβαρδισµούς
της πολεµικής µηχανής του Ισραήλ και της Δύσης. Κάθε µέρα
και εκατοντάδες νεκροί και νέοι κατατρεγµένοι πρόσφυγες,
δίχως µέσο και τόπο διαφυγής, φυλακισµένοι επί της ουσίας σε
µια υπαίθρια φυλακή σε µια λωρίδα γης µε έκταση παρόµοια της
Άνδρου, όπου δολοφονούνται αθώες ψυχές, όπου ένας λαός
εξοντώνεται γιατί ζητάει να ζει ελεύθερα στον τόπο του. 

Το χρέος µας απέναντι στα θύµατα, τους χιλιάδες νεκρούς και
τους πρόσφυγες είναι βαρύ και µας καλεί να σταθούµε στη
σωστή πλευρά της ιστορίας και να ενώσουµε τη φωνή µας µε το
παγκόσµιο κίνηµα για ειρήνη, ελευθερία, δηµοκρατία και δικαιο-
σύνη. Παράλληλα, οφείλουµε να αντιστεκόµαστε στον αναθεω-
ρητισµό και να υπερασπιζόµαστε το Διεθνές Δίκαιο και τα
ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία και το βίωµα του πον-
τιακού Ελληνισµού παραµένει ζωντανή χάρη στις προσφυγικές
ροές του παρελθόντος που επέλεξαν τη χώρα µας για ένα καλύ-
τερο µέλλον, που µας φτάνει στο παρόν. Με την ίδια µατιά, ας
αντικρίσουµε τα νέα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας που
συµβαίνουν την ώρα που µιλάµε στην Ουκρανία, στη Γάζα και
αλλού, στην Ασία, στην Αφρική, σε όλον τον κόσµο. 

Ας είναι, λοιπόν, η σηµερινή µέρα µια ακόµη υπενθύµιση της
διαρκούς ανάγκης εγρήγορσης της ανθρωπότητας για τον σε-
βασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και πρωτίστως για τη δια-
φύλαξη της ειρήνης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για

την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο και 9ο Δηµοτικό Σχολείο
Νέας Ιωνίας Βόλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Νίκη και Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριος Νατσιός.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας

των Ποντίων η χθεσινή. Τι είναι η µνήµη; Είναι το πιο µεγάλο
αµυντήριο που διαθέτουµε, το πιο ισχυρό όπλο. Αυτό που µας
κράτησε στους σκοτεινούς αιώνες της σκλαβιάς. Η µνήµη συν-
τηρεί το ολόδροσο δέντρο της παραδόσεώς µας, της εθνικής
µας ταυτότητας. Και ποια είναι η µεγαλύτερη εσωτερική απειλή
µας; Η λήθη. Να ξεχάσουµε ποιοι είµαστε και τι είµαστε, να χά-
σουµε την ταυτότητά µας να ναρκωθούµε, να απογοητευτούµε,
να σαπίσουµε πάνω στο δέντρο που µας έδωσε ζωή. Και ακριβώς
σε αυτή την εθνοκτόνο λήθη, συντηρούνται δυστυχώς πράξεις
σαν αυτές που διαβάσαµε και είδαµε χθες και αφορούν Πρωθυ-
πουργό και Αρχηγό Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. 

Ο κ. Κασσελάκης κυλιόταν ανάσκελα στα πεζοδρόµια, χαριεν-
τιζόµενος µε ένα δύσµοιρο σκυλί. Ο δε κ. Μητσοτάκης στο Tik-
Tok φαιδρολογούσε µε τις ανοησίες κάποιου από την Αµερική
ότι είναι ο σωσίας του στην Ελλάδα -αυτός που είναι στην Αµε-
ρική το έλεγε- και ότι ο ίδιος είναι στην Ουγκάντα και καλούσε
να τον σώσει. Μην προσβάλλετε την Ουγκάντα, προφανώς είναι
πιο σοβαρή η πολιτική εκεί. Μετά να µην απορούµε γιατί ο κό-
σµος γυρίζει την πλάτη και στους πολιτικούς και στην πολιτική. 

Απέναντι, όµως, η βάρβαρη σοβαρότητα των Τούρκων γίνεται
ολοένα και πιο απειλητική και τρέφεται από την υµετέρα ρηχό-
τητα. Τέτοια βλέπουν οι Τούρκοι και εντείνουν τις προκλήσεις. Ο
κ. Ερντογάν σε µήνυµά του επαίνεσε τον σφαγέα Κεµάλ -τον γε-
νοκτόνο µας Κεµάλ- δηλώνοντας, µεταξύ άλλων, -χτες αυτά- τα
εξής: Μπορούµε να συνεχίσουµε τον αγώνα της χώρας µας για
ανάπτυξη, µεγέθυνση -προσοχή στη λέξη, µεγέθυνση!- και ενδυ-
νάµωση, παρά τις κάθε είδους πιέσεις και προκλήσεις που αντι-
µετωπίζει η χώρα µας, µόνο αν ενστερνιστούµε το πνεύµα, την
ουσία, τις αρχές, τα ιδανικά και τους στόχους της 19ης Μαΐου. 

Μεγέθυνση τι σηµαίνει και προς τα πού την ονειροφαντάζεται;
Απαντώ: Πρόσφατα διαβάσαµε εντάχθηκε στο επίσηµο εκπαι-
δευτικό πρόγραµµα των τουρκικών σχολείων -στα αναλυτικά
τους προγράµµατα, δηλαδή- µε απόφαση του τουρκικού Υπουρ-
γείου Παιδείας, η οποία δηµοσιεύτηκε στις 28 Απριλίου, µάθηµα
για την εισαγωγή «Γαλάζια Πατρίδα» και την πατρίδα του ουρα-
νού, όπως το ονόµασαν το µάθηµα. Μπορεί να ακούγονται ως
γελοιότητες, αλλά µιλάµε για Τούρκους, που ουδέποτε αναγνώ-
ρισαν καµµία γενοκτονία, γιατί είναι ικανοί να ξαναδιαπράξουν –
γι’ αυτό δεν αναγνωρίζουν- και διαπράττουν βαρβαρότητες και
γενοκτονίες. 

Η µεγέθυνση για τους Τούρκους µεταφράζεται επαναλαµβάνω
ως «Γαλάζια Πατρίδα» -δηλαδή, το Αιγαίο και τα νησιά του- και
προφανώς, για να το εισάγουν ως µάθηµα στα σχολεία τους,
ετοιµάζουν τη γενιά που θα ανδρωθεί µε την ιδέα ότι η «Γαλάζια
Πατρίδα» είναι σκλαβωµένη στους Έλληνες. Εµείς διδάσκουµε
από το νηπιαγωγείο σεξουαλικές αγωγές και οι Τούρκοι ετοιµά-
ζουν κατακτητικές ορδές. Οι Τούρκοι είναι απαράλλαχτοι και ίδιοι
για αιώνες. 

Παραπέµπω σε δύο κείµενα που σχετίζονται µε τη γενοκτονία.
Το πρώτο είναι από το βιβλίο του Χρήστου Αγγελοµάτη -παλιός
συγγραφέας, µακαρίτης- Το χρονικό της µεγάλης τραγωδίας, το
Έπος Μικράς Ασίας «Οι παλαιότεροι θα ενθυµούνται τη δηµοσι-
ευθείσα είδηση εις τας αθηναϊκάς εφηµερίδας, µίαν ηµέραν του
Φεβρουαρίου του 1924. Το προσεγγίσαν εις τη Θεσσαλονίκη, ένα
αγγλικό πλοίο «Ζαν» που µετέφερε τετρακοσίους τόνους οστών
Ελλήνων από τα Μουδανιά στη Μασσαλία δια βιοµηχανοποίηση.
Οι εργάτες λιµένος Θεσσαλονίκης πληροφορηθέντες το γεγονός,
εµπόδισαν το πλοίο να αποπλεύσει. Επενέβη, όµως, ο Άγγλος
πρόξενος και απετράπη ο απόπλους. Ήταν τα οστά Ελλήνων
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στρατιωτών ή απλών ανθρώπων της Μικράς Ασίας! 
Το δεύτερο, ένα παλαιότερο κείµενο που είχα διαβάσει στο

Νοµό Κιλκίς, κύριε Πρόεδρε, είναι κάτι που συνέβη τον Γενάρη
του 1952. Πέρα από τον Άγιο Νικόλαο και πάνω στους πρόποδες
του Πάικου, βρέθηκε µισοφαγωµένη από άγρια θηρία του βου-
νού, η ενενηντάχρονη γριούλα Παλάσα Παχατουρίδου. Κανένας
συγχωριανός της δεν παραξενεύτηκε. Γνώριζαν καλά το δράµα
της µεγαλοκυράς από την Χαυµενία του Κας, πάνω από τον Καύ-
κασο. Η δύστυχη έχασε δέκα υιούς λεβέντες και τον άνδρα της,
στη Μικρασιατική Καταστροφή. Τελευταία, είχε χάσει και το
µυαλό της. Αναζητούσε κάθε µέρα να βρει τον δρόµο για τη µε-
γάλη επιστροφή, στην πατρίδα. Ο θάνατος της άµοιρης γριού-
λας στο χιονισµένο Πάικο και ο θάνατος εκατοντάδων χιλιάδων
Ελλήνων και Ελληνίδων του Πόντου, είχαν ένα κοινό στοιχείο:
Ήταν απόρροια του λευκού θανάτου. Ο θάνατος φέρνει µία και
µόνη ονοµασία. 

Οι Τούρκοι, όµως, του έβαλαν επίθετο, τον έφεραν στα µέτρα
τους, επινόησαν ένα νέο είδος θανάτου: Λευκός θάνατος. Τι είναι
ο λευκός θάνατος; Στο βιβλίο «Γενοκτονία στον Εύξεινο Πόντο»,
ο Πολυχρόνης Ενεπικίδης, γράφει: «Οι καλούµενες εκτοπίσεις-
εξορίες των κατοίκων ολόκληρων χωριών, οι εξοντωτικές εκείνες
οδοιπορίες µέσα στο χιόνι των γυναικοπαίδων και των γερόντων
-οι άνδρες βρίσκονταν ήδη στα τάγµατα εργασίας στα διαβόητα
Αµελέ Ταµπουρού- δεν οδηγούν φυσικά σε κανένα Άουσβιτς, µε
τους διαβολικά οργανωµένους µηχανισµούς της φυσικής εξόν-
τωσης του ανθρώπου. Όχι. Ήταν, όµως, ένα Άουσβιτς εν ροή.
Οι άνθρωποι πέθαιναν καθ’ οδόν. Δεν περπατούσαν για να φτά-
σουν κάπου. Όχι! Περπατούσαν, για να πεθάνουν από τις κακου-
χίες, την παγωνιά, την πείνα και τον εξευτελισµό του ανθρώπου.
Αυτό ήταν το διαβολικό σύστηµα, πονηρά οργανωµένο. Δεν
υπήρχε στο τέρµα κανένα Άουσβιτς, γιατί για τους περισσότε-
ρους δεν υπήρχε τέρµα. Το ταξίδι προς τον θάνατο ήταν ο θά-
νατος, όχι το τέρµα του ταξιδιού. Και είναι γνωστό ότι ο Χίτλερ
αντέγραψε µεθόδους που είχε εφαρµόσει ο Μουσταφά Κεµάλ. 

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή η φωτογραφία δεν είναι τι-
µητική για το αξίωµά σας, να φωτογραφίζεστε και από πάνω να
δεσπόζει το πορτραίτο του γενοκτόνου Μουσταφά Κεµάλ!

Τελειώνω µε ένα ψήφισµα της Ένωσης Ποντιακών Σωµατείων
Πιερίας, των συµπατριωτών µου Ποντίων, οι οποίοι στο τέλος
γράφουν, τα εξής: «Θεωρούµε ότι στη µέχρι σήµερα άρνηση των
τουρκικών κυβερνήσεων να αναγνωρίσουν τη γενοκτονία των
τριακοσίων πενήντα τριών χιλιάδων Ελλήνων του Πόντου, που
έγινε από µέρους της κυβέρνησης των Νεότουρκων, ελλοχεύει
ο κίνδυνος η σηµερινή και οι επόµενες κυβερνήσεις της Τουρκίας
να επαναλάβουν την ίδια πολιτική σε βάρος άλλων λαών. Έτσι,
ζητάµε από την Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του ΟΗΕ να
κινήσει, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της, όλες τις απαραίτη-
τες νόµιµες διαδικασίες, για τον χαρακτηρισµό των πρωταγωνι-
στών της οργανωµένης εξόντωσης του άνθους της φυλής µας
ως εχθρών των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της ανθρωπότητας,
για τη στυγερή δράση τους». 

Κλείνω µε την ευχή και την προσευχή: «Αιωνία η µνήµη των
µαρτύρων της Ποντιακής Γης!». 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες, κ. Πέτρος Δηµητριάδης. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, εχθές ήταν µία µέρα

πένθους για τον ποντιακό Ελληνισµό και ταυτόχρονα µία µέρα
µνήµης και τιµής, κατά τη διάρκεια της οποίας αποτίσαµε φόρο
τιµής στους τριακόσιους πενήντα τρεις χιλιάδες Πόντιους αδελ-
φούς µας, οι οποίοι δυστυχώς σφαγιάστηκαν από τους αιµοστα-
γείς Τούρκους. Οι Τούρκοι οι οποίοι -ακόµα και σήµερα- όχι µόνο
αρνούνται να αναγνωρίσουν τη γενοκτονία, αλλά προβαίνουν συ-
νεχώς σε εµπρηστικές δηλώσεις -ακούσαµε εχθές τον Τούρκο
Πρόεδρο Ερντογάν- και σχεδιάζουν «γαλάζιες πατρίδες». Θέ-
λουν και νέες γενοκτονίες οι Τούρκοι! Αυτοί είναι οι -δήθεν- καλοί
γείτονες, που κάποιοι προσπαθούν να µας πείσουν ότι έχουν αλ-
λάξει. Δυστυχώς, δεν αλλάζουν! Και αυτό απεδείχθη και το 1955

µε τα Σεπτεµβριανά στην Κωνσταντινούπολη και το 1924 στην
Ίµβρο και το 1974 στην Κύπρο. Οι Τούρκοι, δυστυχώς, δεν αλ-
λάζουν! Ακόµη και σήµερα! 

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, ότι ο ποντιακός Ελληνισµός -για
όσους δεν το ξέρουνε- ήταν εγκατεστηµένος σε αυτή την πε-
ριοχή επί τρεις χιλιάδες έτη, από τον 8ο π.Χ. αιώνα, όταν και
ιδρύθηκαν οι πρώτες  αποικίες από τους Μιλήσιους -από τη Μί-
λητο, όπως η Τραπεζούντα- µέχρι το 1923, ο Πόντος υπήρξε Κέν-
τρο Πολιτισµού και Ελληνισµού. 

Αυτά τα τρεις χιλιάδες χρόνια οι Πόντιοι υπερασπίστηκαν την
ελληνική ταυτότητά τους ενάντια σε πάρα πολλούς εισβολείς.
Μάλιστα να πω ότι από το 1204 έως το 1461 είχαν ιδρύσει ένα
ανεξάρτητο κράτος, την Αυτοκρατορία της Τραπεζούντας, η
οποία ουσιαστικά αµύνθηκε επί δύο αιώνες απέναντι στους Σελ-
τζούκους και τους Οθωµανούς Τούρκους. Το 1361 η Τραπε-
ζούντα ήταν η τελευταία µεγάλη πόλη του µεσαιωνικού
ελληνισµού που έπεσε στα χέρια των οθωµανών. Έτσι ξεκίνησε
το βαθύ σκοτάδι της τουρκικής κυριαρχίας, της οθωµανοκρα-
τίας. 

Κατά τη διάρκεια της οθωµανοκρατίας ο Πόντιοι υπέστησαν
πάρα πολλούς διωγµούς, αλλά και βίαιους εξισλαµισµούς.
Ωστόσο διατήρησαν τα ήθη και τα έθιµά τους και µάλιστα είχαµε
και το φαινόµενο του κρυπτοχριστιανισµού. Πάρα πολλοί δηλαδή
Πόντιοι στα φανερά βαφτίζονταν οθωµανοί, αλλά στα κρυφά πα-
ρέµεναν χριστιανοί. Τόσο µεγάλη ήταν η πίστη και η προσκόλ-
λησή τους στην Ορθοδοξία.

Ωστόσο το 1908 θα ανέβουν στην εξουσία οι Νεότουρκοι, οι
Τούρκοι σοβινιστές, οι οποίοι θα καταστρώσουν ένα σχέδιο εξόν-
τωσης όχι µόνο του ποντιακού Ελληνισµού, αλλά και όλου του
µικρασιατικού ελληνισµού και όλων των άλλων χριστιανών της
οθωµανικής αυτοκρατορίας, των Ασσυρίων, των Χαλδαίων και
των Αρµενίων. Μάλιστα δε να πω ότι το σχέδιο αυτό καταστρώ-
θηκε µε τη συνεργασία των Γερµανών και ειδικότερα του πρέσβη
της Γερµανίας στην Κωνσταντινούπολη, του Λίµαν φον Σάντερς,
ο οποίος ήταν φανατικός µισέλληνας και τους είχε καθοδηγήσει
στο πώς να εξοντώσουν όλους τους χριστιανικούς πληθυσµούς
στην οθωµανική αυτοκρατορία. Το σχέδιο αυτό θα αρχίσει να
υλοποιείται από το 1914, από την έναρξη του Α’ Παγκοσµίου πο-
λέµου, και θα ενταθεί το 1915, όταν η ήττα των Οθωµανών στην
περιοχή Σαρικαµίς, της Βορειοανατολικής Μικράς Ασίας, αλλά
και η κατάληψη της Τραπεζούντας από τους Ρώσους το 1916 θα
καταστήσουν όλους τους Έλληνες του Πόντου υπόπτους στις
οθωµανικές αρχές, στις αρχές των Νεότουρκων, µε αποτέλεσµα
να ξεκινήσουν µια σειρά από συνεχείς διωγµούς. 

Οι µέθοδοι της εξόντωσης ήταν πάρα πολλές: πορείες εξόν-
τωσης, τάγµατα, θανάτου, δολοφονίες, βιασµοί. Επρόκειτο για
ένα συστηµατικό σχέδιο εξόντωσης όλων των Ελλήνων του Πόν-
του και θα πρέπει να πούµε ότι αυτό το σχέδιο αποτυπώθηκε από
πάρα πολλά µέσα αµερικανικά, από πάρα πολλούς Αµερικανούς
ανταποκριτές και από πάρα πολλούς ξένους στρατιωτικούς,
όπως, για παράδειγµα, ο Σοβιετικός ακόλουθος Μιχαήλ Φρούνζε,
αλλά και ο Βρετανός ταγµατάρχης Πάουελ. Επίσης αποτυπώ-
θηκε από προσωπικότητες της ξένης πολιτικής σκηνής, όπως ο
Ουίνστον Τσόρτσιλ και ο Λόυντ Τζορτζ που κατακεραύνωσαν
αυτές τις µεθόδους στη Βουλή των Λόρδων. Ωστόσο το τελικό
χτύπηµα θα δοθεί το 1919, την αποφράδα 19η Μαΐου του 1919,
από τον σφαγέα του µικρασιατικού Ελληνισµού, Μουσταφά
Κεµάλ Ατατούρκ, τον οποίο δυστυχώς κάποιοι στην Ελλάδα θε-
ωρούν µεγάλη προσωπικότητα. Μάλιστα υπήρξε και δήµαρχος
στη Θεσσαλονίκη, απ’ όπου κατάγοµαι, ο κ. Γιάννης Μπουτάρης,
που ήθελε να ονοµάσει και οδό προς τιµήν του. Εκεί καταντή-
σαµε! 

Από τη Σαµψούντα, λοιπόν, ξεκινάει η τελική ευθεία για την
εξόντωση του ποντιακού Ελληνισµού. Ο Κεµάλ Ατατούρκ θα εξα-
πολύσει έναν αιµοσταγή µισέλληνα τον τσέτη Τοπάλ Οσµάν και
σύντοµα σε όλο τον Πόντο θα ηχήσουν κραυγές αγωνίας από τις
σφαγές και τους βιασµούς των Νεότουρκων. Ταυτόχρονα θα
ιδρύσει και τα διαβόητα «Δικαστήρια της Ανεξαρτησίας», τα
οποία µε κωµικές προφάσεις θα συλλαµβάνουν και θα εκτελούν
όλους τους Έλληνες που αγωνίζονταν για την ανεξαρτησία του
Πόντου. Μάλιστα ήταν τόσο µεγάλο το µίσος των Νεότουρκων
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για τους Έλληνες Ποντίους, που ως το 1921 εκτελέστηκαν όλοι
οι ποδοσφαιριστές µιας ποδοσφαιρικής οµάδας µε την επωνυµία
«Πόντος», διότι στη φανέλα τους είχαν το γαλανό και το λευκό
της ελληνικής σηµαίας. Τόσο µεγάλο ήταν το µίσος των Τούρκων
για τους Έλληνες.

Δυστυχώς ο επίλογος θα γραφτεί το 1923, όταν θα υπογραφεί
η Συνθήκη της Λωζάνης και θα γίνει ανταλλαγή των πληθυσµών.
Με αυτόν τον τραγικό τρόπο θα λάβει τέλος µια πορεία τριών χι-
λιάδων ετών. Ωστόσο οι Πόντιοι θα έρθουν στη µητέρα Ελλάδα,
θα ακµάσουν και θα συµµετάσχουν σε όλους τους εθνικούς αγώ-
νες και µάλιστα µέχρι και σήµερα θα αποτελέσουν φορείς προ-
όδου, αλλά και οικονοµικής αρωγής προς τη µητέρα πατρίδα.

Εµείς λέµε το εξής: Δεν ξεχνάµε τους τριακόσιους πενήντα
τρεις χιλιάδες Έλληνες του Πόντου. Απαιτούµε την αναγνώριση
της ποντιακής Γενοκτονίας από τη διεθνή κοινότητα. Απαιτούµε
κάποτε η Τουρκία να αναγνωρίσει επιτέλους τη γενοκτονία. Επί-
σης για µας δεν υπάρχουν χαµένες, αλλά υπάρχουν αλησµόνη-
τες πατρίδες. Ο Πόντος ζει και θα ζει για πάντα στις µνήµες µας
και σε όλους τους απογόνους του ποντιακού Ελληνισµού που
είναι στην Ελλάδα, διότι όπως λέει και το δηµώδες τραγούδι «η
Ρωµανία κι αν επέρασεν, ανθεί και φέρει κι άλλο».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας,
η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι εργαζόµενοι στους σιδηροδρόµους, µετά από τις
πάµπολλες καταγγελίες που έκαναν για την επικινδυνότητα των
σιδηροδρόµων και για τα δυστυχήµατα που γίνονταν και για το
επόµενο δυστύχηµα που έρχεται, έγραψαν στην τελευταία τους
ανακοίνωση: «Δεν θα περιµένουµε το επόµενο δυστύχηµα για να
τους δούµε να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα».

Κάπως έτσι θέλω να ξεκινήσω την επετειακή αναφορά στη Γε-
νοκτονία των Ποντίων, των Ελλήνων του Πόντου, γιατί πολλά
κροκοδείλια δάκρυα χύθηκαν σήµερα και πολλά κροκοδείλια δά-
κρυα γενικά έχουν δει να χύνονται οι Έλληνες του Πόντου, τόσα
πολλά που χθες απηύθυναν ένα «ανάθεµα» σε εκείνες τις πολιτι-
κές και πολιτειακές εξουσίες που παριστάνουν ότι τιµούν τη
µνήµη των θυµάτων και παριστάνουν ότι τιµούν την επέτειο της
Γενοκτονίας των Ποντίων, ενώ στα αλήθεια την υποβαθµίζουν.
«Εσείς, οι δήθεν αξιότιµοι κύριοι» είπαν απευθυνόµενοι στις εξου-
σίες που απουσίαζαν. Χθες ηµέρα της εκατοστής πέµπτης επε-
τείου της Γενοκτονίας των Ποντίων δεν παρέστη ούτε η
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, που πριν από τέσσερα χρόνια είχε
δυσκολία να περιγράψει τη γενοκτονία και είπε «τριακόσιες πε-
νήντα τρεις χιλιάδες άνθρωποι χάθηκαν», ούτε ο Πρωθυπουργός
που έχει άλλες δουλειές, να επισκέπτεται τον Τούρκο Πρόεδρο
σε αυτή την τόσο κρίσιµη συγκυρία, ούτε ο Πρόεδρος της Βου-
λής, ούτε κανένας Υπουργός -σε επίπεδο Υφυπουργού εκπρο-
σωπήθηκε η ελληνική Κυβέρνηση-, ούτε ο Πρόεδρος ούτε
Αντιπρόεδρος της Βουλής παρέστη, σε επίπεδο απλού Βουλευτή
εκπροσωπήθηκε η Βουλή. 

Συνολικά η απαξίωση της επετείου, όπως είχε συµβεί λίγες
µέρες νωρίτερα και µε την επέτειο της λήξης του Β’ Παγκοσµίου
πολέµου και όπως είχε συµβεί λίγες ακόµη ηµέρες νωρίτερα στις
24 Απριλίου µε την επέτειο της Γενοκτονίας των Αρµενίων, η απα-
ξίωση στην ιστορική ευθύνη όχι απλής υπόµνησης της Γενοκτο-
νίας, αλλά ουσιαστικής και έµπρακτης διεκδίκησης του «Ποτέ
ξανά!» ήταν διάχυτη και είναι διάχυτη. 

Είναι ανατριχιαστικό το γεγονός ότι γι’ αυτή την ιστορική µέρα
απώλειας ενός τόσο πολύτιµου κοµµατιού του Ελληνισµού η Κυ-
βέρνηση, η Προεδρία της Δηµοκρατίας, η Προεδρία της Βουλής
δεν παρέστησαν. Όλα τα άλλα είναι για τις εντυπώσεις, για να
πιστεύετε οι κύριοι του 41% ότι κοροϊδεύετε, ενώ στα αλήθεια η
στρατηγική είναι απολύτως δεδοµένη: υποβάθµιση των ιστορι-
κών αυτών γεγονότων, υποβάθµιση της διεθνούς ευθύνης για τα
εγκλήµατα, γιατί εάν δεν κινητοποιηθεί η ανθρωπότητα σε εκείνο
για το οποίο δεσµεύθηκε µετά τη λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέ-
µου, στο «Ποτέ ξανά!», εάν δεν δείξουν οι κυβερνήσεις µηδενική
ανοχή στα εγκλήµατα σε βάρος αθώων, απροστάτευτων ανθρώ-
πων, παιδιών, µητέρων, πατεράδων, µεγαλύτερων, γεροντότε-

ρων, εάν δεν υπάρξει κινητοποίηση και µηδενική ανοχή, τότε η
Γενοκτονία θα διαπράττεται ξανά και ξανά και ξανά και ξανά.

Στη λειτουργία των θεσµών πρέπει να υπάρχει και η θεσµική
µνήµη και η θεσµική µνήµη για το τι έχει κάνει η Ελλάδα για την
αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ποντίων δεν είναι επιλεκτική. 

Το 1994 αναγνωρίστηκε από το ελληνικό Κοινοβούλιο η Γενο-
κτονία των Ποντίων και το 2015 ως Πρόεδρος της Βουλής των
Ελλήνων, κύριοι, προσκάλεσα µέσα στη Βουλή ανήµερα της επε-
τείου όλα τα ποντιακά σωµατεία και ενώσεις και οµοσπονδίες και
έγινε στην αίθουσα της Γερουσίας µία εκτεταµένη συζήτηση µε
προβολή στο πανελλήνιο και στο εξωτερικό για τη Γενοκτονία
των Ποντίων. 

Ως Πρόεδρος της Βουλής µετείχα στο παγκόσµιο διακοινο-
βουλευτικό φόρουµ στην Αρµενία που εξέδωσε διακήρυξη κατά
της Γενοκτονίας και περιέλαβε µε ενέργειές µου ειδική µνεία στη
Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου. 

Το να ενεργοποιήσε, να υπενθυµίζεις, να παρεµβαίνεις, να
διεκδικείς είναι κοµµάτι της θεσµικής ευθύνης και όταν ζητάµε
την ψήφο και την εµπιστοσύνη των πολιτών, δεν ζητάµε για να
τους χαϊδεύουµε τα αφτιά επετειακά. 

Τι έχει κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση; Κατά την άποψή µου, τρα-
γικά λάθη στο επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής, αφού και η επί-
σκεψη του κ. Μητσοτάκη στον Ερντογάν πριν από µία εβδοµάδα,
την ώρα που ο Ερντογάν ανακηρύσσει ως ηµέρα γιορτής την
επέτειο της Γενοκτονίας των Ποντίων και αρνείται την αναγνώ-
ριση του εγκλήµατος και αρνείται την απόσυρση των τουρκικών
στρατευµάτων από τη Βόρεια Κύπρο, το τέλος της τουρκικής κα-
τοχής, και αρνείται συνολικά εκείνα τα οποία θα έπρεπε να δέ-
χεται, είναι µείζον ατόπηµα και ύβρις από πλευράς του κ.
Μητσοτάκη ότι πραγµατοποίησε αυτή την επίσκεψη σαν ουρα-
νοκατέβατη περιήγηση, την ώρα που τα ποντιακά σωµατεία και
οµοσπονδίες τού ζητούσαν να µην το πράξει, ιδίως εν όψει της
µαύρης αυτής επετείου. 

Κυρίες και κύριοι, όταν ο Χίτλερ απεργαζόταν τη γενοκτονία
των Εβραίων, των κοµµουνιστών, των οµοφυλόφιλων, των µαύ-
ρων, όταν τα απεργαζόταν αυτά, έλεγε «Ποιος θυµάται τώρα τη
Γενοκτονία των Αρµενίων;», η οποία αποτέλεσε κοµµάτι της τρι-
πλής γενοκτονίας των Ποντίων, Αρµενίων Ασσυρίων. Διαπράχθη-
καν τα ειδεχθέστερα εγκλήµατα που γνώρισε η ανθρωπότητα
στο όνοµα της λήθης και του ότι η ανθρωπότητα δεν θυµάται πια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι δύναµη ειρήνης, µνήµης, δράσης
και υπεράσπισης των θυµάτων, είναι δύναµη αποτίναξης των εγ-
κληµάτων της Γενοκτονίας, των εγκληµάτων κατά της ανθρωπό-
τητας, των διεθνών εγκληµάτων και εγκληµάτων πολέµου που
διαπράττονται και σήµερα. 

Γενοκτονία είναι το ειδεχθέστερο από τα εγκλήµατα κατά της
ανθρωπότητας. Δεν αρκεί να το κατονοµάζουµε, αλλά πρέπει να
το αντιπαλεύουµε. 

Πριν από έξι µήνες σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ζήτησα να γί-
νουν ενέργειες σε διεθνές επίπεδο για τα διεθνή εγκλήµατα και
τη γενοκτονία που διαπράττεται εναντίον του παλαιστινιακού
λαού και αναφέρθηκα στην υποχρέωση της χώρας µας ως κρά-
τους µέλους του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου να αναλάβει
δράση. 

Σήµερα η εισαγγελία του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου κι-
νείται ποινικά εναντίον του Μπέντζαµιν Νετανιάχου, εναντίον των
ηγετών της Χαµάς, εναντίον υπουργών του Ισραήλ για διεθνή εγ-
κλήµατα, για εκείνα για τα οποία έπρεπε να έχουµε κινητοποι-
ηθεί. 

Κυρίες και κύριοι, εάν πράγµατι νοιαζόµαστε για τις τριακόσιες
πενήντα τρεις χιλιάδες ψυχές που σφαγιάστηκαν, εξοντώθηκαν,
εξολοθρεύθηκαν, για τα παιδιά που σφάχτηκαν για τις γυναίκες
που βιάστηκαν, αν νοιαζόµαστε πραγµατικά για εκείνα που έγι-
ναν τότε, δεν µπορεί να αδιαφορούµε γι’ αυτά που γίνονται σή-
µερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Το αίτηµα λοιπόν είναι ποτέ ξανά γενοκτονία, ποτέ ξανά εγ-
κλήµατα πολέµου, ποτέ ξανά εγκλήµατα κατά της ανθρωπότη-
τας, ειρήνη, υπεράσπιση των θυµάτων, υπεράσπιση των αθώων,
δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε µε

την τοποθέτηση της Υπουργού Πολιτισµού, της κ. Λίνας Μεν-
δώνη. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εφέτος συµπλη-

ρώνονται τρεις δεκαετίες που η Βουλή των Ελλήνων µε ζηλευτή
σύµπνοια εκπλήρωσε ένα σηµαντικό χρέος εθνικό και οικουµε-
νικό, την καθιέρωση της 19ης Μαΐου ως Ηµέρα Μνήµης της Γε-
νοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. Και αυτή η κοινή απόφαση
αποτελεί µια πράξη ιστορικής δικαιοσύνης µε πανανθρώπινη
ακτινοβολία, αποτίει τον ελάχιστο φόρο τιµής στα εκατοντάδες
χιλιάδες θύµατα µιας ανείπωτης θηριωδίας, σφαγής, διωγµών,
δήωσης και εν τέλει, ξεριζωµού. 

Οι Έλληνες του Πόντου, ένα από τα πιο δυναµικά τµήµατα του
Ελληνισµού κατέβαλε βαρύ φόρο αίµατος ώσπου να ξεριζωθεί
βίαια από τη πατρογονική του εστία. Τις δολοφονίες των χιλιά-
δων θυµάτων που σφαγιάστηκαν, τον ξεριζωµό των χιλιάδων
ψυχών που πήραν τον δρόµο της προσφυγιάς, ανέστιοι κα πένη-
τες, ακολούθησε η συστηµατική ανυπολόγιστη καταστροφή της
µοναδικής πολιτιστικής κληρονοµιάς τους. Σβήστηκε το ελληνικό
γένος από τις ακτές και την ενδοχώρα του Πόντου που επί είκοσι
πέντε αιώνες υπερασπιζόταν µε τη διαχρονική δηµιουργική πα-
ρουσία του. 

Τεκµηριώνεται αδιάψευστα από την ενδελεχή ιστορική έρευνα,
η οποία και εισφέρει συνεχώς νέα πειστήρια, ότι οι θηριωδίες
κατά των Ποντίων αποτέλεσαν µέρος ενός ευρύτερου σχεδίου
για τη συρρίκνωση και τον αφανισµό του ελληνικού στοιχείου της
Ανατολής. Ανήκουν στις δηώσεις, καταστροφές, σφαγές και στη
συστηµατική εξόντωση που βίωσε ο µικρασιατικός ελληνισµός.
Ίδια µοίρα, βαρύτερη σε φόρο αίµατος, είχε και ο βασανισµένος
αλλά και τόσο ηρωικός λαός των Αρµενίων. 

Οι διωγµοί που είχαν αρχίσει ήδη από τα τελευταία χρόνια της
υπό αποσύνθεση Οθωµανικής Αυτοκρατορίας πήραν συστηµα-
τική µορφή και κορυφώθηκαν µε την ανάδυση του εθνικού κινή-
µατος του Κεµάλ. Οι γείτονές µας έχουν δικαίωµα να τιµούν ως
ιδρυτικό γεγονός του σύγχρονου εθνικού τους βίου, συγχρόνως
όµως οφείλουν, επειδή αυτό απαιτεί η δικαιοσύνη και η αντικει-
µενική ιστορία, να µην αποστρέφουν το βλέµµα από τις σκοτεινές
πλευρές του, αναγνωρίζοντας τα αποτρόπαια γεγονότα που
έχουν καταγραφεί µε αδιάσειστα ιστορικά τεκµήρια. 

Για να καταστεί η Γερµανία αποδεκτή από την παγκόσµια κοι-
νότητα µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, για να αποκαταστήσει τις
σχέσεις της µε άλλες χώρες, αναγνώρισε την ηθική και υλική
τραγωδία που έφερε η εκτέλεση της οργανωµένης τελικής
λύσης, µετρώντας τα εκατοµµύρια θύµατα του Ολοκαυτώµατος.
Σε αυτή την άνευ ουδεµίας σκιάς απόλυτη παραδοχή στηρίχθηκε
η εκκαθάριση του παρελθόντος της Γερµανίας, ο οµαλός πολιτι-
κός βίος της και κυρίως, η οικοδόµηση µιας ώριµης κοινωνίας µε
δηµοκρατικές ευαισθησίες. 

Τα τελευταία χρόνια η αναγνώριση της Γενοκτονίας του Ελλη-
νισµού του Πόντου πολλαπλασιάζεται στη διεθνή κοινότητα από
χώρες, διεθνείς οργανισµούς, οµοσπονδιακές και υποκρατικές
οντότητες. 

Αν και το Ολοκαύτωµα είναι κάτι µοναδικό που επανειληµµένα
τονίζεται ότι δεν επιδέχεται συγκρίσεις ή αναλογίες, το παρά-
δειγµα της Γερµανίας δηµιουργεί εύγλωττα παράλληλα για το

πώς θα µπορούσε να συµπεριφερθεί και η σηµερινή Τουρκία,
ανοίγοντας τον δρόµο της ειρηνικής συνύπαρξης µε τα όµορά
της έθνη. 

Η παραδοχή της Γενοκτονίας θα όριζε ως αφετηρία µια νέα
εποχή στις σχέσεις της µε τη διεθνή κοινότητα. Δεν είναι θέµα
εκδίκησης. Δεν είναι θέµα τιµωρίας. Είναι θέµα δικαιοσύνης.
Όπως θέµα δικαιοσύνης για όλο τον ελληνισµό είναι η επώδυνη
πενηντάχρονη κατοχή της Κύπρου µε την καταπάτηση κάθε έν-
νοιας δικαίου. Προοδευτικά πληθαίνουν και στην Τουρκία οι
φωνές που µε γενναιότητα και µε κινδύνους ασφαλώς µιλούν για
την ανάγκη αναγνώρισης της Γενοκτονίας των Ελλήνων, Ποντίων
και Αρµενίων. Η συµφιλίωση των γειτόνων µας µε το παρελθόν
τους θα τους προσπόριζε µόνο οφέλη. Ελπίζουµε ότι προϊόντος
του χρόνου να το αντιληφθούν. 

Ωστόσο, ο δικός µας στόχος παραµένει η εκτεταµένη, καθο-
λική αναγνώριση της Γενοκτονίας του Ελληνισµού του Πόντου.
Η αναγνώριση της γενοκτονίας του ποντιακού Ελληνισµού δεν
είναι µόνο οφειλή στο παρελθόν. Θέτει όρια και για το µέλλον
εκπέµποντας ένα ισχυρό οικουµενικό µήνυµα, πολλώ δε µάλλον
επειδή ούτε σήµερα έχουν εκλείψει οι εθνοκαθάρσεις, η παρα-
βίαση της εδαφικής ακεραιότητας των χωρών -το ζούµε καιρό
τώρα και στη δική µας ήπειρο- οι εκτοπίσεις, οι αναγκαστικοί ξε-
ριζωµοί, η κράτηση οµήρων, οι µεγάλες απώλειες αµάχων και η
ανθρωπιστική κρίση στη Γάζα. Όλα αυτά δεν πρέπει µόνο να στη-
λιτεύονται. Πρέπει να επιβάλλεται άµεσα η κατάπαυση του
πυρός, η απελευθέρωση των οµήρων, η διάνοιξη οδών για την
παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας, ο σεβασµός στους κανόνες
του Διεθνούς Δικαίου. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλες οι ελληνι-
κές κυβερνήσεις από το 1994 υπηρέτησαν αυτόν το στόχο. Είναι
κρίσιµος για τη διεθνή προβολή και τη δικαίωση του αιτήµατος
της αναγνώρισης ο ρόλος της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Το
βάρος της ιστορίας επιβάλλει στην πολιτεία και στους θεσµούς
της τη συνεχή και αταλάντευτη προσπάθεια της διεθνούς ανα-
γνώρισης, όχι µόνο της τραγικής µοίρας των Ελλήνων του Πόν-
του, που βίωσαν πρώτα την εξολόθρευση και µετά την
προσφυγιά, την πιο τραγική στιγµή στη µακραίωνη ιστορία τους,
αλλά και της ανιδιοτελούς προσφοράς προς στο έθνος.

Οι ίδιοι φρόντισαν µόλις ρίζωσαν στις νέες τους πατρίδες να
διαφυλάξουν και να διδάξουν στις επόµενες γενιές ακέραια την
τεράστια πολιτιστική τους κληρονοµιά παράλληλα µε την αναν-
τικατάστατη συµβολή τους στην οικοδόµηση της σύγχρονης Ελ-
λάδας. Και βέβαια ο Ποντιακός Ελληνισµός θα καταλάβει τη
θέση που δικαιούται στο µουσείο του Προσφυγικού Ελληνισµού,
στην υλοποίηση του οποίου προχωρεί η πολιτεία στο πρώην
Στρατόπεδο Παύλου Μελά στη δυτική Θεσσαλονίκη. Θα αποτε-
λεί µια ακόµα πολύτιµη κιβωτό της εθνικής µας µνήµης και θα
ανακεφαλαιώνει την ιστορία του µοναδικού Ελληνισµού της Ανα-
τολής, θα καταγράφει την πολύτιµη προσφορά του στο έθνος. 

Αιωνία η µνήµη των θυµάτων της Γενοκτονίας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγής στη
µνήµη των θυµάτων της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία η µνήµη τους! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα Αµε-
ρικανοί απόφοιτοι από το Boston College. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να διαβάσει τις αναφορές
προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, τη Δευτέρα 20 Μάϊου 2024, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 1046/13-5-2024, που θα απαντηθεί από την
Υπουργό Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη. 

Η υπ’ αριθµόν 1057/13-5-2024, που θα απαντηθεί από τον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Νικό-
λαο Παπαθανάση. 

Οι υπ’ αριθµόν 1045/13-5-2024 και 1054/13-5-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη. 

Οι υπ’ αριθµόν 1042/13-5-2024, 1053/13-5-2024 και 1058/13-5-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειο - Πέτρο
Σπανάκη. 

Η υπ’ αριθµόν 1049/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου. 

Η υπ’ αριθµόν 1041/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Ιωάννη Μπούγα. 

Οι υπ’ αριθµόν 1035/13-5-2024 και 1051/13-5-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη. 

Η υπ’ αριθµόν 1038/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Κωνσταντίνο Κυρανάκη.». 

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την έκτη µε αριθµό 1046/13.5.2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονί-
κης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Παπαδό-
πουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Οικία
Οικογένειας Δραγούµη».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού
κ. Στυλιανή Μενδώνη. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω, στέλνοντας -γιατί, όπως είπατε, είµαι

Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης- συγχαρητήρια στην οµάδα του
ΠΑΟΚ, που για τέταρτη φορά έγινε πανελλήνια πρωταθλήτρια
Ελλάδος υπό αντίξοες συνθήκες. 

Τώρα, λοιπόν, εισέρχοµαι κατευθείαν στην ερώτηση για την
οικία του Ίωνα Δραγούµη. 

Κυρία Υπουργέ, η οικογένεια Δραγούµη αποτελεί µια από τις
ιστορικές ελληνικές οικογένειες που έχουν αφήσει έντονα το
αποτύπωµά τους στη σύγχρονη Ελλάδα, αναδεικνύοντας προ-
σωπικότητες που τα χαρακτηριστικά τους συµπυκνώνουν αγνή
και άδολη αγάπη για το έθνος, την πατρίδα και το πάθος για τον
Ελληνισµό. Ταυτόχρονα, η πολιτική τους παρουσία είναι λαµπρή
και πάντα µακριά από κοµµατικές παρωπίδες και προσωπικά
συµφέροντα, που πραγµατικά είναι ένα είδος που σήµερα σχε-
δόν δεν υπάρχει, είναι είδος προς εξαφάνιση. Γιατί τότε οι µεγά-
λες πολιτικές οικογένειες θυσιάζονταν για την Ελλάδα, ενώ τώρα
δυστυχώς θυσιάζουν την Ελλάδα. Διαστροφή σε όλα τα επίπεδα,
όπως είδαµε και από αυτά που ακούσαµε πριν από λίγο! 

Κορυφαίος όλων, ο Ίων Δραγούµης, ο µεγαλύτερος σύγχρο-
νος Έλληνας πολιτικός διανοούµενος, που µε τη γραφίδα του
όρισε τα πλαίσια που πρέπει να κινείται το ελληνικό κράτος, αφιε-
ρώνοντας τη ζωή του στα κελεύσµατα του έθνους. Κάθε κράτος,
όµως, που σέβεται την ιστορία του οφείλει να πράττει τα δέοντα
και να προστατεύει και να διαφυλάττει την εθνική του παρακα-
ταθήκη. 

Μια τέτοια περίπτωση αποτελεί και η ιστορική οικία του Δρα-
γούµη στο Βογατσικό της Καστοριάς, η οποία κάηκε από τους

Τούρκους το 1912 στο πλαίσιο των απάνθρωπων τιµωριών που
επέβαλαν καθώς αποχωρούσαν από τη Μακεδονία. 

Προσέξτε το αυτό. Όταν αποχωρούσαν οι Τούρκοι από τη Μα-
κεδονία σε όλες τις ελληνικές οικογένειες οι οποίες συµµετείχαν
ενεργά στον Μακεδονικό Αγώνα τις έκαιγαν. 

Το σπίτι, λοιπόν, του Στέφανου Δραγούµη, του Ίωνα Δρα-
γούµη, του Φίλιππου Δραγούµη βρίσκεται στην περιοχή Μπέλα
του Βογατσικού Καστοριάς, στην οµώνυµη οδό. Το οικόπεδο βρί-
σκεται λίγο πιο κάτω από το δηµοτικό σχολείο. Αυτή η οικία επί
έτη µαραζώνει εγκαταλελειµµένη και αποτελεί βορά των ατόµων
και των οµάδων που εποφθαλµιούν την καταπάτησή της, ενώ
ταυτόχρονα ελλοχεύει ο κίνδυνος κατάρρευσης, βυθίζοντας έτσι
µαζί της και τη ζώσα ιστορία του τόπου µας, απέναντι και αντί-
θετα στις επιταγές της οικογένειας, η οποία µε ρητή επιθυµία
της ήθελε να µην πουληθεί το σπίτι αυτό και να παραµείνει κλη-
ρονοµιά στους Έλληνες. 

Γιατί, λοιπόν, η οικία Δραγούµη δεν έχει κηρυχθεί σε µουσείο,
ώστε το Υπουργείο Πολιτισµού να µπορέσει να παρέµβει και να
αναστηλώσει το οίκηµα προτού κατεδαφιστεί; 

Υπάρχουν άλλες οικίες, όπως του Κεµάλ, που αναφέρθηκε
πριν, κυρία Υπουργέ, οι οποίες έγιναν ανάκτορα στη Θεσσαλο-
νίκη στην οδό του Αγίου Δηµητρίου και µάλιστα οικίες που δεν
τους ανήκουν. 

Ξέρετε ότι ο Κεµάλ γεννήθηκε σε ένα χωριό…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

στη δευτερολογία σας θα µπορέσετε να πείτε ό,τι άλλο θέλετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, λοιπόν. Θα τα πούµε

στη δευτερολογία. 
Ερωτάται, λοιπόν, η αρµόδια Υπουργός: Είναι στις προθέσεις

αυτής της Κυβέρνησης να αναδείξει το ιστορικό αυτού του
χώρου σε µουσείο; Υπάρχει πρόβλεψη για ένταξη της οικίας
Δραγούµη σε κάποιο πρόγραµµα χρηµατοδότησης, ώστε σε
βάθος χρόνου να επιτευχθεί η αναστήλωσή του; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βουλευτά, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου
το 2021 είχα απαντήσει ότι η αρµόδια Υπηρεσία Νεωτέρων Μνη-
µείων και Τεχνικών Έργων Ηπείρου και Δυτικής Μακεδονίας σε
έρευνά της ανέφερε ότι στον χώρο του εν λόγω οικοπέδου στο
Βογατσικό διακρίνονται µόνο σωροί λίθων, χωρίς ιδιαίτερα µορ-
φολογικά, δοµικά ή κατασκευαστικά χαρακτηριστικά. 

Για τον χαρακτηρισµό ενός νεότερου κτηρίου µετά το 1830 ως
µνηµείο από τα αρµόδια όργανα του Υπουργείου Πολιτισµού
αναγκαία προϋπόθεση είναι να πληρούνται οι σχετικές προϋπο-
θέσεις που θέτει ο αρχαιολογικός νόµος, δηλαδή ο ν.4858 του
2021. 

Ο νόµος προβλέπει ότι στα προς χαρακτηρισµό ως νεώτερα
µνηµεία περιλαµβάνονται τα νεότερα πολιτιστικά αγαθά που είναι
προγενέστερα των εκατό τελευταίων ετών και µεταγενέστερα
του 1830, τα οποία διαθέτουν αρχιτεκτονική, πολεοδοµική, κοι-
νωνική, εθνολογική, λαογραφική, τεχνική, βιοµηχανική ή εν γένει
ιστορική, καλλιτεχνική ή επιστηµονική σηµασία. 

Είναι σαφές ότι το όποιο προς χαρακτηρισµό κτήριο για να
εξεταστεί από το αρµόδιο Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνη-
µείων του Υπουργείου Πολιτισµού θα πρέπει να σώζει µορφολο-
γικά και κατασκευαστικά χαρακτηριστικά, δηλαδή να υπάρχει, να
υφίσταται, έστω και σε ερειπιώδη µορφή. 

Όπως φαίνεται και στη φωτογραφική τεκµηρίωση στην οποία
προέβη η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, την
οποία καταθέτω στα Πρακτικά, στο συγκεκριµένο οικόπεδο στο
Βογατσικό δεν σώζεται κτήριο. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµφωνα µε την έρευνα της Υπηρεσίας Νεωτέρων Μνηµείων
και Τεχνικών Έργων Ηπείρου και Δυτικής Μακεδονίας, η οικία
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επί του ακινήτου κάηκε ολοσχερώς το 1912 κατά την πυρπόληση
του Βογατσικού από τους Τούρκους. Υπάρχει µια φωτογραφία
της οικογένειας Δραγούµη, η οποία χρονολογείται το 1904, και
παρουσιάζει την οικία από την κύρια όψη της, µια ορθογωνική
οικία λαϊκής δυτικοµακεδονικής αρχιτεκτονικής. 

Η ανακατασκευή, όµως, κτηρίων δεν εµπίπτει στον αρχαιολο-
γικό νόµο. Θα πρέπει να τεκµηριωθεί επαρκώς και να εξεταστεί
από τα αρµόδια όργανα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε τη σύµφωνη γνώµη των ιδιοκτητών. 

Αναφορικά µε την ίδρυση µουσείου αφιερωµένου στη δράση
της οικογένειας Δραγούµη, διευκρινίζεται ως σήµερα ότι δεν έχει
υποβληθεί σχετικό αίτηµα στο Υπουργείο Πολιτισµού από οποι-
ονδήποτε φορέα. 

Το Υπουργείο, µε βάση το στρατηγικό σχεδιασµό των δρά-
σεών του τα τελευταία χρόνια, επενδύει στην αποκατάσταση κτη-
ρίων που συνδέονται µε σηµαντικές προσωπικότητες της
ιστορίας µας και της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και τη δηµι-
ουργία πολιτιστικών χώρων και µουσείων, ξεκινώντας από την
οικία Παλαµά, την οικία Ελύτη, την οικία Κωλέττη, την οικία του
Γιάννη Ρίτσου στη Μονεµβασιά, την οικία του Γιαννούλη Χαλεπά
στην Τήνο. 

Στο πλαίσιο αυτό, είµαστε ανοιχτοί να συνδράµουµε σε κάθε
πρόταση από τοπικούς φορείς και την κοινωνία των πολιτών για
τη δηµιουργία µουσείου αφιερωµένου στα ιστορικά γεγονότα
που συνδέονται µε την οικογένεια Δραγούµη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για να ολοκληρώσετε την

τοποθέτησή σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, πραγµατικά

δεν µε ικανοποιεί αυτή η απάντηση, γιατί Έλληνες που έδωσαν
το αίµα τους για τη χώρα, όπως ο Νικηταράς, ο Μακρυγιάννης,
ο Δραγούµης, που έδωσαν τον γαµπρό τους, τον µεγαλύτερο
Μακεδονοµάχο, τον Παύλο Μελά -ξέρω ότι εσείς βοηθήσατε για
το σπίτι του Παύλου Μελά και γι’ αυτό σάς έφερα αυτή την ερώ-
τηση, µήπως δείξετε κάποια ευαισθησία-, δεν µπορεί να µην
έχουν σπίτια να τα βλέπει µια ζώσα ιστορία και να έχει ο Μου-
σταφά Κεµάλ, ο οποίος γεννήθηκε στη Χρυσαυγή Λαγκαδά από
κτηνοτρόφους γονείς. 

Δεν το λέω το «κτηνοτρόφους» γιατί βγήκε αυτός κτήνος, αλλά
επειδή ήταν πραγµατικά κτηνοτρόφοι οι άνθρωποι. Και επειδή
δεν άρµοζε στον νεότουρκο πασά να είναι από αυτά τα µέρη,
από ένα χωριό ταπεινό, πήραν το σπίτι του κ. Σεραφειµίδη, ενός
έµπορου υποδηµατοποιού από τη Θεσσαλονίκη, δυστυχώς µε τη
συνεργασία της ελληνικής κυβέρνησης, και του έκαναν το παλάτι
του Κεµάλ. Αυτά είναι ντροπής πράγµατα. Γι’ αυτό θα ήθελα να
δείξετε κάποια ευαισθησία σε αυτό το θέµα. 

Επίσης, µια άλλη καταγγελία πρέπει να γίνει. Πριν από λίγο
ένας συνάδελφος που είναι καθηγητής στο Πανεπιστήµιο Μακε-
δονίας, καθηγητής των Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών, ανα-
φέρει ότι το Ινστιτούτο Διαχείρισης Ανθρωπογενών και Φυσικών
Καταστροφών, που αποτελεί ένα σπουδαίο ινστιτούτο, κάνει
πρόγραµµα σήµερα επτά η ώρα µε εννέα, το οποίο προσφέρει
δωρεάν, µάλιστα, να εκπαιδεύει όλο σχεδόν τον ευρύτερο τοµέα
-το κάνει δωρεάν- σε πέντε γλώσσες. 

Ακούστε, κυρία Υπουργέ, σε ποιες γλώσσες: αγγλικά, ελλη-
νικά, µακεδονικά, ισπανικά και γαλλικά. Ποιος δηµόσιος υπάλλη-
λος θα ζητήσει να ακούσει αυτά τα σεµινάρια στα µακεδονικά;
Ξέρουµε ότι ο Μεγαλέξανδρος διδασκόταν από τον Αριστοτέλη
στα µακεδονικά ή στα ελληνικά;

Δείτε τα αυτά. Αυτοί καταπατούν τις συµφωνίες σε όλα τα
µήκη και τα πλάτη. Ακόµα και τον τίτλο της συµφωνίας καταπά-
τησε ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Δηµοκρατίας των Σκο-
πίων, ακόµα και τον τίτλο. Κι εµείς εδώ µε το ζόρι να τους
δώσουµε και µακεδονική γλώσσα;

Πρέπει, επιτέλους, το Υπουργείο Πολιτισµού να φροντίσει ορι-
σµένα πράγµατα και να τα διορθώσει. 

Ευχαριστώ πολύ για την ακρόαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, δεν τίθεται θέµα ευαισθησίας προσωπικής ή
γενικότερης ή κυβερνητικής. Είναι θέµα θεσµικού πλαισίου. Εί-
πατε ότι βοηθήσαµε -και προσωπικά όσο µπορούσα βοήθησα-
για την αποκατάσταση της οικίας του Παύλου Μελά στην Κηφι-
σιά. Εκεί, όµως, υφίστατο κτήριο. Υπήρχε µια συγκεκριµένη δό-
µηση. Στην περίπτωση της οικίας Δραγούµη στο Βογατσικό δεν
υπάρχει δόµηση. Είναι σωροί ερειπίων από τη φωτιά του 1912. 

Παρ’ όλα αυτά, ακριβώς επειδή υπάρχουν ευαισθησίες, έχει
ευαισθησίες η Κυβέρνηση, έχει ευαισθησίες το Υπουργείο Πολι-
τισµού και οι υπηρεσίες του, η αρµόδια υπηρεσία συνεχίζει την
έρευνα για τη συλλογή στοιχείων. Να µαζέψουµε στοιχεία από
όπου µπορούµε. Όµως, επαναλαµβάνω ότι το κτήριο δεν είναι
υφιστάµενο. Και αν µιλάµε για ανακατασκευή, δεν είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Η Διεύθυνση, λοιπόν, Προστασίας και Αναστήλωσης Νεωτέ-
ρων και Σύγχρονων Μνηµείων έχει ήδη διαβιβάσει τοπογραφικό
διάγραµµα του συγκεκριµένου ακινήτου στο Βογατσικό, ζητών-
τας τις απόψεις των αρµόδιων φορέων, δηλαδή του Δήµου Άρ-
γους Ορεστικού, της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας, της
Δασικής Υπηρεσίας, όλων των σχετικών φορέων, προκειµένου ο
φάκελος να αποκτήσει πληρότητα και να εξεταστεί εάν πληρούν-
ται οι σχετικές προϋποθέσεις σύµφωνα µε το άρθρο 6 του αρ-
χαιολογικού νόµου, του ν.4858/2021, για τον χαρακτηρισµό του
κτηρίου ως µνηµείο από το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνη-
µείων. 

Επιπροσθέτως, συνεχίζεται η έρευνα για την ιστορική τεκµη-
ρίωση και τη σύνδεση του αιτήµατος µε τα ιστορικά συµβάντα.
Να σηµειώσω ότι µέχρι σήµερα η έρευνα από τις υπηρεσίες δια-
πιστώνει ότι και αυτό το συγκεκριµένο οικόπεδο µε αριθµό αγο-
ραπωλησίας 1449/11-2-1915 ανήκε σε άλλη οικογένεια του
Βογατσικού, στην οικογένεια Βιλλιάνου και όχι στην οικογένεια
Δραγούµη, η οποία το πούλησε τελικά στον Γεώργιο Δηµητρίου
Βελισσό. Είναι πράγµατα τα οποία οφείλουµε να διευκρινίσουµε,
για να προχωρούµε σε πράξεις που ορίζονται µέσα στο πλαίσιο
του αρχαιολογικού νόµου. 

Σε κάθε περίπτωση, η σύσταση του φακέλου είναι σε εξέλιξη.
Συγκεντρώνονται όλα τα στοιχεία και ο φάκελος, παρά το γεγο-
νός ότι είναι ένας σωρός ερειπίων, θα υποβληθεί στο Κεντρικό
Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων, ώστε οι ειδικοί επιστήµονες να
αποφανθούν για το τι µέλλει γενέσθαι. 

Από εκεί και πέρα, αναφορικά µε την ίδρυση µουσείου, το
Υπουργείο Πολιτισµού αποτελεί τον φορέα που εκ του Συντάγ-
µατος είναι αρµόδιος για την αδειοδότηση και την εποπτεία των
µουσείων. Εγώ θα ήµουν πραγµατικά χαρούµενη και οι υπηρε-
σίες του Υπουργείου Πολιτισµού θα µπορούσαν να συνδράµουν,
εφόσον υπάρχουν αιτήµατα από τοπικούς φορείς για τη δηµι-
ουργία ενός µουσείου για την οικογένεια Δραγούµη, για τον
Ίωνα Δραγούµη, είτε στην Καστοριά είτε οπουδήποτε αλλού,
αλλά να υπάρξει µια τέτοια πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ. 
Ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύ-

σιος Σταµενίτης θα απαντήσει τώρα στη δεύτερη µε αριθµό
1035/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Αργολίδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Οι παραγωγοί πορτοκαλιών της
Αργολίδας βρίσκονται σε µεγάλη οικονοµική δυσπραγία».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τη Μεγάλη Εβδοµάδα πραγµατοποιήθηκε η

πληρωµή της συνδεδεµένης ενίσχυσης, µια πληρωµή η οποία
επεφύλαξε δυσάρεστες εκπλήξεις για τους παραγωγούς πορτο-
καλιού της Αργολίδας, αλλά και όλης της χώρας, καθώς είδαν
στους λογαριασµούς τους πολύ λιγότερα χρήµατα από αυτά που
υπολόγιζαν. 

Ειδικότερα, για το πορτοκάλι προς χυµοποίηση το ποσό που
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αναλογούσε για το 2023 ήταν 21,84 ευρώ το στρέµµα, τη στιγµή
που το 2022 ήταν 55,8 ευρώ ανά στρέµµα. Δηλαδή, φέτος πλη-
ρώσατε το ένα τρίτο της περσινής τιµής. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε δηλώσεις του Υπουργού που είδαν το
φως της δηµοσιότητας, αυτή η µείωση της συνδεδεµένης ενί-
σχυσης στα πορτοκάλια οφείλεται στον διπλασιασµό των επιλέ-
ξιµων εκτάσεων καλλιέργειας από οκτώ χιλιάδες τριακόσια
πενήντα οκτώ εκτάρια το 2022 σε δεκαέξι χιλιάδες τριακόσια πε-
νήντα επτά το 2023, χωρίς όµως να εξηγείται ο λόγος αύξησης
των επιλέξιµων εκτάσεων. Παράλληλα, όµως, µειώθηκε υπερβο-
λικά και το συνολικό ποσό. Από 5.357.000 ευρώ το 2022 πήγαν
σε 3.573.460 ευρώ το 2023. 

Πέραν τούτου, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα
που καίει τους παραγωγούς των πορτοκαλιών της Αργολίδας, οι
οποίοι βρίσκονται σε απόγνωση και σε µεγάλη οικονοµική δυ-
σπραγία. Είναι οι χαµηλές τιµές λόγω αθρόων εισαγωγών από
τρίτες χώρες και ιδιαίτερα από την Αίγυπτο. Όπως επισηµαίνουν
οι παραγωγοί εσπεριδοειδών, µεγάλες ποσότητες από αιγυ-
πτιακά πορτοκάλια διοχετεύονται στην ελληνική αγορά, µε απο-
τέλεσµα να υπάρχει αύξηση της προσφοράς και κατά συνέπεια
πίεση προς τα κάτω των τιµών των Ελλήνων παραγωγών, µε απο-
τέλεσµα να µειώνεται δραµατικά το εισόδηµά τους. Χαρακτηρι-
στική είναι η πορεία πτώσης του πορτοκαλιού. Από τον Οκτώβριο
µέχρι τον Δεκέµβριο του 2023 πουλιόταν µε 34 λεπτά, τον Απρί-
λιο του 2024 17 λεπτά το κιλό. Είναι η µισή τιµή. Είναι ένα πρό-
βληµα.

Τα προβλήµατα, λοιπόν, αυτά είναι δύο και τα γνωρίζετε πολύ
καλά και περιµένουµε απαντήσεις από εσάς για ποιον λόγο και
από ποιους αυξήθηκαν οι επιλέξιµες εκτάσεις για τη συνδεδε-
µένη ενίσχυση του πορτοκαλιού, γεγονός που µείωσε τις τιµές
των παραγωγών, και µε ποιους τρόπους σκοπεύετε να ενισχύ-
σετε το εισόδηµα των παραγωγών πορτοκαλιού της Αργολίδας,
το οποίο είναι δραµατικά µειωµένο λόγω της χαµηλής τιµής τόσο
της συνδεδεµένης όσο και της εµπορίας και λόγω του τεράστιου
κόστους παραγωγής και των αθρόων εισαγωγών από την Αίγυ-
πτο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Σταµενίτης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, οι συνδεδεµένες ενισχύσεις θεωρούνται -

και δικαίως- ένα από τα σηµαντικότερα εργαλεία των άµεσων ενι-
σχύσεων, εργαλείο για τους παραγωγούς, που έτσι ενισχύουν το
εισόδηµά τους, αλλά και για το Υπουργείο, που τις αξιοποιεί για
να υλοποιεί τη στρατηγική του, να ενισχύει και να διατηρεί καλ-
λιέργειες που έχουν µια ιδιαίτερη οικονοµική, διατροφική και κοι-
νωνική αξία. 

Εξ ου και για το καθεστώς των συνδεδεµένων ενισχύσεων, οι
διαπραγµατεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήταν σκληρές
κατά τον σχεδιασµό του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ 2023 -
2027. Όπως γνωρίζετε, ενώ η πρόταση για τα προϊόντα που θα
ενταχθούν ήταν απόφαση εθνική, η τελική έγκριση είναι από-
φαση της επιτροπής. Και ενώ η χώρα µας είχε προτείνει τη δια-
τήρηση του συνόλου των συνδεδεµένων ενισχύσεων που
υπήρχαν και κατά την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο, η
επιτροπή -βάσει κριτηρίων που δεν είναι της παρούσης- δεν δέ-
χτηκε την πρότασή µας. 

Ως εκ τούτου, προτείναµε λιγότερα προϊόντα, αυτά για τα
οποία θεωρήθηκε ότι συντρέχουν περισσότεροι λόγοι να ενταχ-
θούν στο καθεστώς των συνδεδεµένων και ένα από αυτά ήταν
τα πορτοκάλια που οδηγούνται προς χυµοποίηση. 

Έτσι, λοιπόν, εξασφαλίσαµε ότι οι παραγωγοί που για διάφο-
ρους λόγους δεν µπορούν να διαθέσουν το προϊόν ως νωπό, τα
πορτοκάλια τους, διατηρούν τη δυνατότητα να τα διοχετεύσουν
σε βιοµηχανίες παραγωγής χυµού και να ενισχυθούν επιπλέον
για αυτό, µέσω του καθεστώτος των συνδεδεµένων. Η στήριξή
µας, άλλωστε, στον κλάδο τους είναι δεδοµένη. Το αποδεικνύει
πρωτίστως η πολιτική του Υπουργείου µας, που και στη νέα προ-
γραµµατική περίοδο διατηρεί τις τοµεακές παρεµβάσεις οπωρο-
κηπευτικών µέσω των οποίων οργανώσεις παραγωγών, όπως των

εσπεριδοειδών, έχουν τη δυνατότητα να υλοποιούν σηµαντικές
δράσεις, όπως αυτές για τη βελτίωση και την προώθηση των
προϊόντων τους. 

Επανέρχοµαι, όµως, στο καθεστώς της συνδεδεµένης. Ο προ-
ϋπολογισµός της δράσης, ο τρόπος υπολογισµού της ενίσχυσης
ανά στρέµµα και τα κριτήρια επιλεξιµότητας περιγράφονται στις
εφαρµοστικές αποφάσεις που λαµβάνουν έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Εκτός από τον προϋπολογισµό, που, όπως
αναφέρατε, για το 2022 ήταν 5.357.000 και για το 2023 ήταν
3.573.000, τα κριτήρια επιλεξιµότητας και ο τρόπος υπολογισµού
δεν υπέστησαν ιδιαίτερες διαφοροποιήσεις. Απαιτείται ελάχιστη
παραδοτέα ποσότητα στη βιοµηχανία επτακόσια κιλά το στρέµµα
και το ύψος της χρηµατικής ενίσχυσης προκύπτει από τη διαί-
ρεση του προϋπολογισµού της δράσης διά του συνόλου των επι-
λέξιµων εκτάσεων. Οι επιλέξιµες εκτάσεις προκύπτουν µετά τη
διενέργεια από τον ΟΠΕΚΕΠΕ των προβλεπόµενων ελέγχων επί
των δηλωθεισών εκτάσεων. 

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω συγκεκριµένες απαντή-
σεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λεχαινών Ηλείας, καθώς και είκοσι
ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Λεχαινών Ηλείας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απάντηση δεν πήρα για δύο πράγµατα. Πρώ-

τον, οι επιλέξιµες εκτάσεις γιατί από οκτώµισι χιλιάδες έγιναν δε-
καέξι χιλιάδες; Αυτό είναι ένα ερώτηµα. Οι παραγωγοί ψάχνουν
να βρουν ποιος έβαλε τις παραπάνω εκτάσεις µέσα. Αυτό είναι
το ένα. Δεύτερον: Γιατί µειώθηκε ο προϋπολογισµός; Από το 5,
όπως το είπατε κι εσείς, πήγε στο 3. 

Να πάµε τώρα και στο άλλο µεγάλο θέµα που έχουµε µε τις
αθρόες εισαγωγές πορτοκαλιών. Αυτό έχει οδηγήσει στο εξής:
Από 34 λεπτά που πούλαγαν τον Δεκέµβριο, έχει πάει στα 17
λεπτά τώρα το πορτοκάλι. Σκεφτείτε, όµως. Αυτή τη στιγµή αυτοί
οι παραγωγοί, οι οποίοι είναι σε δεινή θέση και µε ένα αυξηµένο
κόστος παραγωγής, τι θα κάνουν του χρόνου; Του χρόνου θα
προσπαθήσουν να πουλήσουν τα πορτοκάλια τους πολύ νωρί-
τερα, γιατί θα κινδυνεύουν να τα χάσουν, άρα θα υπάρχει µεγα-
λύτερη προσφορά, άρα οι τιµές θα είναι ακόµη χαµηλότερες,
άρα θα πρέπει το κράτος να στηρίξει και θα πρέπει να βρείτε
συγκεκριµένο χρηµατοδοτικό εργαλείο για να στηριχθούν αυτοί
οι άνθρωποι, γιατί δεν µπορεί οι Ισπανοί οι Ευρωβουλευτές, λόγω
των αθρόων εισαγωγών, να πηγαίνουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και να µιλάνε για ντάµπινγκ. 

Εµείς δεν θα πρέπει να το ψάξουµε; Εµείς δεν πρέπει να δούµε
µήπως εδώ πέρα συµβαίνει αυτό το γεγονός; Δεν θα πρέπει το
Υπουργείο µε τις υπηρεσίες του να πάει να δει τι έγινε; Όλοι ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι οι Αιγύπτιοι παράγουν αρκετούς τόνους
πορτοκάλια. Είχαν άλλες αγορές. Τώρα στράφηκαν στις αγορές
της Ευρώπης και αυτό έχει σαν αποτέλεσµα να µπαίνουν µεγά-
λες ποσότητες, οι οποίες δεν τηρούν ούτε τους ελέγχους, οι
δικοί µας παραγωγοί µε βάση το σύµφωνο και τον φυτοϋγειονο-
µικό έλεγχο να µην έχουν όλα τα δεδοµένα, όπως έχουν οι τρίτες
χώρες και βάζουν ανεξέλεγκτες ποσότητες µέσα χωρίς ελέγ-
χους, χωρίς τίποτα.

Πρέπει, λοιπόν, κάτι να γίνει γι’ αυτό, όπως λένε οι συνεταιρι-
σµοί στην Αργολίδα, γιατί είχαµε µια συνάντηση µε όλους τους
Βουλευτές. Θα πρέπει να ενισχυθεί το εισόδηµά τους. Δεν µπο-
ρούν να πουλάνε τα πορτοκάλια 17 λεπτά αυτή τη στιγµή, γιατί
αυτοί που τα πουλάνε 17 λεπτά παλιότερα τα πούλαγαν αυτή την
εποχή 40 λεπτά το κιλό, γιατί αυτοί οι άνθρωποι ξοδεύουν περισ-
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σότερα, επιµηκύνουν την καλλιέργεια για να µπορούν να παίρ-
νουν τιµές πολύ καλύτερες απ’ αυτές που θα έπαιρναν αν τα που-
λούσαν τον Νοέµβριο ή τον Δεκέµβριο µήνα στην Αργολίδα. Άρα
θα πρέπει να σταθούµε πάρα πολύ σοβαρά και σ’ αυτό το ζή-
τηµα. 

Πρέπει να δούµε για ποιον λόγο γίνονται τόσες πολλές εισα-
γωγές πορτοκαλιών από Αίγυπτο και από άλλες χώρες στη χώρα
µας και να το ψάξουµε περαιτέρω, όπως το ψάχνουν οι Ισπανοί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς για το θέµα της συνδεδεµένης

σάς απάντησα ότι η ελληνική Κυβέρνηση αποφασίζει και προτείνει
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφασίζει και οι διαπραγµατεύσεις
έγιναν σκληρά και είχαµε το αποτέλεσµα το οποίο γνωρίζουµε
όλοι. 

Τώρα, όσον αφορά τη συγκεκριµένη πληρωµή των συνδεδεµέ-
νων ενισχύσεων που αφορά τα πορτοκάλια, τις χυµοποιήσεις, για
το 2022 οι δηλωθείσες εκτάσεις ήταν εκατόν πενήντα χιλιάδες
οκτακόσια ενενήντα πέντε στρέµµατα και οι επιλέξιµες εκτάσεις
ήταν ογδόντα τρεις χιλιάδες πεντακόσια ογδόντα εννέα στρέµ-
µατα, µε την τελική τιµή ανά στρέµµα να ορίζεται στα 58,8 ευρώ.
Για το 2023 οι δηλωθείσες εκτάσεις ανήλθαν στις εκατόν εξήντα
τρεις χιλιάδες πεντακόσια ογδόντα επτά στρέµµατα. Η τιµή, λοι-
πόν, µε βάση τις εκτάσεις, ορίστηκε στα 21,84 ευρώ ανά στρέµµα.
Με αυτή την τιµή πληρώθηκαν οι παραγωγοί που είχαν κάνει τις
απαραίτητες διαδικασίες. 

Έχουµε, όµως, ενηµερώσει και πριν την πληρωµή και στη συ-
νέχεια ότι το σύστηµα είναι ανοικτό, ώστε να υποβάλουν αιτήµατα
και τις κατάλληλες προϋποθέσεις, για να λάβουν συνδεδεµένη ενί-
σχυση όλοι οι παραγωγοί, όχι µόνο των πορτοκαλιών, γιατί είναι η
πρόθεσή µας να δώσουµε τη δυνατότητα στους παραγωγούς που
καθυστέρησαν για τον οποιονδήποτε λόγο να µπορέσουν να ολο-
κληρώσουν τη διαδικασία µε την οποία θα λάβουν συνδεδεµένη
ενίσχυση. Αυτό, όπως είπα και πάλι, το δηλώσαµε και στην επί-
σηµη ανακοίνωση που προηγήθηκε των πληρωµών. Στις 31 Μαΐου,
µε το κλείσιµο του συστήµατος και µε την ολοκλήρωση των ελέγ-
χων, θα έχουµε και την τελική τιµή βάσει της οποίας θα γίνει εκ-
καθάριση. Έπειτα θα ακολουθήσει η συµπληρωµατική πληρωµή
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως έχει ανακοινωθεί εδώ και πάρα πολύ
καιρό, το αργότερο έως τις 30-6-2024. 

Εποµένως δεν συντρέχει κανένας λόγος ανησυχίας για τους δι-
καιούχους. Δεν πρέπει να αγωνιούν οι παραγωγοί. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ
έχει µπει σε µια τροχιά οµαλοποίησης µετά τους κλυδωνισµούς
και τα προβλήµατα που αντιµετώπισε. Με τις πρωτοβουλίες της
ηγεσίας του Υπουργείου λειτουργεί ξανά µε πλήρη διαφάνεια και
δικαιοσύνη, πλήρως ευθυγραµµισµένος µε την εθνική και την ενω-
σιακή νοµοθεσία, µε µοναδικό στόχο το µέγιστο όφελος του πα-
ραγωγού. Μέσα στο πλαίσιο αυτό θα γίνουν οι διασταυρωτικοί
έλεγχοι, θα γίνουν οι διοικητικοί έλεγχοι και θα έχουµε το τελικό
αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα συζητηθεί τώρα

η πρώτη µε αριθµό 1051/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο αθέµι-
τος ανταγωνισµός εξαιτίας της εκρηκτικής αύξησης των εισαγω-
γών αγροτικών προϊόντων από τρίτες χώρες απειλεί την επιβίωση
των Ελλήνων αγροτών».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος
Σταµενίτης.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι ο πρωτογενής τοµέας

σήµερα στη χώρα µας περνά πάρα πολύ δύσκολα. Υπάρχουν θέ-
µατα µε τις επιδοτήσεις, µε τις πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ, θέµατα
κλιµατικής αλλαγής, µισές αποζηµιώσεις, άδικες αποζηµιώσεις.

Έρχεται, όµως, σε όλα αυτά να προστεθεί και ένα πρόβληµα που
ίσως είναι το πιο µείζον. Ξέρετε ότι σας ασκούµε σφοδρότατη κρι-
τική, αλλά θέλω να είµαι δίκαιος. 

Εισαγωγές από τρίτες χώρες: Τι µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση;
Ενδεικτικό είναι ότι το 2024 στη χώρα µας, που θεωρείται βασική
παραγωγός φρούτων και λαχανικών, αυξήθηκαν οι εισαγωγές
κατά 36,96% σε σύγκριση µε τον Μάρτιο του 2023 του προηγού-
µενου έτους και ήταν αυξηµένες σε ποσοστό 27,13%. Οι εισαγω-
γές από τρίτες χώρες έρχονται κατόπιν συµφωνιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις τρίτες χώρες. 

Το ζητούµενο, όµως, είναι το εξής: Έρχονται σίγουρα χωρίς
τους απαραίτητους φυτοϋγειονοµικούς ελέγχους -αυτό είναι κοινό
µυστικό- και το κόστος γι’ αυτά τα προϊόντα είναι πολύ µικρότερο
απ’ ό,τι για τα προϊόντα τα οποία παράγουν οι αγρότες µας εδώ
στην Ελλάδα. 

Ουσιαστικά είναι σαν η Ευρώπη να τρώει τις σάρκες της, όταν
ταυτόχρονα απαιτεί εν όψει της ευρωπαϊκής πράσινης συµφω-
νίας -και καλά κάνει- αυστηρές προδιαγραφές για την παραγωγή
των αγροτικών προϊόντων στην Ελλάδα, στην Ιταλία, στην Ισπα-
νία και ταυτόχρονα επιτρέπει από την Αίγυπτο πορτοκάλια, από
την Τουρκία αµύγδαλα, καρύδια και πολλά άλλα προϊόντα.

Καταλαβαίνετε ότι αυτά τα προϊόντα αγοράζονται µισοτιµής,
βαφτίζονται κιόλας ελληνικά -το φαινόµενο των ελληνοποιήσεων-
, µε συνέπεια αυτό το πρόβληµα πλέον να απειλεί, να καθίσταται
ως το πιο σηµαντικό. 

Ερωτάται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης: Ποιες πρωτο-
βουλίες θα αναλάβετε αφ’ ενός -διότι εδώ το θέµα θέλει πολιτική
διαχείριση σε επίπεδο τουλάχιστον Συµβουλίου Υπουργών- ώστε
να γνωστοποιηθεί αυτό το θέµα; Δεύτερον, τι προτίθεστε να κά-
νετε όσον αφορά τους φυτοϋγειονοµικούς ελέγχους στη χώρα
µας, αν όλα αυτά τα προϊόντα έρχονται µε πιστοποιητικά φυτοϋ-
γειονοµικών ελέγχων;

Στο τέλος της ηµέρας, κύριε Υπουργέ, ζηµιωθείς είναι ο πα-
ραγωγός, δηλαδή ο παραγωγός ακτινιδίων, ο παραγωγός πορ-
τοκαλιών, ο παραγωγός ξηρών καρπών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε εξαρχής κάτι. Οι εισαγω-

γές και οι εξαγωγές είναι αποτέλεσµα ιδιωτικής πρωτοβουλίας
µιας ελεύθερης αγοράς στο πλαίσιο συµφωνιών, όπως είπατε
και εσείς, που κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Το εθνικό κράτος δεν
µπορεί και δεν πρέπει να παρεµβαίνει σε αυτό. Ο ρόλος του κρά-
τους, όµως, είναι να τηρούνται αυτά που ορίζονται στην εθνική
και ενωσιακή νοµοθεσία, ώστε το εµπόριο, ενδοκοινοτικό ή µη,
να µη γίνεται µε αθέµιτες πρακτικές, να προστατεύονται όλοι οι
κρίκοι της αλυσίδας από τον προµηθευτή ως τον τελικό κατανα-
λωτή σε θέµατα οικονοµίας, ανταγωνισµού και υγιεινής. 

Ας δούµε λίγο τι ισχύει. Όπως γνωρίζετε, υπάρχει και λειτουρ-
γεί το Μητρώο Εµπόρων Νωπών Οπωροκηπευτικών του ΥΠΑΤ,
στο οποίο καταγράφονται όλες οι εµπορικές επιχειρήσεις, αναρ-
τώνται οι αναγγελίες όλων των εισαγωγών και εξαγωγών και γί-
νεται η ανάλυση κινδύνου για τη διεξαγωγή ελέγχων. 

Για την ιστορία να αναφέρω ότι το ΜΕΝΟ ξεκίνησε να λειτουρ-
γεί για καταγραφή επιχειρήσεων το 2005 και αναβαθµίστηκε,
ώστε να είναι και εργαλείο ανάλυσης κινδύνου και λήψης απο-
φάσεων, το 2013. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στατιστικά στοιχεία του Υπουργείου
µας, για την περίοδο που αναφέρατε στην ερώτησή σας ισχύουν
τα ακόλουθα για τις εισαγωγές από τρίτες χώρες: Μάρτιος 2024,
αύξηση κατά 25% σε σχέση µε τον Μάρτιο του 2023, πρώτο τρί-
µηνο του 2024 αύξηση κατά 18% έναντι του πρώτου τριµήνου
του 2023. 

Ειδικά για τα πορτοκάλια, που τα αναφέρατε και εσείς, πράγ-
µατι, ενώ παρατηρείται µια σχετική σταθερότητα στις εξαγωγές
προς τρίτες χώρες και προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, στις εισα-
γωγές υπάρχει αύξηση και συγκεκριµένα για την περίοδο 1η-10-
2023 έως και 14-5-2024, την περίοδο της διακίνησης της
εγχώριας παραγωγής, οι εισαγωγές πορτοκαλιών Αιγύπτου
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ανήλθαν στους χίλιους εξακόσιους τριάντα επτά τόνους, εκ των
οποίων οι χίλιοι εκατόν ογδόντα υπό το τελωνειακό καθεστώς 42,
δηλαδή µε άµεση αποστολή σε άλλο κράτος-µέλος και καταβολή
ΦΠΑ στη χώρα τελικού προορισµού. Από τους υπόλοιπους τε-
τρακόσιους πενήντα επτά τόνους, οι είκοσι τέσσερις προορίζον-
ται για βιοµηχανική χρήση και οι τετρακόσιοι τριάντα τρεις για
νωπή κατανάλωση. Από τους τελευταίους τετρακόσιους τριάντα
τρεις τόνους, οι τριακόσιοι µετά την εισαγωγή τους απεστάλη-
σαν στη Βουλγαρία. 

Την εισαγωγή των προϊόντων δεν µπορούσαµε να την εµποδί-
σουµε. Το γνωρίζετε και το γνωρίζουν όλοι. Αυτό που µπορούµε
και αυτό που θέλουµε είναι να εµποδίσουµε και να περιορίσουµε
τις αθέµιτες πρακτικές. Γι’ αυτό και οι έλεγχοι αυξήθηκαν έως
και 53%, ενώ τα εσπεριδοειδή έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα
των έκτακτων ελέγχων. Και όταν µιλάµε για ελέγχους, να εξηγή-
σουµε. Το Υπουργείο µας εποπτεύει και συντονίζει τα περιφερει-
ακά κέντρα προστασίας φυτών, που διεξάγουν ελέγχους σε
νωπά οπωροκηπευτικά, µπανάνες και πατάτες, σε όλα τα στάδια
της εµπορίας σχετικά µε τη συµµόρφωση µε τα εµπορικά πρό-
τυπα, στα στάδια της πρωτογενούς παραγωγής και στη συ-
σκευασία-τυποποίηση, σχετικά µε την υγιεινή και την ασφάλεια,
και στο στάδιο της εισαγωγής και σχετικά µε την υγιεινή και την
ασφάλεια. Ειδικά για την τελευταία περίπτωση, στους ελέγχους
κατά την εισαγωγή πραγµατοποιούνται έλεγχος εγγράφων κατά
100% των φορτίων, έλεγχος ταυτότητας και φυσικός έλεγχος
δειγµατοληπτικά. 

Στην περίπτωση που τα εισαγόµενα προϊόντα δεν συµµορφώ-
νονται µε την ισχύουσα εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία, επιβάλ-
λονται κυρώσεις που ποικίλλουν από τις υποχρεωτικές
διορθωτικές κινήσεις ως την απαγόρευση εισαγωγής ή την κα-
ταστροφή του προϊόντος. 

Λεπτοµέρειες θα σας πω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σίγουρα την ιδιωτική

πρωτοβουλία δεν µπορείς να την περιορίσεις, εάν κάποιος ιδιώ-
της έµπορος ο οποίος είναι και γραµµένος στο Μητρώο Εµπό-
ρων θέλει να προµηθευτεί, να αγοράσει πορτοκάλια, αµύγδαλα,
µήλα από το εξωτερικό. Το ζητούµενο ποιο είναι; Αυτά τα προ-
ϊόντα πλέον ανταγωνίζονται αθέµιτα τα δικά µας τα προϊόντα.

Αθέµιτος είναι ο ανταγωνισµός ο οποίος γίνεται µε διαφορε-
τικά µέσα. Όταν η παραγωγή των αιγυπτιακών πορτοκαλιών είναι
πολύ διαφορετική από την παραγωγή πορτοκαλιών στην Αργο-
λίδα, όταν οι υγειονοµικοί έλεγχοι -και είµαι σίγουρος γι’ αυτό,
είναι κοινό µυστικό- δεν είναι αυτοί οι οποίοι πρέπει να είναι,
κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε τα πορτοκάλια ή τα αµύγδαλα που
είναι στη χώρα µας, τότε ανταγωνίζονται αθέµιτα τα αιγυπτιακά
πορτοκάλια τα ελληνικά.

Εδώ υπάρχει ένα σοβαρότατο θέµα. Το είπατε και εσείς. Ξέ-
ρετε πόσες καταγγελίες –και ο κ. Γεωργαντάς το είχε κάνει- έχει
αυτό το γραφείο αθέµιτων εµπορικών πρακτικών µέχρι σήµερα;
Έχει εννέα! Φανταστείτε, εννέα καταγγελίες για αθέµιτες εµπο-
ρικές πρακτικές! Είναι σίγουρα εννέα οι αθέµιτες εµπορικές πρα-
κτικές που συµβαίνουν στην αγορά σήµερα; Όχι. Αυτό είναι το
µόνο σίγουρο. Αυτό δείχνει ότι δεν προχώρησε. Στο τέλος της
ηµέρας ποιος είναι ζηµιωθείς; Πάλι ο παραγωγός, είτε παράγει
πορτοκάλια είτε παράγει αµύγδαλα στη Θεσσαλία είτε ξηρούς
καρπούς είτε οποιοδήποτε άλλο προϊόν. Και λέω ο παραγωγός
«πώς θα βγω πέρα, πώς θα αντεπεξέλθω, όταν έρχονται προ-
ϊόντα από το εξωτερικό, από τρίτες χώρες;».

Γι’ αυτό και απαιτείται παρέµβαση, κύριε Υπουργέ, τουλάχι-
στον στο Συµβούλιο Υπουργών, διότι αυτό το θέµα απασχολεί
και άλλες χώρες. Δεν µπορεί η Ευρωπαϊκή Ένωση να τρώει τις
σάρκες της και να απαιτεί από τις χώρες συγκεκριµένες προδια-
γραφές στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής «πράσινης» συµφωνίας για
την παραγωγή των προϊόντων και ταυτόχρονα να εισάγονται από
τρίτες χώρες προϊόντα στη µισή –και πολύ πιο κάτω- τιµή. Πλήτ-
τονται οι Ευρωπαίοι παραγωγοί.

Αυτό, λοιπόν, πρέπει να τεθεί. Ο Πρωθυπουργός απέστειλε
επιστολή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ακρίβεια. Ορίστε,

πεδίο δόξης λαµπρόν, παρέµβαση για τον αθέµιτο ανταγωνισµό
που υφίστανται τα ελληνικά προϊόντα από προϊόντα τρίτων
χωρών. Απαιτούνται δραστικές και ουσιαστικές παρεµβάσεις και
στο επίπεδο των ελέγχων από τρίτες χώρες, αλλά και στο επί-
πεδο της στήριξης των παραγωγών µας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, έλεγχοι γίνονται. Και οι παρεµβάσεις

έχουν γίνει και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Όπως γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά, µε πρωτοβουλία του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης
κ. Αυγενάκη έχει γίνει η συνάντηση των εννέα χωρών µελών του
Νότου µε αγροτική ατζέντα και προφανώς είναι και τα ζητήµατα
αυτά µέσα, όπως έχουµε θέσει και τα ζητήµατα στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα και καλό είναι να τα θέσετε κι εσείς στις ανάλογες
ευρωπαϊκές οµάδες, στις οποίες ανήκετε, ειδικά για ζητήµατα που
αφορούν τροποποιήσεις ή οµαλοποίηση της νέας ΚΑΠ.

Για το συγκεκριµένο, λοιπόν. Πού στοχεύει το Υπουργείο µας
µε το σύστηµα ελέγχων, που διεξάγονται σε όλα τα στάδια, από
την εισαγωγή ως τη διάθεση; Προφανώς, στην προστασία των
ελληνικών προϊόντων και του Έλληνα καταναλωτή, στην απο-
φυγή των ελληνοποιήσεων, πολλώ δε µάλλον, από τα προϊόντα
που είναι σαφώς κατώτερα των προδιαγραφών από τα ελληνικά.
Έχει γίνει µια πολύ σοβαρή προσπάθεια, τα τελευταία χρόνια,
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και σε επίπεδο Ελλάδας,
ώστε η πρωτογενής παραγωγή να γίνεται µε µεθόδους και πρό-
τυπα, που προστατεύουν το περιβάλλον και εξασφαλίζουν υγι-
εινό τρόφιµο για τους καταναλωτές.

Θέλουµε να διασφαλίσουµε ότι αυτή η προσπάθεια δεν θα
ανακοπεί, γι’ αυτό και όπου διαπιστώνονται παραβάσεις, επιβάλ-
λονται οι προβλεπόµενες κυρώσεις µε τον ν.4235/2014. Γνωρί-
ζοντας, µάλιστα, ότι έχουµε ανεβάσει τις απαιτήσεις από τον
ευρωπαίο παραγωγό και, αναγνωρίζοντας τους κινδύνους από
την αύξηση των ευρωπαϊκών εισαγόµενων προϊόντων, αντιδρά-
σαµε άµεσα µε την εθνική πρωτοβουλία για τροποποιήσεις του
στρατηγικού σχεδίου, που αιτηθήκαµε και εγκρίθηκε από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και θα ισχύουν από το 2025 και µε συλλογική
πρωτοβουλία, µε αποφάσεις που ελήφθησαν στο Υπουργικό
Συµβούλιο και θα ισχύουν από το 2024.

Έτσι, λοιπόν, τροποποιείται ο κανονισµός 2115/2021, ως προς
την εργασιµότητα και απλοποιούνται ορισµένα από τα πρότυπα
καλής γεωργικής και περιβαλλοντικής πρακτικής, προκειµένου
να έχουµε ένα πιο ευέλικτο περιβάλλον παραγωγής. Επιπρό-
σθετα, ενισχύουµε την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών προ-
ϊόντων έναντι των τρίτων χωρών.

Παράλληλα, συνεχίζουµε σταθερά την πολιτική µας µε τα οπω-
ροκηπευτικά, µε τα τοµεακά προγράµµατα, µε στόχο τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας του τοµέα, την ελκυστικότητα των
οργανώσεων παραγωγών και τη διατήρηση και προστασία του
περιβάλλοντος. 

Ενδεικτικά, αναφέρω, ότι όσον αφορά στην προώθηση και βελ-
τίωση εµπορίας και απόσυρσης προϊόντων, στο στρατηγικό σχέ-
διο της ΚΑΠ 2327 που θα υλοποιηθεί, οι οργανώσεις παραγωγών
µέσω των επιχειρησιακών προγραµµάτων θα περιλαµβάνουν
υποχρεωτικά σε ποσοστό 2% δράσεις που έχουν στόχο την
έρευνα περί βιώσιµων µεθόδων παραγωγής και ανάπτυξή τους.

Εν κατακλείδι -και σε αυτό συµφωνούµε- δεν µπορούµε να
σταµατήσουµε τα προϊόντα πριν εισέλθουν στη χώρα µας. Μπο-
ρούµε να τα σταµατήσουµε εφόσον εισέλθουν, αν δεν συµµορ-
φώνονται µε την ισχύουσα νοµοθεσία. Και αυτό το κάναµε µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο.

Κι επειδή δεν επαναπαυόµαστε, ο Υπουργός, ο κ. Αυγενάκης
έχει ήδη ανακοινώσει ότι θα φέρουµε νοµοσχέδιο, που θα ανα-
µορφώνει το θεσµικό πλαίσιο σε όλα τα στάδια, από την κατα-
χώρηση έως τον έλεγχο, για τα προϊόντα ΠΟΠ-ΠΓΕ-ΕΠΙΠ και για
περισσότερη προστασία και αυτών των προϊόντων και των παρα-
γωγών.

Κλείνοντας, θα σας πω ότι από το 2019, οι Κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας εφαρµόζουν µια ολοκληρωµένη στρατηγική
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για την προστασία και την ανάδειξη των ελληνικών προϊόντων.
Θυµίζω τον νόµο του 2020, µε τον οποίον αλλάξαµε τους κανό-
νες ελέγχου και τις ποινές για τις ελληνοποιήσεις αγροτικών προ-
ϊόντων. Δεν αφήνουµε τίποτα στην τύχη του, κύριε συνάδελφε
και το αποδεικνύουµε στην πράξη, από το 2019. Θα συνεχίσουµε
µε την ίδια λογική.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να κάνω δύο ανα-

κοινώσεις προς το Σώµα: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης και οι

Βουλευτές του κόµµατός του, κατέθεσαν σήµερα 20-5-2024,
πρόταση νόµου µε τίτλο: «Δικαίωµα εξαγοράς κόκκινων δανείων
από τους δανειολήπτες, µετά από τη µεταβίβασή τους από τις
τράπεζες στις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και
πιστώσεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, έχουν έρθει στον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τα-

σούλα, δύο αιτήµατα για άδειες απουσίας από συναδέλφους.
Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Κωνσταντίνος Βλάσης ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, από 23-5-2024 έως και
27-5-2024.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής Πρεβέζης κ. Σπυρίδων Κυριάκης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, επίσης από 23-5-2024 έως
και 24-5-2024.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 1053/13-5-2024 επί-

καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νοτίου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστε-
ράς κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Ενσωµάτωση οδηγίας 2022/2041 του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για προώθηση συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων για τον καθορισµό των µισθών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε βέβαια ότι η χώρα µας έχει την

τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις αµοιβές των
εργαζοµένων, όπως γνωρίζετε και ότι είναι η δεύτερη χειρότερη
όσον αφορά την αγοραστική τους δύναµη. Και δεν αµφιβάλλω
ότι γνωρίζετε ότι επί των Κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας
αυξήθηκε και η παιδική φτώχεια και η φτώχεια και οι ανισότητες.
Όµως, αµφιβάλλω, εάν συνδέετε τους µισθούς φτώχειας µε όλες
τις αντεργατικές πολιτικές και ρυθµίσεις των νόµων Βρούτση,
Χατζηδάκη και εδώ και δέκα µήνες της κ. Μιχαηλίδου. Και αµφι-
βάλλω, διότι επίσης επί των ηµερών σας, η χώρα µας έχει το χα-
µηλότερο ποσοστό συλλογικών συµβάσεων εργασίας στην
Ευρώπη, αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και ενάµιση χρόνο ψή-
φισε την οδηγία 2041/22 που αφορά την προώθηση των ελληνι-
κών διαπραγµατεύσεων για τον καθορισµό των µισθών.

Σύµφωνα τώρα µε το άρθρο 4 της οδηγίας, τα κράτη-µέλη
οφείλουν να επιδιώξουν αύξηση των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, τουλάχιστον, στο όριο του 80%, δηλαδή από το 80% και
πάνω είτε µε νόµο, κατόπιν διαβούλευσης µε τους κοινωνικούς
φορείς, είτε µε συµφωνία µε αυτούς. Επίσης, υποχρεούστε να
εκπονήσετε σχέδιο δράσης για την προώθηση των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων. Και η οδηγία πρέπει να έχει ενσωµατωθεί σε
έξι µήνες, δηλαδή, 15 Νοεµβρίου.

Εσείς, όµως, όπως λέει και η παροιµία, σαν τη νοικοκυρά που
«όταν δε θέλει να ζυµώσει, δέκα χρόνια κοσκινίζει», κάνετε τα
εξής:

Πρώτον, από την 1η Απριλίου του 2024 συγκροτήσατε πρωτα-

πριλιάτικη επιτροπή -και επιµένω για τον χαρακτηρισµό- για την
ενσωµάτωση της οδηγίας, από την οποία λείπουν οι εκπρόσωποι
των εργαζοµένων και των εργοδοτών. Τι είδους επιτροπή είναι
αυτή;

Δεύτερον, από το 2019 και εδώ και τεσσεράµισι χρόνια αρνεί-
στε να προωθήσετε στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας αιτήµατα
των συνδικαλιστικών οργανώσεων που έχουν, ήδη, υπογράψει
συλλογικές συµβάσεις εργασίας και τα κρατάτε στα συρτάρια
του Υπουργείου και οι Υπουργοί σας δεν τις υπογράφουν.

Τρίτον, ως γνωστόν µε τον νόµο Αχτσιόγλου, τον ν.32921/2018,
εάν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας που έχουν υπογραφεί για
τον ίδιο κλάδο καλύπτουν το 51%, τότε επεκτείνονται υποχρεωτικά
σε όλο τον κλάδο. Εσείς, δεν κάνατε τίποτα για τις τριάντα οκτώ
από σαράντα πέντε συλλογικές συµβάσεις εργασίας που υπογρά-
φτηκαν το 2022-2023 και ανήκουν σε αυτή την κατηγορία, τις λε-
γόµενες κλαδικές. Και τέλος, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει επιπλέον δυσχεράνει την ίδια την υπογραφή των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας µε τον ν.4008/21 του Χατζηδάκη, όπου
έφτιαξε ο κ. Χατζηδάκης δύο µητρώα. Το ένα µητρώο των εργο-
δοτών και το άλλο µητρώο των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Με
τι αποτέλεσµα; Οι εργοδότες δεν γράφονται στο µητρώο. Εποµέ-
νως τίποτα δεν µπορεί να προχωρήσει. Ως πρόσχηµα αυτό, λοι-
πόν, δεν προχωράτε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Άρα σας ερωτώ αυτό που είπε ο κύριος Πρόεδρος, πότε σκο-
πεύετε, δηλαδή, να καταθέσετε σχέδιο νόµου για την ενσωµά-
τωση της οδηγίας; Πότε σχέδιο δράσης για την αύξηση των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων; Πότε και πώς θα γίνει η ανα-
γκαία διαβούλευση µε τους κοινωνικούς εταίρους που προβλέπει
η οδηγία και για ποιο λόγο δεν έχουν κηρυχθεί ως υποχρεωτικές,
όπως απαιτείται, οι περίπου τριάντα οκτώ από τις σαράντα πέντε
κλαδικές συµβάσεις; Τις έχετε και µπροστά σας κύριε Υπουργέ,
αυτές τις ερωτήσεις, περιµένουµε να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο, για να πρωτολογήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κυρία συνάδελφε, σε ό,τι αφορά
την ενσωµάτωση της οδηγίας 2022/41 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου για επαρκείς κατώτατους µισθούς
στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον περασµένο Νοέµβριο του 2023, δη-
λαδή πριν από λίγους µήνες, ολοκληρώθηκαν οι εργασίες υπο-
βοήθησης των κρατών µελών από οµάδα εµπειρογνωµόνων -το
λέω αυτό, γιατί αναφέρετε «ενάµιση χρόνο»- η οποία συστήθηκε
µε πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και συνετάχθη η
σχετική έκθεση. Άρα επαναλαµβάνω τον Νοέµβριο του 2023. 

Στις 26 Mαΐου του 2023 µεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων -τότε- και γνωστής εταιρείας υπεγράφη
µε επιστηµονικά κριτήρια σύµβαση έργου µε αντικείµενο: «Ψη-
φιακός µηχανισµός συγκέντρωσης στοιχείων και υπολογισµού
του κατώτατου νοµοθετηµένου µισθού”, η οποία τροποποιήθηκε
στη συνέχεια στις 11 Ιουλίου του 2023 και ήδη υλοποιείται και
είναι σε εξέλιξη η ολοκλήρωση του αντικειµένου της κατά τα
προβλεπόµενα σε αυτήν.

Πριν από ενάµιση µήνα -όχι ενάµιση χρόνο που λέτε εσείς-,
την 1η Απριλίου του 2024 µε υπουργική απόφαση συγκροτήθηκε
επιστηµονική επιτροπή για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας 2022/2041 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 19ης Οκτωβρίου του 2022 για επαρκείς κατώτατους
µισθούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και για την ενσωµάτωση
της Διεθνούς Σύµβασης Εργασίας 131 του Διεθνούς Οργανισµού
Εργασίας, του «ILO», για τον καθορισµό κατώτατων µισθών και
ηµεροµισθίων, ιδιαίτερα στις αναπτυσσόµενες χώρες, µε στόχο
την προστασία όλων των οµάδων µισθωτών µε βάση τις συνθή-
κες απασχόλησής τους.

Στις 24 Απριλίου του 2024 αυτή η υπουργική απόφαση τροπο-
ποιήθηκε και σήµερα έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί δύο συνεδριά-
σεις, µία στις 26 Απριλίου του 2024 και ακόµη µία στις 10 Μαΐου
του 2024, δηλαδή πριν από δέκα µέρες.

Κυρία συνάδελφε, όπως καταλαβαίνετε, έχουµε έναν άρτιο
προγραµµατισµό για την ενσωµάτωση της οδηγίας αυτής, ως
οφείλουµε, για τη µέγιστη θωράκιση των δικαιωµάτων των εργα-
ζοµένων.
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Περαιτέρω, σας θυµίζω, γιατί µάλλον ξεχνάτε εύκολα, ότι η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει ήδη καταφέρει τέσσε-
ρις διαδοχικές αυξήσεις του κατώτατου µισθού, ο οποίος τον Φε-
βρουάριο του 2019, επί ηµερών σας, ήταν 650 ευρώ και πριν από
ένα µήνα, την 1η Απριλίου, επί ηµερών µας, αυξήθηκε κατά 28%
και έχει φτάσει τα 830 ευρώ, µε στόχο το 2027, όπως έχει δε-
σµευτεί η Κυβέρνησή µας να φτάσει τα 950 ευρώ. Το 2027, στη
λήξη της δεύτερης θητείας µας, θα έχουµε δηλαδή αύξηση του
κατώτατου µισθού στην πράξη πάνω από 46%.

Επιπλέον µε το άρθρο 33 του ν.5053/2023 που το καταψηφί-
σατε, από την 1η Ιανουαρίου του 2024 επαναφέραµε την αναγνώ-
ριση του χρόνου προϋπηρεσίας, δηλαδή του επιδόµατος
τριετίας, πολυετίας, προϋπηρεσίας σε συµβάσεις εξαρτηµένης
εργασίας σε οποιονδήποτε εργοδότη και σε οποιαδήποτε ειδι-
κότητα πριν από την 14η Φεβρουαρίου του 2012 και µετά την 1η-
1-2024 και οι νέοι εργαζόµενοι χτίζουν την τριετία τους, αλλά και
οι παλιοί εργαζόµενοι χτίζουν για να ολοκληρώσουν την τριετία
τους.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται, κύριε Σπανάκη, ότι εσείς δεν ξέρετε ότι η χώρα µας

είναι στην τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις
αµοιβές των εργαζοµένων. Δεν το ξέρετε. Επίσης δεν ξέρετε ότι
είναι στη δεύτερη χειρότερη θέση στην αγοραστική τους δύ-
ναµη. Φαίνεται ότι όλα αυτά δεν τα ξέρετε, όπως δεν ξέρετε ότι
αυτές οι αυξήσεις που δώσατε αυτή τη στιγµή έχουν εξανεµιστεί
εξαιτίας του κόστους ακρίβειας που είναι ο συνδυασµός της κρί-
σης στέγης του ελληνικού λαού και της κρίσης ακριβώς των ανε-
λαστικών δαπανών διαβίωσης. Φαίνεται ότι αυτά τα αγνοεί η
Κυβέρνησή σας και µου λέτε ότι τα κάνετε όλα εξαιρετικά.

Πρώτα πρώτα η οδηγία προφανώς έχει βγει εδώ και ενάµιση
χρόνο και σας λέει ότι τον Νοέµβριο του 2024 θα πρέπει να είναι
εφαρµοσµένη σε όλα τα κράτη - µέλη, δηλαδή σε έξι µήνες. Τι
κάνατε εσείς; Ξαναείπα ότι το 2021 ο κ. Χατζηδάκης εφηύρε τα
περιβόητα δύο µητρώα, το µητρώο αγροτοσυνδικαλιστικών ορ-
γανώσεων και το µητρώα των εργοδοτών, µε αποτέλεσµα, επειδή
οι εργοδότες σαµποτάρουν το ένα µητρώο -και βέβαια σε συνεν-
νόηση µε τον κ. Χατζηδάκη προφανώς, γιατί αλλιώς γιατί να το
κάνει ο κ. Χατζηδάκης αυτό- και καµµία συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας δεν µπορεί να προχωρήσει.

Σας ρώτησα, όµως, κάτι πολύ συγκεκριµένο. Σας ρώτησα σε
τι ποσοστό έχουµε εµείς εδώ στην Ελλάδα συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση λέει: «να έχετε όριο από 80% και πάνω» και ο µέσος όρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι από 70% έως 90%. Το ότι στην
Ελλάδα είναι 24% το γνωρίζετε, ναι ή όχι; Και όταν σας λέω ότι
σαράντα πέντε οµοιοεπαγγελµατικές συµβάσεις εργασίας είναι
έτοιµες και βρίσκονται στα συρτάρια του Υπουργείου σας και
τόσο καιρό τις κρατάτε και εγκρίνατε µόνο επτά, πώς είναι δυ-
νατόν να µου λέτε αυτά τα πράγµατα σήµερα και να µη µου
απαντάτε µε συγκεκριµένα νούµερα, όπως σας ρώτησα;

Και όσο για την επιτροπή της 1ης Απριλίου, κύριε Πρόεδρε, τη
χαρακτήρισα πρωταπριλιάτικη γιατί σε αυτή δεν µετέχουν εργα-
ζόµενοι και εργοδότες. Τι είδους επιτροπή είναι αυτή, η οποία
θα καθορίσει τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις χωρίς να µετέ-
χουν οι εργαζόµενοι και οι εργοδότες; Δεν καταλαβαίνω. Δεν
µιλάω καλά ελληνικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κυρία συνάδελφε, αναφορικά µε
τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί
έχετε θητεύσει και στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης ότι σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο οι εργα-
σιακοί όροι, όπως το ύψος του κατώτατου µισθού, τα επιδόµατα,
το ωράριο εργασίας, στο πλαίσιο της ελευθερίας των διαπραγ-
µατεύσεων, συµφωνούνται απευθείας µεταξύ των συµβαλλοµέ-
νων µερών, δηλαδή µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτών µε την

υπογραφή των σχετικών συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Εάν
οι διαπραγµατεύσεις αυτές αποτύχουν, τότε προβλέπεται η δυ-
νατότητα, εφόσον πληρούνται οι οριζόµενες στον νόµο προϋπο-
θέσεις, τα µέρη να προσφύγουν στον Οργανισµό Διαµεσο-
λάβησης και Διαιτησίας. Επίσης σε περίπτωση έκδοσης διαιτητι-
κής απόφασης, αυτή εξοµοιώνεται και έχει την ίδια ισχύ µε τις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Επισηµαίνω ότι µε βάση την αρχή του εργατικού δικαίου της
ευνοϊκότερης ρύθµισης, εάν οι όροι ατοµικών συµβάσεων εργα-
σίας αποκλίνουν από αυτούς των συλλογικών συµβάσεων, τότε
αυτοί των ατοµικών συµβάσεων κατισχύουν των συλλογικών εφό-
σον παρέχουν µεγαλύτερη προστασία στους εργαζόµενους.

Κυρία συνάδελφε, σήµερα βρίσκονται σε ισχύ σαράντα συλ-
λογικές ρυθµίσεις εργασίας, είκοσι τρεις κλαδικές και δεκαεπτά
οµοιοεπαγγελµατικές, εκ των οποίων οι έξι, που αφορούν στους
κλάδους επισιτισµού και τουρισµού, έχουν κηρυχθεί ως γενικώς
υποχρεωτικές. Τονίζω ότι η επέκταση και κήρυξη ως γενικώς
υποχρεωτικής µιας συλλογικής ρύθµισης εργασίας τελείται µε
γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και, λαµβάνοντας, ιδίως, υπ’ όψιν
τις ιδιαίτερες οικονοµικές συνθήκες στην αγορά εργασίας, το
ύψος απασχόλησης και το ποσοστό της υφιστάµενης ανεργίας,
την οικονοµική αντοχή των οικονοµικά ασθενέστερων επιχειρή-
σεων του κλάδου ή του επαγγέλµατος κ.λπ.. Η επέκταση και κή-
ρυξη ως γενικώς υποχρεωτικής µιας συλλογικής σύµβασης
εργασίας δεσµεύει κατ’ εξαίρεση εργαζόµενους και εργοδότες,
ακόµη και εκείνους που δεν συµµετείχαν στις σχετικές συλλογι-
κές διαπραγµατεύσεις κατά την ενάσκηση του δικαιώµατος της
συνδικαλιστικής ελευθερίας. Αναφέρω επίσης ότι η τελική από-
φαση για την επέκταση µιας συλλογικής ρύθµισης εργασίας είναι
στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργού µετά την τήρηση της προ-
βλεπόµενης στο άρθρο 11 του ν.1876/1990 διαδικασίας, όπως
σήµερα το άρθρο αυτό προβλέπεται και ισχύει.

Κυρία συνάδελφε, χαίροµαι για το ενδιαφέρον σας για τα ερ-
γασιακά ζητήµατα. Ωστόσο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη αυτά τα πέντε χρόνια διακυβέρνησής της αποδεικνύει
καθηµερινά στην πράξη ότι νοιάζεται για τους εργαζόµενους
συµπολίτες µας. Ο εργαζόµενος βρίσκεται στο κέντρο της κυ-
βερνητικής µας πολιτικής και αυτό είναι κάτι που δεν µπορεί να
αµφισβητήσει κανείς.

Στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης θέλουµε
ικανοποιηµένους µε την εργασία τους εργαζόµενους και αυτό το
πετυχαίνουµε, διασφαλίζοντας στο ακέραιο τα εργασιακά τους
δικαιώµατα και αναβαθµίζοντας διαρκώς τις συνθήκες απασχό-
λησής τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Στην έκτη µε αριθµό 1042/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα
Στολτίδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
µε θέµα: «Προβλήµατα των εργαζοµένων στην επιχείρηση «Βαρ-
βαρέσος Α.Ε. Ευρωπαϊκά Νηµατουργεία» θα απαντήσει, επίσης,
ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Σπανάκης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η «Βαρβαρέσος Α.Ε. Ευρωπαϊκά Νηµατουρ-

γεία» ανακοίνωσε στις 19 Απρίλη στους εκατόν τριάντα εναπο-
µείναντες εργαζόµενους την αναστολή της παραγωγής του
εργοστασίου και τους κάλεσε να υπογράψουν τις απολύσεις
τους παράνοµα, χωρίς να τους δώσει ούτε ένα ευρώ από τα δε-
δουλευµένα ετών που τους οφείλει και από τις αποζηµιώσεις που
δικαιούνται.

Να σηµειωθεί πως οι εργαζόµενοι της επιχείρησης εδώ και αρ-
κετά χρόνια αντιµετώπιζαν σοβαρά προβλήµατα στην πληρωµή
των δεδουλευµένων τους, µε τα οφειλόµενα δεδουλευµένα να
φτάνουν περίπου στις 30.000 ευρώ ανά εργαζόµενο.

Η επιλογή της εργοδοσίας να πραγµατοποιεί επιλεκτικές πλη-
ρωµές είχε οδηγήσει το σωµατείο των εργαζοµένων σε καταγ-
γελία στην Επιθεώρηση Εργασίας, η οποία µε τη σειρά της είχε
προβεί στις µηνύσεις. Ακόµη, όµως, δεν υπάρχουν οι σχετικές
αποφάσεις των δικαστηρίων.
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Οι εργαζόµενοι µαζί µε το σωµατείο τους είχαν πραγµατοποι-
ήσει αρκετές παρεµβάσεις, ώστε να ξεκινήσει η αποπληρωµή
καθώς και η τακτική απόδοση των µισθών τους. Μάλιστα όλα
αυτά τα χρόνια η απάντηση της εργοδοσίας στα αιτήµατα των
εργαζοµένων ήταν οι απολύσεις και οι διώξεις.

Εξαιτίας όλης αυτής της κατάστασης, οι εργαζόµενοι αδυνα-
τούσαν πλέον να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις της καθηµε-
ρινής ζωής, ενώ βρίσκονταν σε επίσχεση εργασίας, λαµβάνοντας
το επίδοµα οικονοµικής ενίσχυσης.

Το µαράζωµα στους κλάδους της κλωστοϋφαντουργίας, της
γουνοποιίας, του δέρµατος έχει ως βασική αιτία την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που υπηρέτησαν όλα αυτά τα χρόνια οι κυ-
βερνήσεις των Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή η πο-
λιτική καθόρισε και καθορίζει ποιοι κλάδοι της οικονοµίας θα
αναπτυχθούν σε κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πάντα µε
κριτήριο το µέγιστο κέρδος των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή η
πολιτική κρατάει µειωµένο κατά 27% τον µέσο µισθό εδώ και δε-
καπέντε χρόνια για να βγάζουν κέρδη οι επίδοξοι «σωτήρες-επεν-
δυτές».

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα παραπάνω, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ,
τι µέτρα θα λάβει η Κυβέρνηση, ώστε να µη χαθεί ούτε ένα ευρώ
από τα δεδουλευµένα και τις αποζηµιώσεις των εργαζοµένων
στην επιχείρηση «Ευρωπαϊκή Νηµατουργεία Βαρβαρέσος Α.Ε.»
και να δοθεί από τη ΔΥΠΑ άµεσα επίδοµα 4.000 ευρώ σε όλους
τους απολυµένους και τι θα κάνετε για να µη πλειστηριαστεί σπίτι
απλήρωτου απολυµένου, να µην του κοπεί το ρεύµα, το νερό και
να παγώσουν οι λογαριασµοί σε ρεύµα, νερό καθώς και δάνεια,
δηµοτικά τέλη κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ύστερα από επί-
σηµη ενηµέρωση που ζήτησα και έλαβα από την Ανεξάρτητη
Αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας, έχω να αναφέρω, απαντώντας
στην επίκαιρη ερώτησή σας, τα εξής:

Πρώτον, η Ανεξάρτητη Αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας κατά
το προηγούµενο έτος, το 2023, προέβη σε µηνιαίους διαδοχι-
κούς ελέγχους στην επιχείρηση στην οποία αναφέρεστε και δια-
πίστωσε ότι πράγµατι υπήρχαν οφειλές της επιχείρησης για
δεδουλευµένες αποδοχές από την 1-1-2023 µέχρι και 31-12-
2023, καθώς και του δώρου Χριστουγέννων προς το σύνολο των
εργαζοµένων που απασχολούνταν κατά τη στιγµή του ελέγχου
στην επιχείρηση. Για τον λόγο αυτό επεβλήθησαν για κάθε
έλεγχο µηνύσεις.

Επίσης, τον Σεπτέµβριο του 2023 η Επιθεώρηση Εργασίας
επέβαλε προς την επιχείρηση πρόστιµο ύψους 4.000 ευρώ για
παραβάσεις κανονιστικών όρων της συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας. Επίσης, σας αναφέρω ότι αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη
έλεγχοι που αφορούν τους µήνες Ιανουάριο έως Απρίλιο του
έτους 2024.

Δεύτερον, την 1η Απριλίου του 2024 η επιθεώρηση εργασίας
µετά από έρευνα στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» διαπί-
στωσε ότι το σύνολο των εργαζοµένων τη δεδοµένη χρονική
στιγµή ανερχόταν σε εκατόν τριάντα.

Τρίτον, στις 10 Απριλίου του 2024 το αρµόδιο τµήµα επιθεώ-
ρησης εργασιακών σχέσεων διενήργησε εργατική διαφορά µετά
από αίτηση του εργασιακού σωµατείου της επιχείρησης στην
οποία αναφέρεστε. Το εν λόγω αίτηµα του σωµατείου αφορούσε
σε επτά εργαζόµενους, οι οποίοι διέκοψαν την επίσχεση εργα-
σίας από την 1η Απριλίου 2024, επέστρεψαν στην εργασία τους
και η εργοδότρια επιχείρηση αρνήθηκε την παροχή εργασίας.
Την ηµέρα µάλιστα της διενέργειας εργατικής διαφοράς δεν
προσήλθε κανένας εκπρόσωπος από την πλευρά της εργοδοτι-
κής επιχείρησης, κάτι για το οποίο αυτή τη στιγµή αναµένεται η
επιβολή των προβλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων από την αρ-
µόδια υπηρεσία της επιθεώρησης εργασίας.

Μία εβδοµάδα αργότερα, στις 17 Απριλίου του 2024, η αρµό-
δια τοπική υπηρεσία της επιθεώρησης εργασίας µε αιτιολογη-
µένη άποψη - πόρισµα απεφάνθη ότι µε την άρνηση της
εργοδότριας εταιρείας να απασχολήσει τους εργαζόµενους δεν

τηρούνται οι όροι της ατοµικής σύµβασης εργασίας και προέβη
σε σύσταση στα ενδιαφερόµενα µέρη να προσφύγουν στα αρ-
µόδια πολιτικά δικαστήρια για την επίλυση της µεταξύ τους δια-
φοράς.

Επιπλέον, για να σας δώσω µια ολοκληρωµένη απάντηση στο
πρώτο ερώτηµά σας, σας θυµίζω ότι στο άρθρο 20 του
ν.1836/89, όπως σήµερα ισχύει αυτό το άρθρο, προβλέπει τη δυ-
νατότητα για τους µισθωτούς εκείνους, οι οποίοι έχουν ασκήσει
το δικαίωµα της επίσχεσης εργασίας να λαµβάνουν επίδοµα
ανεργίας, εφόσον έχουν καταβληθεί κατά τη διάρκεια της παρα-
σχεθείσας εργασίας εισφορές υπέρ ανεργίας και συντρέχουν και
οι λοιπές προϋποθέσεις επιδότησης. 

Σε περίπτωση που εργαζόµενοι, οι οποίοι λαµβάνουν επίδοµα
λόγω άσκησης του δικαιώµατος επίσχεσης εργασίας, απολυ-
θούν, η επιδότηση αυτή ανακαλείται και ο ασφαλισµένος µπορεί
να υποβάλει νέα αίτηση προκειµένου να λάβει το επίδοµα τακτι-
κής ανεργίας.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι µαζεύτηκε πλέον πολλή πείρα στον

λαό µας και πνέει τα λοίσθια η κυβερνητική προπαγάνδα για το
ποιος κλείνει τα εργοστάσια. Η Ευρωπαϊκή Ένωση τα κλείνει και
εσείς που την υπηρετείτε. Ό,τι και όσο τα κρατάει ζωντανά είναι
ο αγώνας των εργαζοµένων, όπως οι αγώνες στη «ΛΑΡΚΟ» εδώ
και τεσσεράµισι χρόνια, όπως, και στον «ΒΑΡΒΑΡΕΣΟ» που τον
κρατούσαν ανοικτό οι αγώνες των εργαζοµένων τόσα χρόνια µε
τις ταξικές δυνάµεις µπροστά. 

ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία τη ρηµάξατε την περιοχή
της Νάουσας. Περιοχή πλούσια σε πρώτη ύλη, πλούσια σε τε-
χνογνωσία, µε δυνατότητες παραγωγής και ευηµερίας, τη βου-
λιάξατε στην εξαθλίωση. Ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ που
χρηµατοδοτούσε κιόλας τη µετεγκατάσταση των επιχειρήσεων
µε λεφτά του ελληνικού λαού, τις επιχειρήσεις «ΛΑΝΑΡΑ» τότε
της Κλωστοϋφαντουργίας στα Βαλκάνια, αφήνοντας συντρίµµια
ανεργίας. Ουσιαστικά το ίδιο κάνατε και στον «ΒΑΡΒΑΡΕΣΟ» µε
άλλες µεθόδους. Τσακίσατε και κοροϊδέψατε τους εργαζόµε-
νους µε καταµερισµένους ρόλους και πολιτικά και συνδικαλι-
στικά. 

Το 2014 οι πασκίτηκες δυνάµεις υπέγραψαν µέχρι 30% µείωση
στους µισθούς, την ίδια χρονιά ο αριστερός ψάλτης της εργο-
δοσίας, ο κ. Τσίπρας, επισκέφτηκε και εκθείασε την εργοδοσία
ως ευεργέτες, ως κυβέρνηση τούς αντάµειψε και µε γενναία χρη-
µατοδότηση. Το 2017 ξεκίνησε η καθυστέρηση των πληρωµών,
το 2019 την επισκέφθηκε ο κ Γεωργιάδης οπότε και τους επιβρά-
βευσε και εκταµίευσε την τελευταία δόση προγράµµατος 100
εκατοµµυρίων ευρώ και το 2023 οι εργάτες µη αντέχοντας πέ-
ρασαν σε επίσχεση. Εκατοµµύρια πολλά από κάθε κυβέρνηση,
ούτε ένα µέτρο για να πληρωθούν οι εργάτες από κανέναν. 

Ένα µήνα πριν τις βουλευτικές εκλογές του 2023 συνάντησαν
οι εργαζόµενοι τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, τους υπο-
σχέθηκε ότι προσωπικά θα δει να λύσει το θέµα της έκτακτης
βοήθειας των 4.000 ευρώ για να µπορέσουν να επιβιώσουν. Τί-
ποτα. Το ίδιο έγινε µε την ίδια απάντηση και πριν µερικές ηµέρες
στη Βέροια.

Δεν ήρθαµε, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε µε δελτία της
επιθεώρησης. Η Επιθεώρηση Εργασίας από το 2015 κάθε µήνα
κάνει µηνύσεις. Καµµία απόφαση δεν βγήκε. Τα ποινικά δικαστή-
ρια δικαιώνουν τους εργαζόµενους. Καµµία εφαρµογή των απο-
φάσεων από την εργοδοσία, δεν της καίγεται καρφί της εργο-
δοσίας. 

Οπότε, απαντήστε, κύριε Υπουργέ. Εσείς έχετε µεγάλο µερίδιο
ευθύνης. Θα βοηθήσετε τους εργαζόµενους να επιβιώσουν και
να πάρουν τα χέρια από πάνω τους τα κοράκια, τις ενέργειες των
τραπεζών και άλλα;

Για τα ατελείωτα εκατοµµύρια χρηµατοδότησης, όλα έγιναν
αστραπιαία. Και αυτά τα λεφτά είναι των εργαζοµένων, το ξέρετε
πολύ καλά. Λείπουν από τα σχολεία, από τα νοσοκοµεία κ.λπ..
Για έκτακτη χρηµατοδότηση για την επιβίωση των εργαζοµένων
που και αυτά δικά τους λεφτά είναι, δούλεµα χοντρό. 
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Πώς είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να µην υπάρχουν λεφτά
για τους εργαζόµενους, αλλά τα υπόλοιπα ΑΦΜ της επιχείρησης
να αυγαταίνουν; Φωτοβολταϊκά που πληθαίνουν και αποδίδουν
εκατοµµύρια κάθε χρόνο, µεζονέτες στη Χαλκιδική που πληθαί-
νουν επίσης, στις οποίες µπορεί να µείνουν βαλάντια ούτε το 1%
του πληθυσµού µε βάση αυτές τις τιµές. 

Κύριε Υπουργέ, αυτή η σαπίλα είναι οι δικοί σας νόµοι. Και έχετε
βέβαια και άλλους νόµους αν κλείσει τελείως το εργοστάσιο και
βγει στον πτωχευτικό να µην πάρουν τίποτα οι εργαζόµενοι. Αν
πάλι έρθει επενδυτής και κουρευτούν δάνεια και υποχρεώσεις και
χωρίς βάρη και µε νέα χρηµατοδότηση να κερδοφορεί ο επόµε-
νος. Οι εργαζόµενοι και ο λαός της περιοχής, κύριε Υπουργέ, που
ήταν στο πλευρό τους στο µεγάλο συλλαλητήριο προχθές είπαν:
Ούτε να το σκέφτεστε, λογαριάζετε χωρίς τον ξενοδόχο.

Το ίδιο λέει και το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Στις 9 του Ιούνη πρέπει
να πούµε ότι οι εργαζόµενοι κρατάνε στα χέρια τους την πραγµα-
τική τιµωρία που αξίζει και στη µήτρα που γεννάει αυτήν την αρ-
ρώστια στις ζωές τους και στον τόπο τους, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δηλαδή και σε αυτούς που την υπηρετούν. Και βέβαια οι
ίδιες δυνάµεις από τις 10 Ιούνη φέρνουν τα νέα βάρη για τους ερ-
γαζόµενους την εξαήµερη εργασία, την δεκατριάωρη δουλειά,
ήλιο µε ήλιο και τη συνταξιοδότηση έως και τα εβδοµήντα τέσ-
σερα χρόνια.

Κρατάνε, επίσης, στα χέρια τους τη δύναµη για οργάνωση της
αντεπίθεσης για κατακτήσεις σε µισθούς µε συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας και δικαιώµατα που να καλύπτουν τις ανάγκες τους.
Το ΚΚΕ θα είναι πάντα µπροστάρης σε αυτούς τους αγώνες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, η πολιτική της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη εγγυάται ότι η χώρα µας
αποτελεί ένα κοινωνικά ευαίσθητο κράτος δικαίου. Είµαστε δίπλα
σε κάθε συµπολίτη µας που µας χρειάζεται και όπου υπάρχει
πραγµατική ανάγκη παρεµβαίνουµε άµεσα και δίνουµε αποτελε-
σµατικές λύσεις. Άλλωστε γι’ αυτό έχουµε κριθεί και στις τελευ-
ταίες εκλογικές αναµετρήσεις, αλλά θα κριθούµε και στις
επόµενες. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 202, παράγραφος 3, του ν.3463/2006
είναι δυνατόν -να ξέρετε- να προβλέπεται µε απόφαση του δη-
µοτικού συµβουλίου η µείωση των δηµοτικών φόρων, των τελών,
η απαλλαγή από αυτούς για τους απόρους, τα άτοµα µε αναπη-
ρίες, τους πολύτεκνους, τους τρίτεκνους, µονογονεϊκές οικογέ-
νειες, τους µακροχρόνια ανέργους και τους δικαιούχους του
κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης. 

Επιπλέον, για την ανακούφιση και διευκόλυνση όλων και ιδίως
των ευάλωτων νοικοκυριών έχουµε λάβει πλήθος στοχευµένων
ενεργειών και µέτρων. Ενδεικτικά αναφέρω τα εξής: Όλοι οι
οφειλέτες, στους οποίους συµπεριλαµβάνονται και οι εργαζόµε-
νοι της επιχείρησης στην οποία αναφέρεστε, γι’ αυτό τα ανα-
φέρω αυτά, έχουν τη δυνατότητα να διευθετήσουν τα χρέη τους
µέσω µόνιµων εργαλείων διευθέτησης του ιδιωτικού χρέους, τα
οποία είναι εναρµονισµένα µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Ειδικό-
τερα, µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών του
ν.4738/2020 οι οφειλέτες µπορούν µε µία ενιαία αίτηση να ρυθ-
µίσουν συνολικά χωρίς προσφυγή στο δικαστήριο τις οφειλές
τους προς το δηµόσιο, ΑΑΔΕ, ΕΦΚΑ έως διακόσιες σαράντα δό-
σεις, προς τις τράπεζες και τους διαχειριστές δανείων έως τε-
τρακόσιες είκοσι δόσεις. Προβλέπεται, επίσης, ότι σε περίπτωση
πραγµατικής οικονοµικής αδυναµίας του οφειλέτη να µπορεί
αυτός να λάβει τη σηµαντική διαγραφή του χρέους προς τον δη-
µόσιο και ιδιωτικό τοµέα. Επίσης, παρέχεται η δυνατότητα στον
κάθε οφειλέτη που επιθυµεί να απευθυνθεί σε πιστοποιηµένο δια-
µεσολαβητή για να διαπραγµατευθεί µια καλύτερη και προσω-
ποποιηµένη ρύθµιση των οφειλών του. Πλέον των ανωτέρω
χορηγείται για πέντε έτη κρατική επιδότηση της δόσης των δα-
νείων µε υποθήκη ή προσηµείωση την κατοικία των ευάλωτων
νοικοκυριών ύψους έως 210 ευρώ µηνιαίως ανάλογα µε τη σύν-
θεση, δηλαδή τα µέλη του νοικοκυριού. 

Να τονίσω, επίσης, ότι µε τον ν.5072/2023, που ψήφισε η Κυ-

βέρνησή µας, έγιναν πολλές βελτιώσεις στο εργαλείο του εξω-
δικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών προς όφελος των δα-
νειοληπτών. Μεταξύ αυτών των βελτιώσεων είναι: Πρώτον, η
αλλαγή του αλγορίθµου, που εφαρµόζεται, µε αποτέλεσµα το
έως και 28% υψηλότερο κούρεµα. Δεύτερον, η αντικατάσταση
των κυµαινόµενων επιτοκίων µε σταθερό επιτόκιο 3% για τρία
χρόνια. Τρίτον, η επέκταση της δυνατότητας ένταξης στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό προσώπων που κληρονόµησαν οφειλές
προς το δηµόσιο και τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης που
έχουν βεβαιωθεί σε βάρος επιχειρήσεων που έχουν κλείσει. 

Ακόµη προβλέψαµε ότι σε περίπτωση που κάποιος οφειλέτης
αδυνατεί να εξυπηρετήσει µια µακροπρόθεσµη ρύθµιση οφει-
λών, τότε έχει τη δυνατότητα να προβεί σε πλήρη διαγραφή
όλων των οφειλών µέσω της διαδικασίας πτώχευσης και απαλ-
λαγής οφειλών µε σκοπό να λάβει τη δεύτερη ευκαιρία του
ν.4738/2020. Ειδικά για την κατηγορία οφειλετών που έχουν πε-
ριέλθει σε συνθήκες ευαλωτότητας η Κυβέρνηση µε τον
ν.4916/2022, δηλαδή µε το ενδιάµεσο πρόγραµµα κρατικής στή-
ριξης πρώτης κατοικίας ευάλωτων νοικοκυριών έχει θεσπίσει
συγκεκριµένα εργαλεία για αναστολές πλειστηριασµού πρώτης
κατοικίας. 

Όσον αφορά στην κάλυψη των ενεργειακών αναγκών των ευά-
λωτων οικονοµικά συµπολιτών µας σύµφωνα µε τον σήµερα
ισχύοντα κώδικα προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας προβλέπον-
ται διευκολύνσεις, όπως για παράδειγµα οι υποχρεώσεις των
προµηθευτών να παρέχουν τη δυνατότητα τµηµατικής και άτο-
κης εξόφλησης του λογαριασµού κατανάλωσης, καθώς και οφει-
λών παλαιότερων λογαριασµών. Επίσης, πελάτες µε σοβαρά
προβλήµατα υγείας, καθώς και όσοι χρειάζονται µηχανική υπο-
στήριξη για την υγεία τους προστατεύονται ιδιαιτέρως µε την
υπό προϋποθέσεις απαγόρευση της καταγγελίας σύµβασης προ-
µήθειας από τον προµηθευτή.

Κύριε συνάδελφε, τα τελευταία πέντε χρόνια διακυβέρνησής
µας έχουµε καταφέρει πολλά κερδίζοντας καθηµερινά την εµπι-
στοσύνη των συµπολιτών µας. Περιοριζόµενος στις αρµοδιότη-
τες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης σας
θυµίζω, αναφέροντας ενδεικτικά ότι πετύχαµε να δηµιουργή-
σουµε πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, µει-
ώνοντας δραστικά την ανεργία. Αυξήσαµε διαδοχικά τέσσερις
φορές τον κατώτατο µηνιαίο µισθό, ο οποίος σήµερα ανέρχεται
στα 830 ευρώ.

Αυξήσαµε τις συντάξεις και παρακολουθούµε στενά τον χώρο
της εργασίας, διασφαλίζοντας ποιοτικές συνθήκες εργασίας και
θωρακίζοντας διαρκώς την υγεία και την ασφάλεια των εργαζο-
µένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ, κύριε Σπανάκη και κύριε Ηλιόπουλε, µια παρά-
κληση από το Προεδρείο. Έπρεπε να µε έχει αντικαταστήσει ο
κ. Βιλιάρδος, ο οποίος, όµως, έχει µια ερώτηση προς τον κ. Θε-
οχάρη η οποία ακολουθεί. Οπότε παρακαλώ, να προηγηθεί, µε
την άδειά σας, ο κ. Βιλιάρδος για να µπορέσει να ανέβει στην
Έδρα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1045/13-5-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βορείου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» και Αντιπρο-
έδρου της Βουλής κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Χρέος και διαθέ-
σιµα σε φορείς της γενικής κυβέρνησης». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Χάρης Θεοχάρης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Θεοχάρη, δεν θα σας έκανα προφο-

ρική επίκαιρη τη σηµερινή ερώτηση, όµως την κάνω επειδή απλά
δεν απαντήθηκε. Έχω καταθέσει γραπτή την ερώτηση στις 5
Μαρτίου 2024, έχουν περάσει από τότε δυόµισι µήνες, δεν πήρα
απάντηση, οπότε γι’ αυτό γίνεται η προφορική.

Θα ήθελα, όµως, παρ’ όλο που θα πω την ερώτηση για να µην
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µείνει κενό, να µου απαντήσετε γραπτά, γιατί είναι πάρα πολλά
τα νούµερα και δεν έχω την εντύπωση ότι θα απαντήσετε έτσι
ακριβώς όπως είναι η ερώτηση.

Η ερώτηση λέει ότι το χρέος του κεντρικού κράτους ανερχό-
ταν στις 31 Δεκεµβρίου 2023 στα 406,522 δισεκατοµµύρια ευρώ,
σύµφωνα µε το πρόσφατο δελτίο νούµερο 112 του ΟΔΔΗΧ. Κατά
την ίδια ηµεροµηνία, όµως, στις 31 Δεκεµβρίου 2023, το χρέος
της γενικής κυβέρνησης ανερχόταν σε 356,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ εάν αφαιρεθούν τα συνολικά διαθέσιµα στη γενική κυ-
βέρνηση κατά τον ΟΔΔΗΧ, ύψους 33,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, το
καθαρό χρέος της γενικής κυβέρνησης ήταν 323 δισεκατοµµύρια
ευρώ, πάντοτε κατά τον ΟΔΔΗΧ. Οπότε χρωστάµε στην ουσία
83,5 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερα από ό,τι θα έπρεπε.

Στα διαθέσιµα περιλαµβάνονται, πρώτον ο λογαριασµός απο-
θεµατικού προσόδων από τις αγορές κεφαλαίου µε υπόλοιπο
15.697,3 εκατοµµύρια. Όπως µας είχε πει εδώ ο κ. Σταϊκούρας
στις αρχές του 2023, τα 9 δισεκατοµµύρια ήταν από τη δόση του
ESM, τα 3 δισεκατοµµύρια από εκδόσεις οµολόγων και τα 3,7 δι-
σεκατοµµύρια από τα υπερπλεονάσµατα, ενώ το σύνολο των
15,7 δισεκατοµµυρίων κλειδώθηκε από την τρόικα και δεν επι-
τρεπόταν να αγγιχθεί.  Η πρώτη ερώτηση εδώ είναι αν επιτρέπε-
ται σήµερα να αγγιχθεί. 

Το δεύτερον είναι από τον διακριτό λογαριασµό εξυπηρέτησης
δηµοσίου χρέους, το τρίτο από τις καταθέσεις SDR και το τέ-
ταρτο από τα διαθέσιµα των φορέων γενικής κυβέρνησης, εντός
και εκτός Συστήµατος Λογαριασµών Θησαυροφυλακίου. 

Τα ανωτέρω στοιχεία υποδηλώνουν ότι υπάρχει ένα σηµαντικό
ποσό ύψους 49,9 δισεκατοµµύρια -δηλαδή από τα 406,5 αφαι-
ρούµε τα 356,6 κ.λπ.- σε φορείς της γενικής κυβέρνησης επι-
πλέον στο «µαξιλάρι» ή κάτι άλλο που δεν γνωρίζουµε και θα
θέλαµε να εξηγήσετε.

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: Πρώτον, ισχύει ότι το καθαρό
χρέος της γενικής κυβέρνησης είναι 323 δισεκατοµµύρια ευρώ;
Εάν ισχύει, πού καταχωρούνται και τι αφορούν τα 49,922 δισε-
κατοµµύρια; 

Δεύτερον, ποιο είναι το ύψος των δανείων ανά φορέα, εκτός
του κεντρικού κράτους στις 31 Δεκεµβρίου 2023 και ποιο το συ-
νολικό τους ύψος; Αυτό καταλαβαίνω ότι είναι πιο δύσκολο να
το απαντήσετε. 

Τρίτον, ποιο είναι το συνολικό ύψος των διαθεσίµων των φο-
ρέων εκτός  κεντρικού κράτους στις 31 Δεκεµβρίου 2023 και τι
ποσοστό των 33,6 δισεκατοµµυρίων, των συνολικών διαθέσιµων
της γενικής κυβέρνησης, αντιπροσωπεύουν; Ποιο είναι το ύψος
των διαθεσίµων ανά φορέα; 

Τέλος, ποιο είναι το ύψος των διαθεσίµων σε SDR και ποια
είναι η αξία τους στις 31 Δεκεµβρίου 2023; Από ποιους λογαρια-
σµούς, διαθέσιµα ή φορείς χρησιµοποιούνται τα 54,53 δισεκα-
τοµµύρια των repos που αναφέρει ο ΟΔΔΗΧ. 

Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βιλιάρδε, πράγµατι έχετε κάνει αυτή την ερώτηση ξανά.

Νοµίζω ότι έχει απαντηθεί, αλλά, εν πάση περιπτώσει, εδώ είµα-
στε να την απαντήσουµε εκτεταµένα. 

Εδώ έχουµε το δελτίο του δηµοσίου χρέους, το 113, το τελευ-
ταίο δελτίο που έχει ο ΟΔΔΗΧ και πράγµατι ορισµένα νούµερα,
τα νούµερα που παίρνετε από εκεί, είναι ακριβή. Καλό θα είναι
µε την ευκαιρία αυτή, λοιπόν, γιατί υπάρχει ένας φόβος και
νιώθω ότι πέφτετε σε αυτό το σφάλµα και εσείς, να εστιάζουµε
στα δέντρα και να χάσουµε το δάσος. Καλό είναι για να µην χά-
νεται η µεγάλη εικόνα από τον ελληνικό λαό -και είναι καλή ευ-
καιρία που βρισκόµαστε εδώ να τα πούµε-, να εξηγήσουµε
ακριβώς τι είναι αυτά τα νούµερα. 

Πρώτα απ’ όλα το κρατικό χρέος, το χρέος της κεντρικής δι-
οίκησης είναι πράγµατι 406,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι
ένα χρέος που περιλαµβάνει εκτός από αυτό που σκεφτόµαστε
όλοι συνηθισµένα, ένα χρέος προς τράπεζες του εξωτερικού,
προς οµολογιούχους, προς τα έντοκα γραµµάτια του ελληνικού
δηµοσίου και ούτω καθεξής, όλες τις υποχρεώσεις του κράτους,

περιλαµβάνει και χρέος του κράτους προς φορείς της γενικής
κυβέρνησης. Δηλαδή έχει ο ΕΦΚΑ κάποια διαθέσιµα, τα βάζει
στην Τράπεζα της Ελλάδος και παίρνει έναν τόκο. Από το κράτος
τοκίζονται αυτά τα χρήµατα και το αποδίδουν. Αυτό, λοιπόν, είναι
το λεγόµενο «ενδοκυβερνητικό χρέος». 

Αυτό το χρέος δεν είναι χρέος µε την πραγµατική έννοια του
όρου, διότι, για να µιλήσω µε λογική εταιρική, εάν δούµε το κρά-
τος µας ως έναν όµιλο εταιρειών, το χρέος µεταξύ των διαφόρων
φορέων του ίδιου οµίλου, προφανώς σε σχέση µε τον εξωτερικό
κόσµο, που είναι αυτό που ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό, δεν είναι
πραγµατικό χρέος, είναι απλώς µια διαφορετική και καλύτερη
διαχείριση των διαθεσίµων του δηµοσίου. 

Άρα το πραγµατικό χρέος είναι το χρέος της γενικής κυβέρ-
νησης το οποίο από την κεντρική διοίκηση υπολογίζεται αφαι-
ρώντας το ενδοκυβερνητικό χρέος που ανέφερα, αφαιρώντας ή
προσθέτοντας το πρωτογενές χρέος που µπορεί να έχουν οι
υπόλοιποι φορείς, δηλαδή κατευθείαν να δανείζονται, όχι πια από
το κράτος, αλλά από τράπεζες από αλλού στο εξωτερικό -αυτό
έχει µειωθεί και δεν είναι µεγάλο- και τις όποιες στατιστικές πα-
ρεµβάσεις σύµφωνα µε το ESA10 που κάνει η ΕΛΣΤΑΤ σύµφωνα
µε τις οδηγίες της EUROSTAT. 

Το αποτέλεσµα αυτών των αλλαγών καταλήγει να δηµιουργεί
ένα τελικό χρέος της γενικής κυβέρνησης 356,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά είναι χρήµατα που το ελληνικό κράτος οφείλει προς
τρίτους, όχι εσωτερικά ο ένας φορέας στον άλλο. Άρα αυτό νο-
µίζω ότι εξηγεί ακριβώς αυτή τη διαφορά. Και αυτή η διαφορά
είναι κυρίως και κατά βάση το ενδοκυβερνητικό χρέος, αυτά τα
50 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, τα οποία καλώς τα διαχειρι-
ζόµαστε έτσι όπως είναι. Και εάν επιµείνετε σε αυτό το σηµείο
να διερευνήσετε για ποιον λόγο, θα µπορέσω στη δευτερολογία
µου να σας εξηγήσω. 

Από εκεί και πέρα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-, προ-
φανώς εκτός από το χρέος προς τρίτους έχουµε και κάποια δια-
θέσιµα, τα «µαξιλάρια» και όλα αυτά που είπατε, και προφανώς
η απάντηση εδώ είναι ότι µετά από διαπραγµάτευση ήδη το
έχουµε κάνει για 5 δισεκατοµµύρια στο τέλος του προηγούµενου
έτους. Μετά από διαπραγµάτευση απελευθερώνεται µέρος του
«µαξιλαριού» και αποπληρώνουµε ακριβά διµερή δάνεια κυρίως.
Αφού αποπληρώσαµε πια το ΔΝΤ και τα πιο ακριβά µας δάνεια,
τώρα αποπληρώνουµε κυρίως διµερή δάνεια. Και αυτή είναι µια
πολιτική που ο ΟΔΔΗΧ θα συνεχίσει. 

Πράγµατι, αν αφαιρέσουµε, λοιπόν, και αυτά τα διαθέσιµα που
έχουµε στα χέρια µας και ενώ είναι κάποια από αυτά κλειδωµένα
θα µπορούσαµε θεωρητικά να τα σβήσουµε και το κάνουµε σας
λέω µε µια στρατηγική και σταδιακά, τότε καταλήγουµε στο
πραγµατικό χρέος το οποίο στο δελτίο του ΟΔΔΗΧ, στη σελίδα
1 για την ακρίβεια, που θα το καταθέσω στα Πρακτικά, ανέρχεται
στα 323.071 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Πράγµατι, λοιπόν, αυτό είναι το πραγµατικό χρέος που χρω-
στάει ο Έλληνας πολίτης. Αυτό είναι, αν θέλετε, που το κάνουµε
λαϊκά, να διαιρέσει κανείς δια του πληθυσµού και να πούµε πόσα
χρωστάει ο κάθε Έλληνας στο εξωτερικό ή σε τρίτους. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι έχουµε µια συνετή διαχείριση. Αυτό το
ποσό έχει µειωθεί κατά 2,2 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 2022.
Το βλέπετε και εδώ. Και έχει µειωθεί κατά 2,2 δισεκατοµµύρια
χωρίς να υπάρχουν οποιουδήποτε είδους κόλπα ή τερτίπια. Δη-
λαδή το πραγµατικό και το απολύτως καθαρό ποσό µείωσης του
χρέους -και κλείνω µε αυτό- θα έλεγα ότι είναι 1,7 δισεκατοµµύ-
ριο αφού ληφθεί υπ’ όψιν και η αύξηση κατά 500 εκατοµµύρια
των εκκρεµών ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων. 

Η διαφάνεια αυτή που βλέπετε εδώ, στο δελτίο που θα κατα-
θέσω, είναι διαφάνεια που δεν έχουν άλλες χώρες.

Είµαστε από τις λίγες χώρες αν όχι µοναδική που έχει τέτοιου
είδους διαφάνεια. Και αυτή είναι που επέτρεψε και στην «S&P»
στην τελευταία της αξιολόγηση να εκτιµά ότι πράγµατι το χρέος
µας θα συνεχίσει να µειώνεται και γι’ αυτόν τον λόγο άλλαξε τις
προοπτικές µας από σταθερές σε θετικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ κύριε Βι-
λιάρδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κατ’ αρχάς κύριε Υπουργέ δεν µου έχετε απαντήσει γραπτώς
και θέλω να µου υποσχεθείτε ότι θα µου απαντήσετε γραπτώς,
γιατί αυτά που είπατε είναι όλα εκτός τόπου και χρόνου.

Θα σας πω για παράδειγµα ότι αν διαβάσετε το δελτίο του δη-
µοσίου χρέους -που αν ήξερα ότι θα απαντούσατε έτσι, θα σας
είχα προτείνει να το διαβάσετε- θα δείτε πού χρωστάµε. Λέει:
«Οµόλογα εκδοθέντα στις αγορές εσωτερικού 88 δισεκατοµµύ-
ρια, οµόλογα εκδοθέντα στις αγορές εξωτερικού 1,9 δισεκατοµ-
µύρια, βραχυπρόθεσµοι τίτλοι 11 δισεκατοµµυρίων». Μετά έχει
δάνεια ειδικού τύπου 228 δισεκατοµµύρια και ένα σωρό άλλα, τα
οποία βέβαια διαβάστε για να καταλάβετε καλά πού χρωστάµε
και σε ποιους χρωστάµε. Είναι ο πίνακας στη σελίδα 4. Οπότε θα
τον διαβάσετε και θα µου πείτε. 

Το δεύτερο κοµµάτι που δεν µου απαντήσατε είναι εάν το κα-
θαρό χρέος όπως λέει ο ΟΔΔΗΧ ότι είναι 323 δισεκατοµµύρια
είναι πράγµατι 323 δισεκατοµµύρια. Η θεωρία που µου είπατε
για γενική κυβέρνηση και κεντρική κυβέρνηση είναι για πρωτοε-
τείς του πανεπιστηµίου και πρωτοετής δεν είµαι. Οπότε καταλα-
βαίνω καλά τι σηµαίνει γενική κυβέρνηση και τι σηµαίνει κεντρικό
κράτος.

Η ερώτησή µου λοιπόν είναι: Είναι πραγµατικά 323 δισεκατοµ-
µύρια το καθαρό χρέος; Όλα τα υπόλοιπα είναι χρήµατα τα
οποία έχουµε εµείς; Από τα 323 µέχρι τα 406,5 δισεκατοµµύρια
είναι 83,5 δισεκατοµµύρια διαφορά. Αυτά τα χρήµατα υπάρχουν
στην Ελλάδα; Είναι δικά µας; Τα έχουµε; Και αν τα έχουµε, για
ποιο λόγο δανειζόµαστε τότε; Για ποιο λόγο να δανειστούµε τα
83,5 δισεκατοµµύρια; Δεν το καταλαβαίνω καθόλου. Αν πράγµατι
δηλαδή έχουµε 50 δισεκατοµµύρια από τα ταµεία συν το «µαξι-
λάρι», το οποίο -όπως σας είπα προηγουµένως- είναι από τον
ESM αλλά και από τους οργανισµούς του δηµοσίου, τι σηµαίνει
αυτό; Πραγµατικά είναι περίεργο να χρωστάµε 83 δισεκατοµµύ-
ρια παραπάνω απ’ ότι έχουµε ανάγκη. 

Άρα διαβεβαιώστε µε ότι θα µου δώσετε γραπτή την απάν-
τηση, γιατί η ερώτηση είχε ένα σωρό σκέλη, τα οποία καταλα-
βαίνω πολύ καλά ότι δεν απαντώνται προφορικά. Το δεύτερο
είναι ότι εµείς τη θέλουµε γραπτή για να µπορούµε να τη χρησι-
µοποιήσουµε σε επόµενες συζητήσεις και να µη λέµε λόγια του
αέρα. Και το τρίτο να µου επιβεβαιώσετε τώρα ότι πράγµατι χρω-
στάµε καθαρά 323 δισεκατοµµύρια. Όλα τα υπόλοιπα δηλαδή
οποτεδήποτε θέλουµε σαν κράτος µπορούµε να τα εξοφλήσουµε
και να µείνουµε χρεωµένοι -το ξαναλέω- µε 323 δισεκατοµµύρια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Βιλιάρδο, πραγµατικά θα
αναγκαστώ να σας απαντήσω όπως ακριβώς θα απαντούσα σε
πρωτοετή φοιτητή. 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Πρώτα απ’ όλα να κά-
νουµε και µαθήµατα κοινοβουλευτικών διαδικασιών. Αν θέλετε
γραπτές απαντήσεις, κάντε απλές ερωτήσεις ή αιτήσεις κατάθε-
σης εγγράφων και θα σας απαντηθούν γραπτώς. Εδώ στις επί-
καιρες ερωτήσεις ερχόµαστε και απαντάµε δια ζώσης. Αυτή είναι
η κοινοβουλευτική διαδικασία. Άλλο η ερώτηση, άλλο η επίκαιρη
ερώτηση, άλλο η επερώτηση, άλλο η επίκαιρη επερώτηση. Για
γραπτή διαβεβαίωση κάντε αίτηση κατάθεσης εγγράφων και θα
πάρετε τις απαντήσεις που θέλετε.

Τώρα όσον αφορά το εξής πάρα πολύ απλό, θέλω να είµαι κα-
τηγορηµατικός. Πράγµατι 323 δισεκατοµµύρια είναι το πραγµα-
τικό χρέος που έχει ο ελληνικός λαός προς τα έξω. Λέτε, γιατί
δανειζόµαστε παραπάνω από τα 83 δισεκατοµµύρια. Πρώτα απ’
όλα δεν χρωστάµε 406, χρωστάµε 356. Το χρέος το εξήγησα. Το
χρέος της γενικής κυβέρνησης είναι 356. Αυτό είναι το χρέος που
χρωστάµε προς τα έξω. Κάθε φορέας, ένα νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου, ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου της γενι-
κής κυβέρνησης, ο ΕΦΚΑ, οι ΟΤΑ, οι δήµοι έχουν κάποια
διαθέσιµα στα χέρια τους, έχουν κάποια χρήµατα. Προφανώς
αυτά τα χρήµατα τα διαθέτουν -γιατί αυτό είναι η σωστή δηµο-
σιονοµικά πολιτική- όλοι πλην των καθηµερινών τους αναγκών
στην Τράπεζα της Ελλάδος και εντόκως η κεντρική διοίκηση τους
πληρώνει. 

Τώρα από την πλευρά της οικονοµικής διαχείρισης ενός
δήµου, είναι καλό αυτό ή είναι κακό; Σας λέω ότι είναι απολύτως
καλό, διότι παίρνουν στη spot αγορά σε overnight κατάθεση στην
Τράπεζα της Ελλάδος από τη διοίκηση 3,75%, ενώ έξω µε έξι
µήνες προθεσµιακή δεν θα µπορούσαν σήµερα να πάρουν ούτε
1%. Συνεπώς κερδίζει ο διαχειριστής, ο οικονοµικός του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου ή οποιοσδήποτε άλλου φορέα
µέσω αυτής της διαδικασίας.

Δεύτερον, είναι καλό να δίνουµε παραπάνω ποσοστό εµείς
στους δήµους; Βεβαίως είναι καλό. Διότι αν αφήσουµε τον δήµο
να πάει να δανειστεί από µια τράπεζα του εξωτερικού ή του εσω-
τερικού στην αγορά των οµολόγων, τότε αυτό θα το πληρώνουµε
στην τράπεζα, ενώ τώρα παίρνουµε και διαχειριζόµαστε συνο-
λικά τα ταµειακά διαθέσιµα και πετυχαίνουµε καλύτερες αποδό-
σεις ή οτιδήποτε άλλο. Αυτός λοιπόν είναι ο λόγος για αυτού του
είδους την ταµειακή διαχείριση. 

Άρα το χρέος των 406 δισεκατοµµυρίων είναι ανύπαρκτο. Είναι
µια θεωρητική κατασκευή. Το πραγµατικό χρέος είναι της δηµό-
σιας διοίκησης στα 356 δισεκατοµµύρια.

Να πω και για το θέµα από τα 356 δισεκατοµµύρια στα 323 δι-
σεκατοµµύρια, για να κλείσει και αυτό το παράθυρο. Άκουσα την
κριτική σας για ποιο λόγο να δανειστούµε, τα παράπονά σας
στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτός διαφηµίζει ως µάλιστα τέλεια, φοβερή πολι-
τική τη δηµιουργία του «µαξιλαριού». Το «µαξιλάρι» όµως έχει
κόστος. Αυτό το µαξιλάρι το πληρώνει ο ελληνικός λαός και έρ-
χεται µια συνετή Κυβέρνηση και µε µια συνετή δηµοσιονοµική
διαχείριση που πείθει τις αγορές µία προς µία, τους οίκους αξιο-
λόγησης και µας δίνει τη δυνατότητα µετά από διαπραγµάτευση
να αποδεσµεύουµε αυτό το «µαξιλάρι» για να σταµατήσουµε να
πληρώνουµε τους τόκους στους οποίους αναφέρεστε. 

Υπό κανονικές συνθήκες καµµία κυβέρνηση δεν θα το είχε
ανάγκη. Το έχει ανάγκη δυστυχώς αυτή η Κυβέρνηση διότι ακόµα
και σήµερα κουβαλάει τα βάρη της αναξιοπιστίας της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ και του Αλέξη Τσίπρα. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Αυτός είναι ο λόγος ύπαρξης του «µαξιλαριού», το οποίο
αναγκαζόµαστε, όσο το έχουµε µαζί, να το διαχειριζόµαστε µέχρι
να πείσουµε µέχρι και τον τελευταίο «άπιστο Θωµά» ότι πράγµατι
έχουµε τη δυνατότητα να διαχειριστούµε απολύτως διαφανώς
και απολύτως ορθολογικά τα διαθέσιµά µας και να µη χρειάζεται
πλέον να διατηρούµε κανενός είδους «µαξιλάρι», αυτά τα 15 δι-
σεκατοµµύρια ή όσα είναι αυτή τη στιγµή.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών, κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό προς το Σώµα
ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυν-
τικής Καινοτοµίας, εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανω-
τάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού
Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές δια-
τάξεις».

Προχωρούµε τώρα -έχει έρθει ο κ. Σπανάκης- στη µε αριθµό
1058/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά»
κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Η Εθνική Τράπεζα συνεχίζει να µην
καλύπτει εργαζοµένους της µε συλλογικές συµβάσεις και το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αδρανεί».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε ένα ευρύτερο πλαίσιο το οποίο -όπως
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συζητήθηκε και πριν- ορίζεται από µία ευρωπαϊκή οδηγία που
λέει ότι ο στόχος είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση η κάλυψη εργα-
ζοµένων από συλλογικές συµβάσεις εργασίας να φτάσει στο
80%. Η ελληνική αγορά εργασίας είναι µια βαλκανικού τύπου
αγορά εργασίας. Είναι πολύ πίσω από αυτόν τον στόχο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έρχοµαι, όµως, εδώ για ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο παρά-
δειγµα. Έχουµε την Εθνική Τράπεζα, ένα ίδρυµα το οποίο για το
2023 κατέγραψε καθαρά κέρδη 1,1 δισ. Και µέσα σ’ αυτό το
ίδρυµα, µε αυτή την οικονοµική κατάσταση, υπάρχουν τέσσερις
κατηγορίες εργαζοµένων οι οποίες δεν καλύπτονται από τη συλ-
λογική σύµβαση που υπάρχει για όλους τους υπόλοιπους τρα-
πεζοϋπάλληλους. Είναι άνθρωποι που κάνουν την ίδια δουλειά,
έχουν τα ίδια άγχη, έχουν τις ίδιες ευθύνες, αλλά δεν έχουν τα
ίδια αποτελέσµατα και την ίδια στήριξη της δουλειάς τους µε
τους υπόλοιπους συναδέλφους τους. 

Ποιες είναι αυτές οι τέσσερις κατηγορίες; Η πρώτη κατηγορία
είναι αυτοί που προέρχονται από τις πρώην συνεταιριστικές τρά-
πεζες. Η δεύτερη είναι όσοι έχουν περάσει επιτυχώς σε διαγωνι-
σµό και κέρδισαν υποτροφία µέσω του ΙΚΥ, που έχουν την
υποχρέωση να εργάζονται παράλληλα µε τις σπουδές τους. Επί-
σης είναι όσοι προσλήφθηκαν αρχικά στο πλαίσιο του θερινού
προγράµµατος απασχόλησης µεταπτυχιακών φοιτητών και είναι
και οι εργαζόµενοι µε δελτίο παροχής υπηρεσιών, οι οποίοι απα-
σχολούνται σε έργα της τράπεζας, πολλοί από αυτούς ακόµη και
για µια δεκαετία. Δεν µιλάµε δηλαδή για κάποια έκτακτη συν-
θήκη.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα αυτού του κατακερµατισµού και του
αποκλεισµού τους από τη συλλογική σύµβαση εργασίας; Ότι
έχουν ελλιπή πρόσβαση σε δικαιώµατα, όπως η εκχώρηση κανο-
νικής άδειας, η άδεια µητρότητας. Όλα αυτά επαφίονται στην
καλή θέληση του προϊσταµένου σε κάθε τραπεζικό κατάστηµα
που βρίσκονται. Ενώ όταν µιλάµε για τους εργαζόµενους µε δελ-
τίο, πολλές φορές ανάµεσα σε δύο ανανεώσεις της σύµβασης
έργου µιλάµε για µία απληρωσιά που µπορεί να αφορά αρκετούς
µήνες.

Πρόσφατα, µάλιστα, το Υπουργείο είχε απαντήσει σε επιστολή
του Συλλόγου Εργαζοµένων της Εθνικής Τράπεζας, που λέει
ρητά ότι οι οικείες συλλογικές συµβάσεις δεσµεύουν την Εθνική
Τράπεζα και ότι δεν ανήκουν οι τέσσερις κατηγορίες που σας
ανέφερα σε κάποια ειδική κατηγορία, έτσι ώστε να υπάρχει
λόγος εξαίρεσης από τη συλλογική σύµβαση εργασίας.

Με βάση αυτό, σας ρωτάµε τα εξής: Το Υπουργείο θεωρεί ότι
αυτές οι τέσσερις κατηγορίες θα έπρεπε να καλύπτονται από τη
συλλογική σύµβαση εργασίας, ναι ή όχι; Και αν η απάντηση είναι
«ναι», τι σκοπεύετε να κάνετε, έτσι ώστε αυτό να διευθετηθεί; Ει-
δικά δε όταν βρισκόµαστε σε µια γενικότερη κατεύθυνση που
λέει ότι ο ευρωπαϊκός στόχος είναι 80% κάλυψη από συλλογικές
συµβάσεις, πώς γίνεται να επιτρέπουµε στην Εθνική Τράπεζα,
όχι σε κάποιο µικρό µαγαζί ή σε κάποιον χώρο τον οποίο δεν γνω-
ρίζετε και δεν ξέρετε τι συµβαίνει, να παραβιάζει µε αυτόν τον
τρόπο τη συλλογική σύµβαση και τι είστε διατεθειµένοι να κά-
νετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, οι συλλογικές
συµβάσεις εργασίας και οι όµοιας έκτασης αποφάσεις διαιτη-
σίας του άρθρου 16 του ν.1876/1990 δεσµεύουν όλους τους ερ-
γαζόµενους και εργοδότες που είναι µέλη των συµβαλλόµενων
συνδικαλιστικών οργανώσεων, του κλάδου ή του επαγγέλµατος
εντός του τοπικού επαγγελµατικού και χρονικού πεδίου τους,
σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν.1876/1990.

Επίσης, στην περίπτωση που ο εργοδότης δεσµεύεται από επι-
χειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, οι κανονιστικοί της
όροι διέπουν όλους τους εργαζόµενους της επιχείρησης και εφό-
σον η σχέση εργασίας ρυθµίζεται από περισσότερες ισχύουσες
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, εφαρµόζονται οι διατάξεις περί

συρροής του άρθρου 10 του ν.1876/1990, δηλαδή ισχύει αυτή
που έχει πιο ευνοϊκούς όρους για τον εργαζόµενο.

Περαιτέρω, µε το άρθρο 1 του νοµοθετικού διατάγµατος
3789/1957 καθορίζεται ότι οι επιχειρήσεις, εκµεταλλεύσεις ή ερ-
γασίες εν γένει, ανεξαρτήτως της νοµικής µορφής αυτών που
απασχολούν προσωπικό περισσοτέρων των εβδοµήντα ατόµων,
οφείλουν να καταρτίσουν κανονισµό εργασίας για τη ρύθµιση
των σχέσεών τους µε τους εργαζοµένους τους.

Σύµφωνα µε τα όσα προανέφερα και σήµερα ισχύουν, σας
ενηµερώνω ότι το καθεστώς εργασίας των εργαζοµένων στην
τράπεζα στην οποία αναφέρεστε είναι απολύτως νόµιµο, σύν-
νοµο. Και συγκεκριµένα, σας αναφέρω: Πρώτον, οι εκπρόσωποι
της διοίκησης της τράπεζας µε τον σύλλογο των εργαζοµένων
έχουν συνάψει συγκεκριµένη επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση
εργασίας για τα έτη 2022 - 2025, οι όροι της οποίας καταλαµβά-
νουν όλους τους εργαζόµενους που απασχολούνται µε σύµβαση
εξαρτηµένης εργασίας, εκτός εάν στις επιµέρους διατάξεις ορί-
ζεται κάτι διαφορετικό.

Δεύτερον, η τράπεζα έχει καταρτίσει και κανονισµό εργασίας,
ως οφείλει, βάσει των διατάξεων του νόµου στους όρους στους
οποίους προβλέπεται και το πεδίο εφαρµογής αυτού. Δηλαδή, ο
εν λόγω κανονισµός εφαρµόζεται σε όσους εργάζονται στην τρά-
πεζα µε σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας και εξαιρούνται ρητώς
οι δικηγόροι και οι γιατροί που απασχολούνται στην τράπεζα,
σύµφωνα µε το καθεστώς εργασίας που διέπει το επάγγελµά
τους, καθώς και το προσωπικό που ήδη υπηρετεί ή θα προσλη-
φθεί στο µέλλον για έκτακτες ή ειδικές ανάγκες, παραδείγµατος
χάριν, εποχικό προσωπικό, ειδικοί συνεργάτες, ωροµίσθιες κα-
θαριστές κ.λπ..

Τρίτον, µεταξύ τραπεζών και Οµοσπονδίας Τραπεζοϋπαλληλι-
κών Οργανώσεων Ελλάδος, ΟΤΟΕ δηλαδή, υπογράφηκε στις 31
Μαΐου του 2022 συλλογική σύµβαση εργασίας η οποία καλύπτει
το χρονικό διάστηµα από 1-1-2022 έως και 31-12-2024. Η σύµ-
βαση αυτή δεν έχει κηρυχθεί ως γενικώς υποχρεωτική µέχρι σή-
µερα και συνεπώς, ισχύει µόνο για τα συµβαλλόµενα µέρη.
Περισσότερα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για
τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγ-
µατικά, θα προσπαθήσω να συνεννοηθούµε, γιατί δεν είναι µια
ερώτηση σε µένα. Είναι µια ερώτηση η οποία αφορά ζωές εργα-
ζοµένων.

Είπατε ότι υπάρχει επιχειρησιακή σύµβαση στην Εθνική.
Ορθώς, υπάρχει. Είπατε ότι όλα είναι νόµιµα, γιατί όλοι καλύ-
πτονται, µε εξαίρεση δικηγόρους, γιατρούς που είναι σε ειδικό
καθεστώς. Σωστό αυτό. Δεν καλύπτονται όλοι.

Σας ανέφερα τέσσερα παραδείγµατα ανθρώπων στους οποί-
ους δεν εφαρµόζεται η επιχειρησιακή σύµβαση της Εθνικής σε
µια στιγµή που η Εθνική καταγράφει κέρδη πάνω από 1 δισεκα-
τοµµύριο. Πόσα κέρδη πρέπει να γράψουν οι τράπεζες για να
τους αναγκάσετε να εφαρµόζουν τα στοιχειώδη στην εργατική
νοµοθεσία; Πόσα κέρδη, 2, 3, 4, 5, δισεκατοµµύρια; Πώς δέχεστε
αυτή τη στιγµή οι εργαζόµενοι στην Εθνική να πληρώνουν περισ-
σότερη φορολογία απ’ ό,τι πληρώνει η Εθνική και να µην εφαρ-
µόζεται η εργατική νοµοθεσία;

Λέτε ότι είναι ψέµατα οι τέσσερις κατηγορίες που σας ανέ-
φερα; Τις διαβάζω ξανά. Οι εργαζόµενοι από τις πρώην συνεται-
ριστικές τράπεζες είναι εκτός της επιχειρησιακής σύµβασης.
Όσοι πέρασαν από τον διαγωνισµό του ΙΚΥ είναι εκτός της επι-
χειρησιακής σύµβασης. Όσοι µπήκαν αρχικά σε πρόγραµµα του
θερινού προγράµµατος απασχόλησης είναι εκτός της επιχειρη-
σιακής και όσοι είναι µε δελτίο παροχής. Εκτός της επιχειρησια-
κής τέσσερις κατηγορίες.

Μπαίνεις σε έναν χώρο και βλέπεις εργαζόµενους µε πέντε
διαφορετικές κατηγορίες που µπορούν να κάνουν την ίδια δου-
λειά, αλλά µόνο ο ένας καλύπτεται από την επιχειρησιακή σύµ-
βαση. Αν ανέχεστε τέτοιες παρανοµίες στην Εθνική, φανταστείτε
τι ανέχεστε σε υπόλοιπους εργασιακούς χώρους που είναι πιο
δύσκολοι, που είναι βιοµηχανικοί χώροι, που δεν είναι τράπεζες,
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που δεν είναι τόσο εύκολα προσβάσιµοι.
Διότι εδώ, µε την απάντησή σας ότι όλα είναι νόµιµα, εκτός

του ότι αναιρείτε προηγούµενη απάντηση του Υπουργείου που
έλεγε ότι δεν υπάρχει λόγος οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι να
είναι εκτός συλλογικής σύµβασης, γιατί δεν είναι σε κάποια ει-
δική κατηγορία, έρχεστε και βάζετε πλάτη στην ασυδοσία. Και
σας το ξαναλέω όσο πιο καθαρά µπορώ να σας το πω: Δεν απαν-
τάτε σε µένα. Απαντάτε σε εργαζόµενους της Εθνικής Τράπεζας
που αυτή τη στιγµή δεν καλύπτονται από τη συλλογική τους σύµ-
βαση. Ξυπνούν το πρωί, πάνε στον εργασιακό τους χώρο, κάνουν
την ίδια δουλειά µε τους υπόλοιπους συναδέλφους τους και είναι
εκτός επιχειρησιακής σύµβασης.

Αν η Κυβέρνηση βάζει πλάτη σε τόσο µεγάλες παρανοµίες,
τότε πραγµατικά έχετε χάσει κάθε όριο. Το ότι έχετε µια πολιτική
διάλυσης των εργασιακών δικαιωµάτων, το ότι έχουµε µια βαλ-
κανικού τύπου αγορά εργασίας -που όχι το 80%, που είναι ο στό-
χος για τις συλλογικές συµβάσεις, αλλά ούτε το 50% δεν
µπορούµε να φτάσουµε είµαστε στις τάξεις του 20%- το γνωρί-
ζαµε, αλλά να ανέχεστε µε τόσο θράσος αυτή την παρανοµία;
Πραγµατικά, ξεπερνάτε ακόµα και τα δικά σας όρια, τα οποία
γνωρίζουµε ότι είναι πολύ ευέλικτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω ότι
ανεβάζετε τους τόνους λόγω ευρωεκλογών, αλλά δεν θα ακο-
λουθήσω τη λογική σας. Και ξέρετε πολύ καλά, γιατί έχετε πε-
ράσει από το Υπουργείο Εργασίας, αλλά µάλλον ξεχνάτε σήµερα
αυτά τα οποία ισχυριζόσασταν τότε.

Θέλω να σας πω ότι θεµελιώδη αρχή του Εργατικού Δικαίου
και βασικό παράγοντα διαµόρφωσης των όρων εργασίας αποτε-
λεί η αρχή της ίσης µεταχείρισης. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτή την
αρχή, οι εργαζόµενοι που απασχολούνται στον ίδιο εργοδότη,
αν ο τελευταίος για λόγους που ο ίδιος ελευθέρως εκτιµά προ-
βαίνει σε µια οικειοθελή παροχή προς τους µισθωτούς του, δεν
δικαιούται να εξαιρεί από την παροχή αυτή άλλους µισθωτούς
του, εφόσον και εκείνοι διαθέτουν τα ίδια µε εκείνους προς τους
οποίους χορηγείται η παροχή τυπικά και ουσιαστικά προσόντα,
ανήκουν στην ίδια µε εκείνους κατηγορία, παρέχουν την ίδια µε
αυτούς εργασία κάτω από τις ίδιες συνθήκες, προς εξυπηρέτηση
των ίδιων αναγκών της επιχείρησης.

Μία εξαίρεση θα µπορούσε να δικαιολογηθεί µόνο εν όψει της
καλής πίστης και των συναλλακτικών ηθών.

Κύριε συνάδελφε, ο κανονισµός εργασίας της Τράπεζας που
αναφέρατε προβλέπει ρητώς την ίση µεταχείριση των εργαζοµέ-
νων της, χωρίς να επιτρέπει καµµία διάκριση σε σύγκριση µε
άλλα µέλη ή κατηγορίες προσωπικού που βρίσκονται σε όµοια
κατάσταση και τον αυθαίρετο αποκλεισµό τους από µια γενική
ρύθµιση που έχει καθιερώσει ο ίδιος ο εργοδότης.

Επίσης, σε απάντηση που έδωσε πρόσφατα το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης σε αναφορά κοινοβουλευτικού
ελέγχου, διευκρίνισε ότι η υποχρέωση του εργοδότη για ίση µε-
ταχείριση εξαντλείται µέσα στο πλαίσιο της ίδιας κατηγορίας ερ-
γαζοµένων και η προστασία της εν προκειµένω αρχής απευθύ-
νεται σε κάθε µεµονωµένο εργαζόµενο. Σε περίπτωση που αµφι-
σβητείται ή παραβιάζεται η ίση µεταχείριση στις εργασιακές σχέ-
σεις, ο εργαζόµενος µπορεί να προσφύγει, όπως έχει αναφαίρετο
δικαίωµα, στα τακτικά δικαστήρια.

Κύριε συνάδελφε, θέλω να τονίσω ότι θεµελιώδη εργασιακά
δικαιώµατα ρυθµίζονται αποκλειστικά από τον νόµο και είναι
αδιαπραγµάτευτα, όπως η άδεια µητρότητας, οι άδειες κ.λπ..
Επίσης, όπως γνωρίζετε, οι διαπραγµατεύσεις µεταξύ εργαζο-
µένων και εργοδοτών είναι διαχρονικά ελεύθερες. Το δικαίωµα
της συνδικαλιστικής ελευθερίας µπορεί να εκφράζεται είτε θε-
τικά είτε και αρνητικά, το οποίο σηµαίνει ότι µία οργάνωση ερ-
γαζοµένων µπορεί να αποφασίσει είτε να συµµετέχει είτε να µη
συµµετέχει σε συλλογικές διαπραγµατεύσεις µεταξύ εργαζοµέ-
νων και εργοδοτών. Υπενθυµίζω ότι οι ατοµικές συµβάσεις ερ-
γασίας και οι συλλογικές δεν επιτρέπεται να ορίζουν µηνιαίες

τακτικές αποδοχές ή ηµεροµίσθιο πλήρους απασχόλησης, το
οποίο να υπολείπεται από τον νοµοθετικώς καθορισµένο κατώ-
τατο µισθό και ηµεροµίσθιο ή της αντίστοιχης προκύπτουσας
αναλογίας για τις συµβάσεις µερικής απασχόλησης. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι επί Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη
καταφέραµε τέσσερις διαδοχικές αυξήσεις στον κατώτατο
µισθό, ο οποίος τον Φεβρουάριο του 2019 ήταν 650 ευρώ και
πριν από ένα µήνα, την 1η Απριλίου του 2024, αυξήθηκε κατά
28%, δηλαδή έφτασε στα 830 ευρώ µε στόχο το 2027, όπως έχει
δεσµευτεί ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και θα το πετύχουµε, να φτά-
σει στα 950 ευρώ. Το 2027 στη λήξη της δεύτερης θητείας µας
θα έχουµε αύξηση, κύριε συνάδελφε, στον κατώτατο µισθό κατά
46,15%.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Για τους εργαζόµενους
τι θα κάνετε; Εξαιρούνται από τη σύµβαση. Θα κάνετε κάτι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, µη διακόπτετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Επιτρέψτε µου κλείνοντας να πω
ότι η Νέα Αριστερά, γιατί την ίδια ερώτηση δέχθηκα και από τη
συναδέλφισσα κ. Φωτίου, θυµήθηκε την ευρωπαϊκή οδηγία
2022/2041 µετά τη σύσταση της επιτροπής από την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, την κ. Μιχαηλίδου. Δηλαδή
πρώτα εµείς κάνουµε ενέργειες και µετά εσείς θυµάστε να κά-
νετε αντιπολίτευση. Άρα λοιπόν, αυτή τη φθηνή αντιπολίτευση,
αυτό τον λαϊκισµό, εµείς σε καµµία περίπτωση δεν θα τον ακο-
λουθήσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν απάντησες τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, σας

παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Εµείς παραλάβαµε από την κυβέρ-
νησή σας, που συµµετείχατε, κύριε Ηλιόπουλε, την ανεργία πάνω
από 17% και την πάµε σε µονοψήφιο ποσοστό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είσαι αστείος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Εµείς παραλάβαµε τον κατώτατο
µισθό στα 650 ευρώ και θα τον πάµε 950 ευρώ. Εµείς παραλά-
βαµε το µέσο µισθό κάτω από 1.000 ευρώ και θα πάει στα 1.500
ευρώ. Αυτή είναι η διαφορά στην πολιτική. Αυτή την πολιτική
εµείς θα συνεχίσουµε γιατί έχουµε την εµπιστοσύνη των Ελλή-
νων πολιτών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν απάντησες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Φωνάζοντας δεν πείθει κανείς. 
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1054/13-5-2024 επί-

καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών
της Κοινοβουλευτική Οµάδα. «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύ-
λου Γερουλάνου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών µε θέµα: «Ποια είναι τα εβδοµήντα δύο χιλιάδες
ακίνητα της δηµόσιας περιουσίας που η Κυβέρνηση δεν αξιοποιεί
προς όφελος του ελληνικού λαού;»

Κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Εβδοµήντα δύο χιλιάδες ακίνητα

που ανήκουν στον ελληνικό λαό, από ολόκληρα κτήρια και οικό-
πεδα, όπως τα λένε, φιλέτα µέχρι και διαµερίσµατα σε κάθε
γωνιά της χώρας, παραµένουν µέχρι σήµερα αναξιοποίητα εξαι-
τίας της παροιµιώδης αποτυχίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
πέντε χρόνια τώρα να πράξει έστω τα στοιχειώδη τα οποία είναι
η καταγραφή αυτών των ακινήτων. Παραµένει η καταγραφή αυτή
στο σκοτάδι. 

Συγκεκριµένα στις 22 Ιουλίου του 2019 στις προγραµµατικές
δηλώσεις της πρώτης κυβέρνησης Μητσοτάκη ο κ. Σταϊκούρας
τότε, µιλώντας στη Βουλή, είχε υπογραµµίσει τη σηµασία αυτού
του θέµατος και είχε πει ότι: «Και στο πεδίο της δηµόσιας ακίνη-
της περιουσίας όχι µόνο δεν έχει επιτευχθεί η βέλτιστη αξιοποί-
ησή της, αλλά ούτε καν η αξιόπιστη καταγραφή και διαχείρισή
της. Βασικός πυλώνας των παρεµβάσεών µας», λέει, «είναι η ανά-
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δειξη της αξίας της δηµόσιας περιουσίας µέσω της βέλτιστης
αξιοποίησης αδρανών και απαξιωµένων περιουσιακών στοι-
χείων». 

Τέσσερα χρόνια αργότερα, στις 8 Ιουλίου του 2023, ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης πάλι µιλώντας
στη Βουλή, πάλι στις προγραµµατικές δηλώσεις υπογράµµισε µε-
ταξύ άλλων πόσο σηµαντικό είναι για τη χώρα να αξιοποιηθεί η
δηµόσια ακίνητη περιουσία. Λέει: «Η αξιοποίηση της δηµόσιας πε-
ριουσίας σηµαίνει έσοδα για το δηµόσιο και ανάπτυξη για τη
χώρα. Ως Υπουργείο θα επιδιώξουµε µια ολιστική προσέγγιση που
θα συνδυάζει τις δικές µας αρµοδιότητες µε αυτές του Υπερτα-
µείου. Σε αυτό το πλαίσιο επιδιώκουµε τον ριζικό εκσυγχρονισµό
της λειτουργίας της ΕΤΑΔ». 

Τέσσερα, λοιπόν, χρόνια µετά από τη βέλτιστη αξιοποίηση και
εσχάτως την ολιστική προσέγγιση ο διευθύνων σύµβουλος του
Υπερταµείου Γρηγόρης Δηµητριάδης και σύµφωνα µε την ιστο-
σελίδα powergames στις 7 Δεκεµβρίου έλεγε: «Στόχος του
Υπουργείου είναι να εκτιµηθεί το µεγάλο χαρτοφυλάκιο της
ΕΤΑΔ, που ανέρχεται σε εβδοµήντα δύο χιλιάδες ακίνητα, καθώς
µέχρι σήµερα έχουν αξιολογηθεί µόνο», κρατήστε αυτό το νού-
µερο, δικό του νούµερο είναι, δεν είναι δικό µου, «µόνο δυόµισι
χιλιάδες από αυτά» και προαναγγέλλει «νέο πρότζεκτ της ΕΤΑΔ
για καταγραφή και αποτίµηση τριάντα έξι χιλιάδων από τις εβδο-
µήντα δύο χιλιάδες ακινήτων» καθώς, όπως λέει και ο ίδιος, «επι-
χειρούµε να κάνουµε ένα καινούργιο ξεκίνηµα» καινούριο
ξεκίνηµα µετά από πέντε χρόνια, «και να αλλάξουµε την ΕΤΑΔ
καθώς πρέπει να αποκτήσει στρατηγική», κρατήστε και αυτό,
κύριε Υπουργέ, τώρα πρέπει να αποκτήσει στρατηγική η ΕΤΑΔ,
«και να ξέρει την αξία κάθε ακινήτου της».

Οι µήνες περνάνε ανέµελα και στις 13 Απριλίου πάλι ο κ. Δη-
µητριάδης µας ενηµέρωσε πως η καταγραφή και αξιολόγηση
των τριάντα έξι χιλιάδων ακινήτων θα δοθεί σε ιδιωτικές εταιρείες
συµβούλων. Λέει: «Το Υπερταµείο ανήρτησε σε διεθνή διαγωνι-
σµό για να αναθέσει σε συµβουλευτική εταιρεία να διαθέσει στε-
λέχη για να αναλάβουν την εποπτεία του έργου. Στις 15
Απριλίου», λέει, «θα δηµοσιευθεί στο site του Υπερταµείου», όπερ
και εγένετο, «ανοιχτός διαγωνισµός. Έχουµε», λέει, «προδιαγρά-
ψει ότι θα αναλάβουν οκτώ εταιρείες το έργο». 

Κατόπιν των ανωτέρω, και επειδή από κάπου πρέπει να αρχί-
σουµε να συζητάµε αυτό το θέµα, ερωτάται ο κύριος Υπουργός
εάν το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µετά από
πέντε χρόνια Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη έχει έστω και µία
λίστα µε τα εβδοµήντα δύο χιλιάδες ακίνητα που ανήκουν στην
ΕΤΑΔ. Αν ναι, θα την κοινοποιήσετε στη Βουλή; Και δεδοµένου
πως το έργο της ΕΤΑΔ το αναλαµβάνουν ολοκληρωτικά πλέον
µε δηµόσιο χρήµα οι ιδιωτικές εταιρείες συµβούλων, αν έχετε
προβεί σε αξιολόγηση των διοικήσεων που είχατε εσείς εµπι-
στευθεί τα τελευταία πέντε χρόνια, για να δείτε ποιες προσπά-
θειες έκαναν αυτές και γιατί απέτυχαν οικτρά. Αν το έχετε κάνει,
να µας πείτε εάν αυτή την αξιολόγηση θα τη δώσετε στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γερουλάνο
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι είναι ακριβή τα στοιχεία που πα-

ραθέτετε σε σχέση µε τις δηλώσεις ή αν θέλετε τις συνεντεύξεις
του διευθύνοντος συµβούλου. Είναι προφανές ότι η αξιοποίηση
της ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου είναι ένας βασικός πυλώ-
νας της στρατηγικής της Κυβέρνησής µας, ώστε να υπάρχει χρη-
στή διαχείριση και κυρίως η περιουσία του ελληνικού λαού να
αποδίδει αυτά που πρέπει, ώστε να στηρίζει τα δηµόσια οικονο-
µικά και µέσω της στήριξης αυτής είτε το κοινωνικό κράτος είτε
τη µείωση των φόρων, όπως νοµίζω ότι είναι δεδοµένο. 

Δεν είµαι σίγουρος ότι σε αυτό το σηµείο συµφωνούµε. Μοι-
άζει να συµφωνούµε από το είδος αυτής της ερώτησης, αλλά
όταν για παράδειγµα ήρθε εδώ νοµοσχέδιο για την αξιοποίηση
των παραλιών, τις οποίες αξιοποιεί η ΕΤΑΔ και είναι µέσα σε αυτά
τα δυόµισι χιλιάδες ακίνητα που ήδη έχει αξιοποιήσει, όπως ανα-
φέρεται, και µέρος των εβδοµήντα δύο χιλιάδων περίπου ακινή-

των που έχει ΕΤΑΔ, η στάση του κόµµατός σας δεν ήταν θετική,
δεν ήταν υπέρ της αξιοποίησης των ακινήτων δηλαδή του δηµο-
σίου. Άρα θα πρέπει να δούµε και τελικά εάν αυτά που λέµε τα
εννοούµε ή απλώς ψάχνουµε να βρούµε να χτυπάµε µια στο
σφυρί και µια στο πέταλο, δηλαδή να κάνουµε αντιπολίτευση από
όλες τις µπάντες, όπως θα το έλεγε ο ελληνικός λαός. 

Τώρα είναι προφανές ότι οι αριθµοί δυόµισι χιλιάδες, τριάντα
έξι χιλιάδες ή εβδοµήντα δύο χιλιάδες µπορεί να δηµιουργούν
λανθασµένες εντυπώσεις. Γιατί η ουσία δεν είναι ο αριθµός των
ακινήτων, αλλά ποια από αυτά τα ακίνητα είναι πραγµατικά, ποια
έχουν αξία, ποια µπορούν να αξιοποιηθούν, είναι αξιοποιήσιµα και
ούτω καθ’ εξής. Είναι δεδοµένο ότι από αυτά τα εβδοµήντα δύο
χιλιάδες ακίνητα θα βρεθούν, όπως φαίνεται και αυτό µας δείχνει
και το πιλοτικό που έχει ήδη διενεργηθεί, και ακίνητα µε διπλοεγ-
γραφές, θα βρεθούν και ακίνητα τα οποία είναι ανύπαρκτα ή εν
πάση περιπτώσει διεκδικούµενα από Έλληνες πολίτες µέσω δια-
δικασιών χρησικτησίας ή οτιδήποτε άλλο. Θα βρεθούν δηλαδή -
και η όλη διαδικασία της καταγραφής αυτό τον σκοπό έχει- και
ακίνητα τα οποία νοµίζουµε ότι τα έχουµε στα χαρτιά ενώ στην
πραγµατικότητα δεν είναι υπαρκτά ή δεν είναι αξιοποιήσιµα.

Άρα, τι έχει κάνει η Κυβέρνηση; Έχει κάνει τα εξής συγκεκρι-
µένα: Έχει εστιάσει µε τις διοικήσεις της ΕΤΑΔ στην άµεση αξιο-
ποίηση των πιο ουσιαστικών ακινήτων, δυόµισι χιλιάδες από
αυτά. Αυτό ήταν το πρώτο και το πιο βασικό. Δεύτερον, έχει υλο-
ποιήσει το πιλοτικό πρόγραµµα καταγραφής των ακινήτων, ώστε
να δει ακριβώς τις ελλείψεις, τα προβλήµατα. Αυτό ολοκληρώ-
θηκε το 2023 και είχε αντικείµενο να καταγραφούν πεντακόσια
ακίνητα, ώστε να έχουµε έναν τρόπο, ένα modus operandi, για
να µπορέσουµε να προδιαγράψουµε το ευρύτερο έργο της κα-
ταγραφής των ακινήτων, των τριάντα έξι χιλιάδων ακινήτων και
ήδη προχωράει µε γρήγορους σχετικά ρυθµούς -πάντοτε θέ-
λουµε να γίνονται τα πράγµατα ακόµα πιο γρήγορα από ό,τι γί-
νονται- στη διαδικασία οργάνωσης, καταγραφής και υλοποίησης
του µητρώου για αυτά τα τριάντα έξι χιλιάδες ακίνητα, τα οποία
είναι τα ακόµα πιο σηµαντικά µέσα στα εβδοµήντα δύο χιλιάδες.

Να είστε σίγουροι ότι όταν ολοκληρωθεί αυτή η δουλειά, θα
επεκταθεί και στα υπόλοιπα. Όµως, όλο και περισσότερο τα υπό-
λοιπα ακίνητα θα είναι και µικρότερης αξίας και ουσίας και ση-
µασίας.

Άρα, εστιάζουµε στην αποτελεσµατικότητα και η αποτελεσµα-
τικότητα λέει να εστιάσουµε στα πιο σηµαντικά και να επεκτεί-
νουµε, βέβαια, για να έχουµε και την πλήρη καταγραφή.

Τώρα µια λέξη -και θα επεκταθώ περισσότερο στη δευτερολο-
γία µου- για την αξιολόγηση. Προφανώς και υπάρχει αξιολόγηση.
Η αξιολόγηση των µελών του διοικητικού συµβουλίου είναι µια
κορυφαία διαδικασία η οποία γίνεται σύµφωνα µε τον εσωτερικό
κανονισµό του Υπερταµείου. Αυτή πρέπει να γίνει οπωσδήποτε
τουλάχιστον µία φορά στο µέσο της θητείας και εν πάση περι-
πτώσει, σίγουρα το αργότερο δώδεκα µήνες πριν από τη λήξη
της θητείας κάποιου µέλους του διοικητικού συµβουλίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για

τη δευτερολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Θεοχάρη, κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω για την

απάντησή σας και για το θάρρος σας να είστε εδώ σήµερα. Συ-
νήθως όταν σας βλέπω εδώ πέρα, υποθέτω ότι κάπου κρύβεται
ο κ. Χατζηδάκης, διότι συνήθως, όταν δεν έχει κάτι καλό να πει
για αυτό το οποίο έχει γίνει στο Υπουργείο του, εξαφανίζεται,
ενώ όταν έχει κάτι καλό να πει, εµφανίζεται και µιλάει για οποι-
οδήποτε θέµα που σχετίζεται µε το συγκεκριµένο ταµείο.

Και θα έλεγα ότι είναι διπλή ντροπή που έχει στείλει εσάς εδώ
σήµερα και δεν έχει έρθει ο ίδιος και θα σας πω γιατί. Θα σας
αρέσει νοµίζω αυτό, διότι εσείς τουλάχιστον έχετε υπάρξει στέ-
λεχος κυβέρνησης που έχει κάνει κάτι καλό µε ακίνητη περιουσία
και αυτό, αν το θυµόσαστε, ήταν το 2011, οπότε αντί να σας
στέλνει να απολογηθείτε, θα ήταν ίσως καλό να σας ρωτήσει τι
κάναµε τότε, για να του εξηγήσετε τι θα µπορούσε να γίνει στην
προκειµένη περίπτωση και να έχουµε πολύ καλύτερη διαχείριση
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αυτών των ακινήτων. Τουλάχιστον, λοιπόν, στον δικό µου τον
κόσµο το να στέλνει ένας προϊστάµενος τον υφιστάµενό του εδώ
να ξελασπώσει είναι ένδειξη δειλίας. Τώρα, είναι βαρύ να λέω
τον κ. Χατζηδάκη αποτυχηµένο και δειλό στο θέµα της ΕΤΑΔ; Δεν
νοµίζω και θα εξηγήσω γιατί.

Πρώτον, το Υπουργείο δεν ξέρει τι του γίνεται σε ό,τι αφορά
την ΕΤΑΔ. Αλλάζει διοικήσεις σαν τα πουκάµισα και οι διοικήσεις
αλληλοκατηγορούνται. Αλλάζει στρατηγική χωρίς να έχει κάνει
απολογισµό τού πώς πήγε η προηγούµενη στρατηγική και όποια
στρατηγική και να έχει διαλέξει οδηγείται σε ζηµιογόνες χρήσεις.
Εκτός του ότι δεν ξέρει τι του γίνεται του Υπουργείου, δεν ξέρει
καν τι έχει. Και παρ’ ότι έρχεστε εδώ πέρα, µου λέτε ότι δεν
υπάρχει λίστα. Το σέβοµαι ως απάντηση.

Για πέντε χρόνια, λοιπόν, δεν έχει γίνει τίποτα για να αρχίσει
αυτή η λίστα να συγκροτείται. Μου είπατε για τα πεντακόσια ακί-
νητα, το ακούω, είναι µία εµπειρία σηµαντική, αλλά αυτό θα ήταν
ένα επίτευγµα του πρώτου χρόνου, όχι µετά από τέσσερα.

Οι διοικήσεις, λοιπόν, και οι σύµβουλοι προσλαµβάνονται µε
τεράστια ποσά, µε εκατοµµύρια και δείχνουµε συνεχείς ζηµιές
µε την ΕΤΑΔ -ως χώρα εννοώ- και δεν είναι αστεία τα νούµερα.
Οι ζηµιές της ΕΤΑΔ ήταν αρκετές για να υπερκεράσουν τα κέρδη
του Υπερταµείου το 2022. Αυτό είναι κατόρθωµα, σε ποιο σηµείο
έφθασαν τα µικροακίνητα σε σχέση µε τη µεγάλη περιουσία.
Αυτό είναι, λοιπόν, το επίπεδο αποτυχίας της Κυβέρνησης.

Και δεν θα πάρω µικρά παραδείγµατα για να κάνω άγονη κρι-
τική τύπου «τα Σπήλαια του Διρού» ή τον «Αττικό Ήλιο», διότι
όσοι ασχολούµαστε µε τέτοια θέµατα έχουµε κάνει και εµείς
λάθη και τα καταλαβαίνω, αλλά θα εστιάσω στη µεγάλη εικόνα.

Ποια είναι, λοιπόν, η µεγάλη εικόνα; Η µεγάλη εικόνα είναι ότι
ή δεν καταλαβαίνει η Κυβέρνηση τον στόχο της αξιοποίησης, ή
τον καταλαβαίνει και τον αγνοεί για άλλους λόγους. Ή δηλαδή
δεν καταλαβαίνει ότι έχει κάτσει πάνω σε µία αρτηρία ανάπτυξης
της χώρας και ότι είναι ένα βασικό από τα πέντε εργαλεία που
έχουµε για να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, ή
το καταλαβαίνετε και για δικούς σας λόγους αποφασίζετε να κά-
νετε αλλιώς. Δεν θέλω να κατηγορήσω τον Υπουργό µε οποιον-
δήποτε τρόπο. Προτιµώ να τον κατηγορώ για ανικανότητα παρά
για διαφθορά και νοµίζω και ο ίδιος το προτιµάει.

Ξέρουµε, λοιπόν, όλοι ότι η ΕΤΑΔ στήθηκε λάθος και στήθηκε
λάθος από την τρόικα και τον ΣΥΡΙΖΑ και σε αυτό δεν θα σας αν-
τιπαρατεθώ. Όµως, θα έπρεπε όλοι να ξεκινάµε από το δεδοµένο
ότι το να εγγυάται ένα τριώροφο στη Λακωνία για το ελληνικό
χρέος είναι κωµικό τουλάχιστον. Έτσι; 

Άρα, από εκεί έχουµε ένα πρόβληµα. Και είναι τρελό να εγγυά-
ται, όχι µόνο γιατί δεν µπορεί να το εγγυηθεί, αλλά διότι για να
φτάσει η οποιαδήποτε, η καλύτερη διοίκηση που θα βάλετε στην
ΕΤΑΔ, στο τριώροφο στη Λακωνία είναι αδύνατον και όταν λέω
αδύνατον, όχι στη δική σας τη θητεία, στη θητεία της κυβέρνη-
σης του 2124 δεν πρόκειται να φτάσουµε στο τριώροφο της Λα-
κωνίας. Άρα, η ελπίδα να φτάσουµε εκεί είναι µηδενική και αυτό,
αν έχει γίνει η καταγραφή, που δεν έχει γίνει ακόµα.

Τώρα λέτε ότι θα πάτε σε εταιρείες συµβούλων. Κοροϊδευό-
µαστε. Από τα εβδοµήντα δύο χιλιάδες ακίνητα σάς διαβεβαιώ
ότι η ΕΤΑΔ έχει το προσωπικό να κάνει µία πρώτη αξιολόγηση
για το ποια από αυτά θα µπορούσαν πρώτα να αξιοποιηθούν.

Εγώ σας προτείνω το εξής: Αντί να τριγυρνάτε την Ευρώπη και
να καυχιέστε ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια µε την επενδυτική
βαθµίδα, κάντε µία πράξη που να δείξει ότι αντιλαµβάνεται και η
Κυβέρνηση και η Ευρώπη τι σηµαίνει αυτό το πράγµα, ότι η επεν-
δυτική βαθµίδα έχει υποχρεώσεις, έχει και δικαιώµατα και ένα
από τα δικαιώµατα είναι να κάνεις κουµάντο της δικής σου της
περιουσίας, πράξη πρώτη. Πράξη δεύτερη: Μοιράστε αυτή την
περιουσία σε δήµους και περιφέρειες, σε επιµελητήρια, σε συ-
νεταιρισµούς, σε τοπικά πανεπιστήµια, σε τοπικούς φορείς πο-
λιτισµού και άθλησης και θα δείτε ότι πάρα πολύ γρήγορα αυτά
τα περιουσιακά στοιχεία θα αξιοποιηθούν πολύ πιο γρήγορα από
τον προγραµµατισµό που κάνετε τώρα.

Με λίγα λόγια, αυτό που σας λέω, κύριε Θεοχάρη, είναι να δια-
πραγµατευτείτε ξανά την ΕΤΑΔ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Αυτό το οποίο λέω είναι να διαπραγµατευτείτε ξανά την ΕΤΑΔ
µε την Ευρώπη, βγείτε από τη διαδικασία του να παραµυθιάζετε
τους εαυτούς σας και κατ’ επέκταση εµάς και δώστε αυτή την
περιουσία εκεί που πιάνει τόπο. Σας διαβεβαιώ ότι αν σταµατή-
σετε τη λειτουργία της ΕΤΑΔ, όπως συνεχίζετε όλο αυτό τον
καιρό να την κάνετε και αλλάξετε ρότα, σε έναν χρόνο θα έχετε
καταφέρει πολλά περισσότερα από ό,τι έχετε καταφέρει τα προ-
ηγούµενα πέντε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γερουλάνο.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Γερουλάνο, για να µπορέσω
εγώ να δεχτώ ότι κρύβεται ο κ. Χατζηδάκης και στέλνει εµένα για
να απαντήσω στις επίκαιρες ερωτήσεις, τότε θα πρέπει να δε-
χτείτε και εσείς ότι ο κ. Ανδρουλάκης είτε είναι ανίκανος είτε
αδιάφορος στο να κάνει τις σωστές ερωτήσεις και αναγκάζεστε
και κάνετε εσείς τις ερωτήσεις. Αν το δεχτείτε, λοιπόν και εσείς
αυτό, την ανικανότητα του Αρχηγού σας, τότε να δεχτώ και εγώ
αυτό που λέτε εσείς.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Τραβηγµένο από πολλές µεριές.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Καθόλου τραβηγµένο, όταν είπατε
αυτά που είπατε για τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών.

Τώρα, το είπα προηγουµένως ότι µας χτυπάτε µια στο σφυρί
και µια στο πέταλο, γιατί προσπαθείτε να κάνετε κριτική στα
πάντα και το αποδείξατε εσείς ο ίδιος µε τη δευτερολογία σας.
Μας είπατε ότι δεν κάνουµε αξιολόγηση και το λέτε στην ερώ-
τηση ότι δεν έχουµε κριτήρια και δεν κάνουµε καµµία αξιολό-
γηση και συγχρόνως µας λέτε ότι αλλάζουµε τις διοικήσεις. Μα,
ακριβώς, επειδή κάνουµε αξιολόγηση, αλλάζουµε τις διοικήσεις,
όπως, εν πάση περιπτώσει, αλλάζουν οι διοικήσεις.

Και µάλλον µπορώ να δεχτώ -αν θέλετε- την ευρύτερη κριτική
συνολικά για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019
και µετά, όµως, δεν µπορεί να εγκαλείται για ανικανότητα ο Κω-
στής Χατζηδάκης, όταν σε έναν χρόνο σχεδόν δικής του ευθύνης
για τη δηµόσια περιουσία στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών έχει ολοκληρωθεί το πιλοτικό, έχει ανοίξει η διαδι-
κασία µε διεθνή διαγωνισµό για να προχωρήσουµε στην κατα-
γραφή των τριάντα έξι χιλιάδων ακινήτων και σε κάθε περίπτωση,
έχουν έρθει και νοµοσχέδια βέλτιστης αξιοποίησης των ακινήτων
αυτών. Συνεπώς οι λύσεις είναι συγκεκριµένες. Προφανώς πρέ-
πει να κινηθούµε µε ακόµα πιο γρήγορους ρυθµούς.

Τελικά από αυτή την κουβέντα µας πρέπει να µείνει η διαφορά
της πολιτικής θέσης. Αυτό είναι που πρέπει να δούµε. Εσείς λέτε
ότι η περιουσία της ΕΤΑΔ πρέπει να µοιραστεί πιο χαµηλά, στην
τοπική κοινωνία, στους δήµους, στον πρώτο, στον δεύτερο
βαθµό ώστε να αξιοποιηθεί κοινωνικά προς όφελος του ελληνι-
κού λαού. Αυτό σηµαίνει ότι δεν θα αποφέρει έσοδα για το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Δεν είναι αυτή η δουλειά της ΕΤΑΔ. Πρέπει να
είναι εκεί ώστε να αξιοποιεί τα ακίνητα, να αποφέρει έσοδα και
µε αυτό τον τρόπο να συνεισφέρει συνολικά στην θέση του δη-
µοσίου, να αυξάνει την περιουσία του και να αυξάνει τα έσοδά
του για να µειώνει αντίστοιχα τις φορολογικές υποχρεώσεις -και
τις υπόλοιπες- των Ελλήνων πολιτών. 

Υπάρχουν ακίνητα για τους δήµους που αξιοποιούνται και
αυτά µε τον τρόπο τους, ώστε να υπάρχουν κοινόχρηστοι χώροι,
ελεύθεροι χώροι, µια σειρά από προσφερόµενες υπηρεσίες προς
τους δηµότες. Καλώς υπάρχουν αυτά αλλά αυτά είναι διαφορε-
τικής φύσης ακίνητα και πρέπει να παραµείνουν ως τέτοια. Να
µην µπερδεύουµε τα ακίνητα που είναι για ουσιαστική εµπορική
αξιοποίηση και τα ακίνητα τα οποία είναι για χρήση και προς υπη-
ρεσία των δηµοτών και γενικά των Ελλήνων πολιτών. 

Άρα αυτή είναι η βασική διαφορά της φιλοσοφίας µας. Για
µας, λοιπόν, θα πρέπει η ΕΤΑΔ η ίδια να συνεχίσει µε γρηγορό-
τερους ρυθµούς να καταγράφει αρχικά, να αξιοποιεί µε τον βέλ-
τιστο τρόπο και φυσικά να χρησιµοποιεί και τρίτους ώστε να το
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κάνει αυτό γρήγορα. Δεν µπορεί να την εγκαλείτε συγχρόνως ότι
κινείται µε αργούς ρυθµούς και ότι πηγαίνει σε εταιρείες συµ-
βούλων για να ολοκληρώσει το έργο της. Δηλαδή, η λύση σας,
όπως πάντα, η λύση του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ είναι περισσό-
τερες προσλήψεις, περισσότερο προσωπικό, µεγαλύτερες και
πιο πολύπλοκες οργανωτικές δοµές. Έτσι µε αυτόν τον τρόπο
θα δώσουµε λύσεις. 

Τώρα κλείνω µε µια λέξη για την ΕΤΑΔ την ίδια. Είναι ενδιαφέ-
ρον το τρικ που κάνετε. Το σηµειώνω αλλά νοµίζω πρέπει να το
σηµειώσει και ο ελληνικός λαός. Μας είπατε ότι η ΕΤΑΔ στήθηκε
µε λάθος τρόπο όταν την έστησε η τρόικα. Δεν την έστησε η
τρόικα, κύριε Γερουλάνε. Στήθηκε το 2011. Τότε είχαµε ελληνική
κυβέρνηση. Ήταν Πρωθυπουργός ο Γιώργος Παπανδρέου.
Αυτός έστησε την ΕΤΑΔ µέσω των συγχωνεύσεων που έγιναν και
η ελληνική κυβέρνηση εκείνη τη στιγµή έστησε την ΕΤΑΔ. Εάν
εσείς θεωρείτε ότι στήθηκε λάθος και ότι πρέπει να την ξαναχτί-
σουµε από την αρχή, να την επαναδιαπραγµατευτούµε, τότε
προφανώς θα πρέπει να κοιτάξετε πολύ πιο κοντά σας από όπου
νοµίζετε ότι κοιτάτε τώρα. Και το γεγονός ότι, αν θέλουµε να την
επαναδιαπραγµατευτούµε, αναγκαζόµαστε ή θα αναγκαστούµε
να διαπραγµατευτούµε σκληρά µε τους έξω, µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αυτό οφείλεται παραδίπλα στα έδρανα, διότι το 2016
µπήκε και η ΕΤΑΔ µέσα στο Υπερταµείο. Και µε αυτό τον τρόπο
και να είναι ένας σκληρός πυρήνας των εγγυήσεων του ελληνι-
κού δηµοσίου απέναντι στους ξένους δανειστές και να µην
έχουµε τη δυνατότητα να την οργανώσουµε µε τον τρόπο που
θα θέλαµε να την οργανώσουµε. Εκεί κοιτάξτε τα προβλήµατα
της πολιτικής σας και όχι στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κυβέρ-
νηση αυτή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.

Αν δεν κάνω λάθος πάντως το ΤΑΙΠΕΔ ήταν το 2011. 
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 1049/13-5-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου
Ηλιόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης µε θέµα: «Η στάση του ΕΦΚΑ απέναντι σε εταιρείες µε
χρέη ασφαλιστικών εισφορών ζηµιώνει το δηµόσιο συµφέρον».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δυο λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι το ξέρετε πολύ καλά το ζήτηµα
γιατί έχετε απαντήσει ξανά στον κοινοβουλευτικό έλεγχο για την
συγκεκριµένη περίπτωση. Μιλάµε για τα χρέη της «ELFE» προς
τον ΕΦΚΑ και όλες τις παρένθετες εταιρείες που έχουν δηµιουρ-
γηθεί το προηγούµενο διάστηµα. Έχει µάλιστα υπάρξει από το
2017 απόφαση είσπραξης ασφαλιστικών εισφορών σύµφωνα µε
την οποία -διαβάζω από την απόφαση- «προκύπτει ότι οι ανω-
τέρω επιχειρήσεις έχουν την ίδια δραστηριότητα, λειτουργούν
στον ίδιο εργασιακό χώρο, έδρα και παραρτήµατα, απασχολούν
κατά περιόδους κοινό προσωπικό, συντρέχουν στην προκειµένη
περίπτωση προϋποθέσεις συνυπευθυνότητας». Τονίζω τη λέξη
υπευθυνότητα γιατί είναι πάρα πολύ χρήσιµη. Έχουν υπάρξει µά-
λιστα και άλλες αποφάσεις που επισηµαίνουν τα ανωτέρω. Η
εταιρεία έκανε κάποιες ενστάσεις οι οποίες στις διοικητικές επι-
τροπές του ΕΦΚΑ απορρίφθηκαν όλες. Κέρδισε η εταιρεία όµως
κάποιες αποφάσεις στο Διοικητικό Εφετείο του Πειραιά.

Κι εδώ προκύπτει ένα βασικό ερώτηµα. Γιατί ο ΕΦΚΑ δεν κα-
τέθεσε αίτηση αναίρεσης σε αυτές τις αποφάσεις. Είναι αποφά-
σεις στις οποίες πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις για να
καταθέσετε αίτηση αναίρεσης. Με το να µην καταθέτετε αίτηση
αναίρεσης, πέρα από το ό,τι χάνουµε συγκεκριµένα χρήµατα τα
οποία θα έπρεπε να πάνε στα ασφαλιστικά ταµεία, δείχνετε µια
παράξενη γενναιοδωρία προς τον κ. Λαυρεντιάδη. Δεν θέλω να
πιστέψω ότι αυτή είναι προσωπικά η δικιά σας αντίληψη ότι πρέ-
πει το κράτος να είναι γενναιόδωρο για τον κ. Λαυρεντιάδη ή τον
κύριο τον κάθε κ. Λαυρεντιάδη. 

Με βάση αυτά θα ήθελα να επανέλθω και να ρωτήσω το εξής.

Αν αυτή τη στιγµή έχετε τα στοιχεία, σε ποιο ποσό ανέρχονται
τα χρέη των παρακάτω εταιρειών που εµπλέκονται σε αυτή την
υπόθεση δηλαδή και της «ELFE» και των υπολοίπων εταιρειών
που έχουν δηµιουργηθεί, των παρένθετων εταιρειών. Για ποιον
λόγο δεν κατατέθηκε η αίτηση αναίρεσης; Ποιος εισηγήθηκε ο
ΕΦΚΑ να σπάσει την πάγια πρακτική όχι µόνο του ΕΦΚΑ, συνο-
λικά του δηµοσίου, να εξαντλεί τα ένδικα µέσα. Υπενθυµίζω ότι
σε όλα τα άλλα παραδείγµατα το δηµόσιο πάντα εξαντλεί τα έν-
δικα µέσα. Για ποιον λόγο; Το Υπουργείο εµµένει στην, κατά τη
γνώµη µας, σωστή τοποθέτηση ότι όντως υπάρχει συνυπευθυ-
νότητα στην «ELFE» και σε όλες τις εταιρείες που έχουν σχηµα-
τιστεί το επόµενο διάστηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Ηλιόπουλε, το θέµα στο οποίο αναφέρεται η

ερώτηση σας αφορά στις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στο εργοστάσιο της βιοµηχανίας λιπασµάτων της Νέας Καρβά-
λης Καβάλας και έχει απασχολήσει πολλές φορές στο παρελθόν
τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες και τη Βουλή. Όπως αναφέρατε κι
εσείς στην πρωτολογία σας, προσωπικά έχω κληθεί αρκετές
φορές στη Βουλή και έχω αναφερθεί εκτεταµένα σε ενέργειες
που έχουν γίνει από τον e-ΕΦΚΑ για τον έλεγχο των εταιρειών
που αναφέρετε στην ερώτησή σας, στη βεβαίωση των σχετικών
οφειλών και την είσπραξή τους. Θα απαντήσω στα ερωτήµατά
σας σύµφωνα µε τις τελευταίες πληροφορίες που έχω λάβει από
τις διευθύνσεις του e-ΕΦΚΑ και του ΚΕΑΟ. 

Αρχικά θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε ένα σύντοµο ιστο-
ρικό. Πολλά τα αναφέρατε και εσείς στην ερώτησή σας. Το 2020
είχε δοθεί εντολή από τη διεύθυνση σχεδιασµού και συντονισµού
ελέγχων του e-ΕΦΚΑ για διενέργεια ελέγχου στις εν λόγω εται-
ρείες σχετικά µε τη συνυπευθυνότητα αυτών προκειµένου να
αναζητηθούν οι οφειλόµενες ασφαλιστικές εισφορές. Κατόπιν
της εντολής αυτής εκδόθηκαν αποφάσεις από τα αρµόδια τοπικά
υποκαταστήµατα µισθωτών περί συνυπευθυνότητας. Οι εν λόγω
εταιρείες άσκησαν ενστάσεις επί των αποφάσεων αυτών οι
οποίες εκδικάστηκαν στις αρµόδιες τοπικές διοικητικές επιτρο-
πές και απερρίφθησαν. Οι εταιρείες προσέφυγαν στο διοικητικό
πρωτοδικείο και, εν συνεχεία, στο τριµελές Διοικητικό Εφετείο
Πειραιώς το οποίο απεφάνθη υπέρ αυτών. 

Σχετικά µε το πρώτο ερώτηµα που αφορά την είσπραξη οφει-
λών σύµφωνα µε τα διαθέσιµα στοιχεία του ΚΕΑΟ, οι επιχειρή-
σεις «Ελληνικά Λιπάσµατα και Χηµικά «ELFE» Ανώνυµη
Βιοµηχανική και Εµπορική Εταιρεία», ««ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ» Ανώνυµη
Βιοµηχανική και Εµπορική Εταιρεία», ««PFIC Ltd» Λιπάσµατα
Νέας Καρβάλης Ανώνυµη Εταιρεία» και ««CENTROFARO» SERV-
ICES Ltd ATHENS», σήµερα δεν έχουν καµµία οφειλή προς το
ΚΕΑΟ. Ειδικότερα οι οφειλές που υπήρχαν είχαν υπαχθεί σε ρυθ-
µίσεις οι οποίες έχουν εξοφληθεί ολοσχερώς. Αυτή είναι η πλη-
ροφόρηση που έχω από το ΚΕΑΟ. 

Με αφορµή την ερώτησή σας, αφήνετε να εννοηθεί ότι ο ΕΦΚΑ
δεν διεκδικεί την είσπραξη οφειλών από εργοδότες σε βάρος των
εργαζοµένων και του δηµοσίου συµφέροντος -δεν το είπατε προ-
φορικά τώρα αλλά το υπονοείτε σαφώς στη γραπτή ερώτηση
που καταθέσατε- θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ορισµένα
γενικά στοιχεία σχετικά µε τις εισπράξεις οφειλών κατά την προ-
ηγούµενη χρονιά. 

Το συνολικό ποσό των εισπράξεων που πραγµατοποιήθηκαν
εντός του 2023 ανέρχεται σε 1.703.455.123 υπερκαλύπτοντας
τον ετήσιο εισπρακτικό στόχο που είχε τεθεί του 1.572.000.000
κατά 8%. Το µεγαλύτερο µέρος των εισπράξεων αυτών έγινε για
οφειλές προς το e-ΕΦΚΑ µισθωτών, δηλαδή το πρώην ΙΚΑ ΕΤΑΜ.
Πιο συγκεκριµένα πρόκειται για ένα ποσό 1.050.287.515 ευρώ.
Δηλαδή, είναι το 61,62% του συνολικού ποσού που εισπράχθηκε.
Συνολικά εντός του 2023 ελήφθησαν αναγκαστικά µέτρα είσπρα-
ξης για οφειλές ύψους 2.248.329.887 ευρώ. Επιπλέον, εφαρµό-
στηκε η διαδικασία αναστολής χρήσης ηλεκτρονικών υπηρεσιών
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του e-ΕΦΚΑ για υποβολή αναλυτικής περιοδικής δήλωσης σε
εκατόν ογδόντα έξι εργοδότες που ασφαλίζουν το προσωπικό
τους χωρίς να καταβάλλουν τις τρέχουσες µηνιαίες ασφαλιστι-
κές εισφορές και κατά συνέπεια αυξάνουν συνεχώς το ποσό της
οφειλής τους. 

Πρόκειται για ένα µέτρο που εφαρµόζεται σε εργοδότες που
αποφεύγουν συστηµατικά την εκπλήρωση των υποχρεώσεών
τους για την καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών προς τον e-
ΕΦΚΑ και αποσκοπεί ακριβώς στην παρεµπόδιση της ανάπτυξης
στρατηγικών εισφοροδιαφυγής. 

Η υπέρβαση των εισπρακτικών στόχων για δεύτερη συνεχή
χρονιά είναι το αποτέλεσµα συνεχών και µεθοδικών προσπα-
θειών βελτίωσης των διαδικασιών είσπραξης. Ο e-ΕΦΚΑ και το
ΚΕΑΟ συνεχίζουν την αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων πόρων
που ορίζει το θεσµικό πλαίσιο για την επιδίωξη είσπραξης οφει-
λών προς τους ασφαλιστικούς φορείς και τη διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος. 

Σχετικά µε το δεύτερο ερώτηµά σας που αφορά τη νοµική δια-
χείριση της συγκεκριµένης υπόθεσης θα απαντήσω αναλυτικά
στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κατα-

λαβαίνετε ότι το κρίσιµο ήταν αυτό στο οποίο δεν απαντήσατε.
Το κρίσιµο ήταν ποιος πήρε απόφαση ο ΕΦΚΑ να µην εξαντλήσει
τα ένδικα µέσα απέναντι στον κ. Λαυρεντιάδη. Και δυστυχώς για
εσάς, µπορεί να µην είναι στο δικό σας χαρτοφυλάκιο, αλλά εί-
µαστε σε µία κακή συγκυρία. Είµαστε σε µια κακή συγκυρία γιατί
αυτή τη στιγµή οι παράνοµες οµαδικές απολύσεις που έχουν
γίνει από τον κ. Λαυρεντιάδη είναι στον Άρειο Πάγο. Έχει χάσει
πρωτόδικα, έχει χάσει το εφετείο. Κυριολεκτικά λίγες ώρες πριν
τον Άρειο Πάγο εσείς φέρατε µια τροπολογία που ήταν το βασικό
επιχείρηµα της πλευράς Λαυρεντιάδη στη διαδικασία στον Άρειο
Πάγο. Για πρώτη φορά εµφανίστηκε τροπολογία που λέει ότι ζη-
τήµατα τέτοιων απολύσεων δεν πηγαίνουν στα αστικά δικαστή-
ρια, αλλά πηγαίνουν στα διοικητικά δικαστήρια. Αναγκάστηκε να
έρθει εδώ ο συνάδελφός σας από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και
να πει «όχι, η γνώµη του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι ότι οι
απολύσεις πρέπει να πηγαίνουν στα αστικά δικαστήρια και όχι
στα διοικητικά δικαστήρια». Δηλαδή, θα βλέπουµε απολύσεις να
πηγαίνουν στο Σ.τ.Ε.. Δεν έχει ξανασυµβεί αυτό. 

Άρα, ως Κυβέρνηση, έχετε ένα βεβαρηµένο παρελθόν γενναι-
οδωρίας απέναντι στον κ. Λαυρεντιάδη, έναν άνθρωπο που έχει
καταφέρει να µετατρέψει την Καβάλα στο αρνητικό παράδειγµα
των παράνοµων οµαδικών απολύσεων. 

Δυστυχώς, όµως, για την πολιτική σας και για τον κ. Λαυρεν-
τιάδη, υπάρχουν άνθρωποι που αντιστέκονται. Υπάρχει ένα πολύ
ζωντανό σωµατείο, υπάρχει µια πολύ ζωντανή οµοσπονδία, που
δίνουν όλα αυτά τα χρόνια έναν πάρα πολύ σηµαντικό αγώνα. 

Άκουσα να λέτε ότι αυτή τη στιγµή συγκεκριµένες παρένθετες
εταιρείες δεν χρωστάνε τίποτα. Θετικό αν έχει συµβεί αυτό, αν
είναι όντως αυτά τα στοιχεία που όπως λέτε προφανώς ενηµέ-
ρωση παίρνετε από τις υπηρεσίες. Πολύ θετικό. Ξαναλέω όµως.
Εµµένει το Υπουργείο; Γιατί το κόλπο το οποίο κάνει η πλευρά
Λαυρεντιάδη µε τις παρένθετες εταιρείες έχει έναν διπλό στόχο,
να παραβιάζει και την εργατική και την ασφαλιστική νοµοθεσία.
Ποιο είναι το κλειδί από τη µεριά της υπεράσπισης του δίκιου,
θα πω εγώ, αλλά και του πυρήνα του εργατικού δικαίου και των
εργασιακών δικαιωµάτων; Η συνυπευθυνότητα. Η µεριά Λαυρεν-
τιάδη αµφισβητεί αυτή τη συνυπευθυνότητα. Η µεριά του ΕΦΚΑ
δεν άσκησε τα ένδικα µέσα µέχρι τέλους, όπως θα έπρεπε, που
στοιχείο αυτής της αµφισβήτησης είναι και η συνυπευθυνότητα. 

Άρα θα έπρεπε να ξέρουµε αυτή τη στιγµή ποιο είναι το σκε-
πτικό και ποιανού η απόφαση. Είναι πρώτη φορά που βλέπω ο
ΕΦΚΑ να µην εξαντλεί ένδικα µέσα. Αν ήταν κανένας κακοµοίρης,
θα τα είχατε εξαντλήσει µέχρι τέλους. Στους εργαζόµενους στο
δηµόσιο, στους συµβασιούχους τα εξαντλείτε µέχρι τέλους. Παν-
τού τα εξαντλείτε µέχρι τέλους. Στον κ. Λαυρεντιάδη είστε λίγο

γενναιόδωροι, είστε άνετοι. Δεν ζορίζεστε για τον κ. Λαυρεν-
τιάδη. Υπάρχει εδώ ένα ζήτηµα.

Άρα θα ήθελα να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο δεν πάρθηκε
αυτή η απόφαση και δεν εξαντλήσατε τα ένδικα µέσα και αν πι-
στεύετε, ως Υπουργείο απαντήστε, ότι όντως ισχύει ακόµα η συν-
θήκη της συνυπευθυνότητας για όλες τις παρένθετες εταιρείες
που έχουν δηµιουργηθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε Ηλιόπουλε, θα µου επιτρέψετε να απαντήσω

στην ερώτησή σας και όχι στα επιπρόσθετα ερωτήµατα που θέ-
σατε, στα οποία αφιερώσατε και το µεγαλύτερο µέρος της δευ-
τερολογία σας.

Τώρα σχετικά µε το δεύτερο ερώτηµά σας, της επίκαιρης ερώ-
τησής σας δηλαδή, για ποιον λόγο δεν κατατέθηκε αίτηση αναί-
ρεσης από τον e-ΕΦΚΑ κατά των αποφάσεων 1337, 1338 και
1398 του 2023 του Διοικητικού Εφετείου Πειραιά και αν υπήρχε
σχετική γνωµοδότηση βάσει της ενηµέρωσης που είχα από τον
e-ΕΦΚΑ, θα ήθελα να σας ενηµερώσω για τα ακόλουθα. 

Όπως ίσως γνωρίζετε, όταν ασκείται µια αίτηση αναίρεσης το
δικαστήριο εξετάζει πρώτα το παραδεκτό της αίτησης. Αν την
κρίνει απαράδεκτη, την απορρίπτει χωρίς να µπει καθόλου στην
ουσία του θέµατος. Σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου 3
του άρθρου 53 του π.δ.18/1989 του κώδικα για το Συµβούλιο της
Επικρατείας, µία από τις προϋποθέσεις του παραδεκτού είναι
είτε η απόφαση που προσβάλλεται να είναι αντίθετη στη νοµο-
λογία του Συµβουλίου της Επικρατείας είτε να µην υπάρχει νο-
µολογία για το συγκεκριµένο ζήτηµα από το Συµβούλιο της
Επικρατείας. Αυτή η προϋπόθεση θα πρέπει να τεκµηριώνεται
στο δικόγραφο της αίτησης µε ειδικούς και συγκεκριµένους ισχυ-
ρισµούς. 

Επιπλέον, η αντίθεση αυτή προς την νοµολογία πρέπει να
αφορά νοµικό ζήτηµα, δηλαδή ερµηνείας του νόµου. Αυτό ση-
µαίνει ότι δεν πρέπει να αφορά τα πραγµατικά περιστατικά, την
αιτιολογία της απόφασης και την εκτίµηση των αποδείξεων από
το δευτεροβάθµιο δικαστήριο, στην προκειµένη περίπτωση το δι-
οικητικό εφετείο, γιατί η κρίση αυτή δεν µπορεί να ελεγχθεί µε
αίτηση αναίρεσης. Σε αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, όπου οι νο-
µικοί σύµβουλοι πιθανολογούν ότι αν ασκηθεί αίτηση αναίρεσης
θα απορριφθεί ως απαράδεκτη, εισηγούνται να µην ασκηθεί
ώστε να µην υπάρχει σπατάλη πόρων του φορέα. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση το τριµελές Διοικητικό Εφετείο
Πειραιώς έκρινε ότι δεν αποδεικνύεται ότι οι εµπλεκόµενες εται-
ρείες έχουν συνυπευθυνότητα για οφειλές έναντι του e-ΕΦΚΑ. Η
κρίση αυτή ανάγεται στην εκτίµηση των αποδείξεων και σε ζητή-
µατα αιτιολογίας που συνδέονται µε τα πραγµατικά περιστατικά
των κρινοµένων υποθέσεων και όχι σε νοµικό ζήτηµα ώστε να
υπάρχει αντίθεση µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

Κατά συνέπεια η αίτηση αναίρεσης δεν θα είχε πιθανότητες
να ευδοκιµήσει, βάσει της πάγιας νοµολογίας του Συµβουλίου
της Επικρατείας επί του ζητήµατος του παραδεκτού. Με το σκε-
πτικό αυτό είχαν γνωµοδοτήσει για τη µη άσκηση αίτησης αναί-
ρεσης τόσο οι δικηγόροι του e-ΕΦΚΑ που χειρίστηκαν τις
υποθέσεις αυτές ενώπιον του διοικητικού εφετείου όσο και η τρι-
µελής επιτροπή του γραφείου του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους στον e-ΕΦΚΑ. 

Έχετε δίκιο σε αυτό που είπατε προηγουµένως ότι αυτή δεν
είναι η συνήθης πρακτική του e-ΕΦΚΑ, αλλά δεν είναι και η µο-
ναδική περίπτωση αυτή. Δηλαδή, έχουµε κι άλλες τέτοιες περι-
πτώσεις οι οποίες ήταν εξόφθαλµο ότι θα έχανε ο e-ΕΦΚΑ και γι’
αυτό δεν προχώρησε. Σε κάθε περίπτωση, όµως, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, ανεξαρτήτως των ως άνω δικαστικών απο-
φάσεων οι συγκεκριµένες εταιρείες σήµερα δεν έχουν πλέον
καµµία οφειλή προς το ΚΕΑΟ και τον ΕΦΚΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 1057/13-5-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου
Καζαµία προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Η στρατηγική καταπολέµησης της απάτης του ταµείου
ανάκαµψης και ο ρόλος της στην υπόθεση των αναθέσεων
ύψους 2,5 δισ. που διερευνά το Γραφείο Ευρωπαίου Εισαγγε-
λέα».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών ο κ. Νικόλαος Παπαθανάσης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα κατ’ αρχάς για όσους µας παρακο-

λουθούν να εξηγήσω ότι την ερώτηση µου την υπέβαλα σχεδόν
πριν έναν µήνα, αλλά εξαιτίας της διακοπής των εργασιών της
Βουλής λόγω του Πάσχα, τη συζητάµε τώρα. Ωστόσο, ήταν επί-
καιρη εντελώς όταν την υπέβαλα και συνεχίζει να είναι επίκαιρη
και τώρα.

Στις 11 Απριλίου το περιοδικό «POLITICO» αποκάλυψε ότι το
γραφείο του Εισαγγελέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελλη-
νική Επιτροπή Ανταγωνισµού διερευνούν την υπόθεση ανάθεσης
έργων ψηφιοποίησης και τηλεπικοινωνιών ύψους 2,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, τα οποία φέρεται να έχουν λάβει χώρα χωρίς δια-
γωνισµό και ανατέθηκαν συνολικά σε δέκα µεγάλες επιχειρήσεις. 

Έκτοτε, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Μαρινάκης χαρακτή-
ρισε καλοδεχούµενη την έρευνα και συµπλήρωσε ότι «οι συγκε-
κριµένοι διαγωνισµοί έχουν ελεγχθεί από το Ελεγκτικό
Συνέδριο». Η στάση αυτή, ωστόσο, δίνει την παραπλανητική εν-
τύπωση ότι η διερεύνηση των υποθέσεων διαφθοράς του Τα-
µείου Ανάκαµψης είναι ένα ζήτηµα που αφορά αποκλειστικά τη
δικαιοσύνη και τις ανεξάρτητες αρχές. Όπως γνωρίζετε, όµως,
η στρατηγική καταπολέµησης της απάτης του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης προβλέπει τη λειτουργία ενός συστήµατος διαχείρισης και
ελέγχου, του λεγόµενου ΣΔΕ, εντός του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας, καθώς και εντός των άλλων Υπουργείων που εµπλέ-
κονται στη διαχείριση των έργων αυτών, τόσο στο επίπεδο της
πρόληψης όσο και στο επίπεδο της καταπολέµησης της διαφθο-
ράς. 

Συγκεκριµένα, ευθύνη έχει η Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού του
Ταµείου Ανάκαµψης, η ΕΥΣΤΑ, που υπάγεται στο Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καθώς και το καθ’ ύλην αρ-
µόδιο Υπουργείο. Αυτά είναι τα επίσηµα έγγραφα του Υπουρ-
γείου σας και οι άλλοι εµπλεκόµενοι φορείς.

Επίσης, όπως λένε τα έγγραφα του Υπουργείου, σηµαντικό
µέσο για την αξιολόγηση κινδύνων απάτης της δράσης του Τα-
µείου Ανάκαµψης αποτελεί η µεθοδολογία αξιολόγησης κινδύ-
νων απάτης, που η ΕΥΣΤΑ έχει αναπτύξει.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί η Κυβέρνηση δεν αναγνώ-
ρισε δηµόσια την ευθύνη που έχει η ΕΥΣΤΑ, η οποία υπάγεται
στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, καθώς και οι υπηρεσίες των
αρµόδιων Υπουργείων Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών στη φερόµενη υπόθεση ανάθεσης χωρίς
διαγωνισµό έργων, ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που διε-
ρευνά σήµερα το γραφείο του Ευρωπαίου εισαγγελέα και η ανε-
ξάρτητη αρχή; 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω: Πόσοι υπάλληλοι στελεχώνουν το
τµήµα της ΕΥΣΤΑ που έχει ευθύνη για την καταπολέµηση της
απάτης του Ταµείου Ανάκαµψης; Και πόσες υποθέσεις απάτης
έχουν ως τώρα εντοπίσει;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία 
Κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, ευχαριστούµε για την ερώτηση.

Έχουµε έτσι τη δυνατότητα να αναφερθούµε ίσως πιο αναλυτικά
στο σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου, ένα βασικό σύστηµα µε

το οποίο λειτουργεί κατ’ ουσίαν το Ταµείο Ανάκαµψης. 
Πριν πάω στις λεπτοµέρειες, όµως, θα ήθελα να σταθώ λίγο

στην εισαγωγική σας τοποθέτηση σχετικά µε την απάντηση του
Κυβερνητικού Εκπροσώπου ότι κάθε έρευνα είναι καλοδεχού-
µενη. Ξέρετε µια ειδοποιός διαφορά της Κυβέρνησης αυτής είναι
ότι σέβεται τους ευρωπαϊκούς και εθνικούς θεσµούς, σέβεται τις
ανεξάρτητες αρχές, σέβεται τη δικαιοσύνη. Και βεβαίως σε οποι-
οδήποτε ερώτηµα τεθεί από όλες αυτές τις αρχές, που είναι κα-
λοδεχούµενο, είµαστε υποχρεωµένοι και θα απαντήσουµε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πάω απευθείας στην απάντηση του πρώτου
σκέλους της επίκαιρης ερώτησης ότι έως σήµερα δεν έχει απο-
σταλεί καµµία αναγγελία ελέγχου στην Ειδική Υπηρεσία Συντο-
νισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, στην ΕΥΣΤΑ δηλαδή, σχετικά µε
διαδικασίες έρευνας επί των αναφερόµενων συµβάσεων είτε από
εθνικές είτε από ευρωπαϊκές αρχές. 

Θα µπω λίγο σε µια ανάλυση του Συστήµατος Διαχείρισης και
Ελέγχου. Από την αρχή το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας «ΕΛΛΑΔΑ 2.0», οι ελληνικές αρχές δηλαδή, έχουν
σχεδιάσει και εφαρµόζουν ένα σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου,
το οποίο έχει αξιολογηθεί θετικά από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
ως προς την διασφάλιση των απαιτήσεων του Κανονισµού
ΤΑΑ241/2021. Είναι υποχρεωτικής εφαρµογής το σύστηµα αυτό
για όλους τους φορείς που εµπλέκονται στην υλοποίηση του
σχεδίου και η εφαρµογή του συστήµατος αυτού ελέγχεται συ-
στηµατικά -προσέξτε- και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και από
το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο. Βλέπετε, λοιπόν, µια σειρά
από θεσµούς που παρακολουθούν πολύ στενά το σύστηµα αυτό.

Σε ό,τι αφορά στην πρόληψη έγκυρου εντοπισµού και διόρ-
θωση σοβαρών παρατυπιών τι προβλέπει το σύστηµα, έχει ση-
µασία. Κατ’ αρχάς, την ευρεία δηµοσιοποίηση στο κοινό της
δυνατότητας υποβολής καταγγελιών για έργα δράσης του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Δεύτερον, τη διενέργεια ελέγχων από ανεξάρτητους πιστοποι-
ηµένους ελεγκτές για την επαλήθευση της επίτευξης των ορο-
σήµων και της υλοποίησης των έργων. Αυτό, σαφώς, είναι ένας
έλεγχος για τη βεβαίωση της απουσίας και της διπλής χρηµατο-
δότησης, γιατί εδώ έχουµε ευρωπαϊκούς πόρους και από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027 και οποιαδήποτε
υπόνοια απάτης και σύγκρουσης συµφερόντων. 

Τρίτον, τη διενέργεια δειγµατοληπτικών ελέγχων συστηµάτων
και έργων από την Επιτροπή Δηµοσιονοµικού Ελέγχου ΕΔΕΛ -
την γνωρίζετε την ΕΔΕΛ- του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, η οποία είναι ανεξάρτητη λειτουργικά –προσέξτε
αυτό σας είπα η εµπιστοσύνη στους ανεξάρτητους φορείς- και
είναι ανεξάρτητη από τους εµπλεκόµενους σε όλους τους φο-
ρείς και ιδιαίτερα µε τους φορείς που εµπλέκονται στην υλοποί-
ηση του προγράµµατος αυτού. 

Τέταρτον, προβλέπει την επιπλέον αρµοδιότητα από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο αναφορικά µε τα χρηµατοδοτούµενα από το Τα-
µείο Ανάκαµψης έργα και δράσεις σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 200 του ν.4820/2021 πέραν των αρµοδιοτήτων ελέγχου
της διαχείρισης των δηµοσίων πόρων που ασκεί δυνάµει του άρ-
θρου 98 του Συντάγµατος. Νοµίζω η Πρόεδρός σας, η Πρόεδρος
της Πλεύσης Ελευθερίας είναι νοµικός και µπορεί αυτά να τα δια-
βάσει και τα γνωρίζει και θα πρέπει να σας ενηµερώσει γι’ αυτό.

Πέµπτον, τη βεβαίωση ότι η χρήση των κονδυλίων του Ταµείου
Ανάκαµψης συµµορφώνεται µε τους εφαρµοστέους κανόνες και
την αρχή της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης. Και αυτό τον
έλεγχο, κύριε συνάδελφε, τον κάνουν οι γενικές διευθύνσεις των
οικονοµικών υπηρεσιών που είναι επιφορτισµένες, επίσης, µε την
προστασία των οικονοµικών συµφερόντων του ελληνικού δηµο-
σίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Απάντησα στο πρώτο ερώτηµά σας, θα απαντήσω στο δεύ-
τερο στην δευτερολογία. Βλέπετε, λοιπόν, ένα πλέγµα φορέων
που εµπλέκονται στον έλεγχο του συστήµατος και κυρίως τον
έλεγχο της υλοποίησης του Ταµείου Ανάκαµψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Δεν ήθελα να το κάνω αυτό, αλλά µε την απάντηση που µου
δώσατε, σε κάποιο σηµείο ειδικά, µε προκαλέσατε, κύριε
Υπουργέ.

Πριν από επτά µήνες, στις 17 Οκτωβρίου, µας κάνατε µία ενη-
µέρωση στη µικτή Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και Παρα-
γωγής και Εµπορίου για την αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για την πρόοδο του Ταµείου Ανάκαµψης, της εφαρ-
µογής του στην Ελλάδα. Σας είχα ρωτήσει τότε -και διαβάζω από
τα Πρακτικά αυτής της επιτροπής- σας είχα πει ότι «µας ενδια-
φέρει πάρα πολύ η άποψή σας όσον αφορά τις νέες διαδικασίες
που εισήγαγε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στον έλεγχο διαφάνειας».
Και συνέχισα: «Θα ήθελα να ξέρω εσείς τι µηχανισµούς είστε
έτοιµοι να εισάγετε, ούτως ώστε να κάνετε ισχυρότερο έλεγχο
της διαφθοράς στην επένδυση αυτών των κονδυλίων και κατά
πόσο είστε ικανοποιηµένος µε την ύπαρξη επαρκούς διαφάνειας
στην επένδυση αυτών των σηµαντικών κονδυλίων». Θυµάστε τι
απάντηση µου δώσατε τότε, κύριε Υπουργέ; Καµµία δεν µου δώ-
σατε.

Είστε πολύ µπλαζέ στα θέµατα αυτά. Και τώρα η απάντησή
σας ήταν τροµερά φορµαλιστική. Μου διαβάσατε τις διαδικασίες
που υπάρχουν και  υιοθετήσατε µια νοµικίστικη άποψη, χρησιµο-
ποιώντας και το όχι πολύ ευγενικό επιχείρηµα ότι µπορώ να ρω-
τήσω την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι όλος ο λαός βλέπει πως εκθέτει
την Ελλάδα αυτή η υπόθεση. Κύριε Υπουργέ, 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ είναι σχεδόν το µισό του ετήσιου προϋπολογισµού της
άµυνας. Είναι πάρα πολλά χρήµατα. Και φαίνεται πως αυτή η
υπόθεση πέρασε κάτω από τη µύτη του Υπουργείου και των σχε-
τικών υπηρεσιών χωρίς να πάρετε τίποτα απολύτως χαµπάρι. Και
αναρωτιόµαστε γιατί συµβαίνει αυτό. Μήπως δεν είστε επαρκώς
σε εγρήγορση;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε καθόλου στο
ερώτηµά µου. Το ερώτηµά µου δεν ήταν ούτε ποιες είναι οι επί-
σηµες διαδικασίες ελέγχου απάτης που υπάρχουν, γιατί ξέρω
και εγώ να διαβάζω. Και µάλιστα πρέπει να σας πω ότι είναι γραµ-
µένες και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τέτοιο τρόπο, ούτως
ώστε να µπορούν να τις καταλαβαίνουν όλοι οι πολίτες. Δεν χρει-
άζεται δηλαδή ιδιαίτερη νοµική γνώση για να καταλάβει κανείς
πώς είναι κατασκευασµένος ο σχετικός θεσµός. Αυτό που χρει-
άζεται, όµως, είναι να υπάρχει στην υπηρεσία στελεχωµένο δυ-
ναµικό µε αρκετή ανεξαρτησία και µε αντένες, οι οποίες να
ενθαρρύνονται στο να συλλαµβάνουν τη διαφθορά. Και εδώ δεν
έχει γίνει απολύτως τίποτα. 

Και πρέπει, επίσης, να σας πω ότι όταν η Ελλάδα απέσπασε
τα 36 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης, τα οποία είναι
τεράστιο ποσό, είναι περίπου το 20% της οικονοµίας, όλοι έλεγαν
τότε ότι υπάρχει κίνδυνος ενός µεγάλου πάρτι διαφθοράς. Και
ότι η Κυβέρνηση δεν λαµβάνει επαρκή µέτρα, ούτως ώστε να το
αποφύγει αυτό. Και τώρα αρχίζει να φαίνεται. Και ξέρετε κάτι;
Είµαστε ακόµη στην αρχή. Το Ταµείο Ανάκαµψης θα συνεχίσει
να φέρνει κονδύλια στην Ελλάδα για άλλα τρία, τέσσερα χρόνια.
Και εάν η αρχή δείχνει πως υπάρχουν φερόµενες υποθέσεις δια-
φθοράς της τάξης των 2,5 δισεκατοµµυρίων σε δέκα επιχειρή-
σεις, κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ λίγες. Και βεβαίως
γνωρίζετε ότι οι εκατό µεγαλύτερες ελληνικές επιχειρήσεις στην
Ελλάδα καταλαµβάνουν το 41,6% των τεράστιων κονδυλίων του
Ταµείου Ανάκαµψης. Πρόκειται για µεγάλο πάρτι! 

Θα περίµενα στην απάντησή σας να δείξετε περισσότερη ευαι-
σθησία απέναντι στο γεγονός ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου
σας δεν έκαναν απολύτως τίποτα για να προλάβουν αυτή την πε-
ρίπτωση. Και εάν διαβάσετε πιο συγκεκριµένα τα σχετικά έγ-
γραφα «υποχρεούνται», λέει, οι υπηρεσίες αυτές, όταν εντο-
πίζουν ότι υπάρχει η παραµικρή ένδειξη, να κινητοποιούνται. 

Τους έχετε δώσει την ενθάρρυνση που απαιτείται για να το κά-
νουν αυτό; Τις έχετε εξοπλίσει µε ειδικούς και µε προσωπικό το
οποίο να έχει το θάρρος να σταθεί απέναντι στις µεγάλες επιχει-
ρήσεις και να καταγγείλει υποθέσεις διαφθοράς; Φοβόµαστε
πως όχι. 

Περιµένω στη δευτερολογία σας να µου πείτε γιατί το Υπουρ-
γείο σας και τα συναρµόδια Υπουργεία δεν έκαναν τίποτα. Μη
µου απαντάτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ότι ελέγχει την

ΕΥΣΤΑ και στον έλεγχό της βρήκε ότι τα πράγµατα πήγαιναν
καλά. Μη µου λέτε για το Ελεγκτικό Συνέδριο. Μη µου λέτε για
τις ανεξάρτητες αρχές. Αυτοί οι φορείς υποτίθεται ότι λαµβά-
νουν µέρος στη διαδικασία, αλλά κάνουν τη δουλειά τους. 

Σας ρωτώ για τον τοµέα της δικής σας ευθύνης, του Υπουρ-
γείου. Τι έχει κάνει το Υπουργείο γι’ αυτό και γιατί δεν το πήρε
χαµπάρι; Φοβόµαστε πως έχετε πάρα πολύ χαλαρή αντιµετώπιση
του θέµατος της διαφθοράς και πρέπει να κάνετε κάτι σοβαρό.
Γιατί να διασύρεται το όνοµα της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Και βεβαίως οι πολίτες που µας παρακολουθούν εξεγεί-
ρονται, διότι είναι τεράστια τα ποσά τα οποία αναδιανέµονται σε
πάρα πολύ λίγες επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, προφανώς δεν ακούσατε την πρω-

τολογία µου ή δεν δώσατε σηµασία στην πρωτολογία µου, γιατί
είχατε έτοιµο το κείµενο από τα Πρακτικά της Βουλής. 

Προφανώς δεν δώσατε σηµασία όταν σας είπα για τις γενικές
διευθύνσεις οικονοµικών υπηρεσιών. Πρέπει να µας πείτε, εµπι-
στεύεστε τους δηµόσιους λειτουργούς ή δεν τους εµπιστεύεστε;
Διότι, αυτή η συζήτηση η οποία γίνεται εδώ στο Κοινοβούλιο θα
πρέπει, εν πάση περιπτώσει, να έχει µία βάση. Ή εµπιστευόµαστε
τις αρχές, τη δικαιοσύνη, τους λειτουργούς, τους δηµοσίους
υπαλλήλους ή δεν τους εµπιστευόµαστε; 

Άρα, λοιπόν, δεν ακούσατε τι σας είπα. Διότι, εάν ακούγατε τις
σας είπα στην πρωτολογία, προφανώς θα δίνατε σηµασία ότι στο
πέντε και στο τρία που σας ανέφερα είχα την ΕΔΕΛ, δηλαδή µια
ανεξάρτητη αρχή που υπάγεται στο Υπουργείο Οικονοµικών, η
οποία είναι ανεξάρτητη λειτουργικά και υπάγεται στο Υπουργείο
Οικονοµικών. Γι’ αυτό σας λέω ότι δεν δώσατε σηµασία στην
απάντησή µου. Και πρέπει να σας απαντήσω και το δεύτερο σκέ-
λος που θέσατε. 

Επίσης, δεν δώσατε σηµασία ούτε στο πέµπτο που σας είπα,
ότι οι Γενικές Διευθύνσεις Οικονοµικών Υπηρεσιών οι οποίες είναι
επιφορτισµένες µε την προστασία των οικονοµικών συµφερόν-
των του ελληνικού δηµοσίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διε-
νεργούν και κάνουν αυτή τη δουλειά. Εµπιστευόµαστε ή δεν
εµπιστευόµαστε τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους δηµόσιους
λειτουργούς; Αυτό είναι το ερώτηµα. Είναι ένα ερώτηµα το οποίο
µας διαφοροποιεί από εσάς, γιατί αλά καρτ εσείς εµπιστεύεστε
και αλά καρτ δεν εµπιστεύεστε.

Θέλω να σας απαντήσω στο δεύτερο σκέλος. Αναφερόµαστε
στη στρατηγική καταπολέµησης της απάτης για δράσεις και
έργα του ΤΑΑ. Βεβαίως. Και στην ειδική υπηρεσία, την ΕΥΣΤΑ,
υπάρχει προσωπικό της υπηρεσίας συντονισµού µε επικεφαλής
έναν προϊστάµενο ο οποίος παρακολουθεί τα έργα του Ταµείου
Ανάκαµψης και είναι υπεύθυνος για θέµατα απάτης και συντονί-
ζει αυτή την οµάδα αξιολόγησης κινδύνων απάτης. Αυτό γίνεται,
λοιπόν. 

Στην ερώτηση σας, απαντώ ότι γίνεται και ότι υπάρχει υπεύ-
θυνος και κάνουν αυτή τη δουλειά. Δεν έχουν βρει κάτι µέχρι
τώρα. Εποµένως, µε τους θεσµούς και µε τον έλεγχο και µε την
υφιστάµενη δοµή µέσα στο όπως πρέπει να υπάρχει, γίνονται οι
έλεγχοι σχετικά µε αυτό. 

Τώρα, για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της στρατηγι-
κής και τον κατάλληλο συντονισµό, δεν σταµατάµε µόνο εδώ.
Έχουµε συνεργασία και µεταξύ των αρµόδιων εθνικών αρχών
και, επίσης, έχει δηµιουργηθεί -αν δεν γνωρίζετε- το δίκτυο επι-
κοινωνίας των υπευθύνων απάτης, το οποίο συντονίζεται από την
ειδική υπηρεσία συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, µε τη
συνδροµή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, όπου απαιτείται. Αυτό
το δίκτυο υποστηρίζεται και από την ηλεκτρονική πλατφόρµα
που αναπτύχθηκε από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, που στόχο
έχει –προσέξτε- τη µεταφορά τεχνογνωσίας και των καλών πρα-
κτικών και την ανάληψη δράσης για ζητήµατα που άπτονται της
αποτελεσµατικής προστασίας των οικονοµικών συµφερόντων
της Ένωσης και των εθνικών, στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµ-
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ψης. Βλέπετε, λοιπόν, ότι υπάρχει ένα πλαίσιο, κατ’ αρχάς, που
ελέγχει µε θεσµικά όργανα τη λειτουργία του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Εποµένως, είναι ανεξάρτητοι φορείς οι οποίοι µπορούν να
προβούν σε έλεγχο. 

Και στο δεύτερο ερώτηµα που θέσατε, η απάντηση είναι ότι
υφίσταται τέτοια δοµή και µάλιστα υπάρχει και προϊστάµενος της
δοµής αυτής και κάνουν αυτή τη δουλειά. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης είναι πράγµατι πολύ σηµαντικό. Στηρίζει
έργα, ανακαινίσεις νοσοκοµείων, προληπτικές εξετάσεις για γυ-
ναίκες, πάνω από είκοσι χιλιάδες γυναίκες βρέθηκαν σε προκα-
ταρκτικό στάδιο καρκίνου. Έχουµε έργα τα οποία έχουν σχέση
µε τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας και βεβαίως αφορά και
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αφορά, όµως, και όλους τους
συµπολίτες µας. Διότι το Ταµείο Ανάκαµψης είναι ένα από τα δύο
σηµαντικά εργαλεία της Ευρώπης, γι’ αυτό λέµε ότι οι επερχό-
µενες ευρωπαϊκές εκλογές, κύριε συνάδελφε, έχουν µεγάλη ση-
µασία. 

Οι πόροι στους οποίους αναφερθήκατε και εσείς, είπατε για
το Ταµείο Ανάκαµψης που προσεγγίζει το 20%, αν προσθέσετε,
όµως, και το ΕΣΠΑ που είναι 26 δισεκατοµµύρια ευρώ και το πρό-
γραµµα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, αυτό κύριε συνάδελφε,
ανεβάζει τον πήχη στα 81 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε ένα ΑΕΠ
των 215 δισεκατοµµυρίων ευρώ καταλαβαίνετε πόσο σηµαντικοί
είναι οι πόροι και πόσο αξία έχουν οι επερχόµενες ευρωεκλογές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Πριν συνεχίσουµε µε την επόµενη επίκαιρη ερώτηση, έχω µια

ανακοίνωσή προς το Σώµα. 
Δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η δεύτερη µε αριθµό

1043/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βου-
λευτή Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Απόδοση σύνταξης σε οφειλέ-
τες που τηρούν τις δικαστικές αποφάσεις ρύθµισης οφειλών
βάσει του ν.3869/10».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών: 
Η έβδοµη µε αριθµό 1061/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Σπαρτιάτες» κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Πλήρης εγ-
κατάλειψη του Karteros Beach Sports Center στην Κρήτη». 

Η πρώτη µε αριθµό 1047/13-5-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Πέλλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο
ΟΠΕΚΕΠΕ σε άµεση επιτήρηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την τρίτη επίκαιρη ερώτηση µε
αριθµό 1041/13-5-2024 δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα:
«Άµεση και ολοσχερής εξόφληση των απλήρωτων δεδουλευµέ-
νων των δικαστικών διερµηνέων της Αττικής. Πλήρης κατοχύ-
ρωση των εργασιακών τους δικαιωµάτων».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης ο κ. Ιωάννης Μπού-
γας.

Σας παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά για την πρωτολογία σας. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε στο
πολύπαθο ζήτηµα της αµοιβής των δικαστικών διερµηνέων. Και
λέω «πολύπαθο» γιατί γνωρίζετε καλά, µετά µάλιστα και από πρό-
σφατη συνάντησή σας µε το Σωµατείο Δικαστικών Διερµηνέων
Αττικής, ότι εδώ και χρόνια διατηρείται µια απαράδεκτη κατά-
σταση στο καθεστώς αµοιβών τους συγκεκριµένης κατηγορίας
εργαζοµένων µε έναντι καταβολή δεδουλευµένων των διερµη-
νέων που εργάζονται στα ποινικά ακροατήρια και τις ανακρίσεις
που πραγµατοποιούνται στα δικαστήρια Αθηνών και Πειραιά, µε
αποτέλεσµα σήµερα µε αυτό το σύστηµα και µε την πληρωµή
µέσω πάγιας εντολής µε σταθερό ύψος κατ’ έτος, να έχουν συσ-
σωρευθεί µόνο στο ταµείο του Πρωτοδικείου ποσό απλήρωτων
δεδουλευµένων των διερµηνέων και µαρτυρικών δαπανών της

τάξεως των 180.000 ευρώ συνολικά. Είναι ποσά µάλιστα σήµερα
που αφορούν τα έτη από το 2022 και µέχρι σήµερα. Ιδιαίτερα
όταν ξέρετε ότι παραµένει απαράδεκτα χαµηλή η αποζηµίωση
των εργαζοµένων αυτών στα επίπεδα του 2021, είναι ένα ποσό
που βρίσκεται σε πλήρη αναντιστοιχία µε τον εξειδικευµένο χα-
ρακτήρα της εργασίας τους. 

Θυµίζουµε ότι ακριβώς έναν χρόνο πριν, µετά πάλι από κινη-
τοποιήσεις και διεκδικήσεις των διερµηνέων, το Υπουργείο σας
είχε δεσµευθεί ότι θα εξοφλούσε ολοσχερώς τα οφειλόµενα από
το 2018 τότε δεδουλευµένα έως –λέγατε- τις 31 Μαΐου 2023. Όχι
µόνο δεν εξοφλήσατε µέχρι τότε, αλλά έναν χρόνο µετά οι οφει-
λές παραµένουν σχεδόν στο ίδιο ύψος πάλι, παρά τον διαχωρι-
σµό των ταµείων του εφετείου και του πρωτοδικείου -το µεν
πρώτο για να πληρώνει άµεσα πληρωµές από το 2023 και µετά
και το άλλο για τα οφειλόµενα- και παρά από ορισµένες µεµονω-
µένες πληρωµές που έχουν γίνει µετά βέβαια και την πίεση και
τις διαµαρτυρίες των δικαστικών διερµηνέων. 

Βεβαίως, αντί να αυξήσετε την πάγια κατ’ έτος εντολή ώστε
να µπορούν µε µεγαλύτερη ταχύτητα να εξοφληθούν τα οφειλό-
µενα, στην πραγµατικότητα εφαρµόσατε ένα νέο καθεστώς. Δια-
χωρίσατε τα ποσά και σήµερα στο Πρωτοδικείο Αθηνών η
αντιστοιχία, αντί για 60.000 ευρώ, είναι µόλις 27.000 ευρώ. Βε-
βαίως, το ποσό προορίζεται πλέον για να καλύπτει και τις µετα-
φραστικές δαπάνες.

Η νέα δυσµενέστερη κατάσταση έτσι όπως έχει διαµορφωθεί
καθιστά στην πραγµατικότητα ανέφικτη την έγκαιρη και ολο-
σχερή εξόφληση των δεδουλευµένων και την από εδώ και πέρα
τακτική και πλήρη πληρωµή τους. Τα παραπάνω, βεβαίως, έρ-
χονται να συµπληρώσουν ένα απαράδεκτο καθεστώς που ισχύει
για τους όρους εργασίας της συγκεκριµένης κατηγορίας εργα-
ζοµένων, µε παντελή απουσία ασφαλιστικών δικαιωµάτων, µε
πλήρη αοριστία του εργασιακού καθεστώτος τους, που σας ζη-
τούν εδώ και χρόνια να υπογραφεί συλλογική σύµβαση και συγ-
κεκριµένοι όροι, την ίδια στιγµή, αντίθετα, που ορίζετε κατα-
ναγκαστικούς όρους για την περίπτωση της µη προσέλευσής
τους στο ακροατήριο και µάλιστα, ανεξαρτήτου λόγου και υπαι-
τιότητάς του.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε για την άµεση, ολο-
σχερή εξόφληση των απλήρωτων δεδουλευµένων του διερµη-
νέων της Αττικής µέχρι τη λήξη του τρέχοντος δικαστικού έτους,
µε παράκαµψη του καθεστώτος της πάγιας εντολής και την τα-
κτική από εδώ και πέρα για ολοσχερή πληρωµή των δικαστικών
διερµηνέων και επίσης, για την αύξηση της αποζηµίωσης των
διερµηνέων, την ασφαλιστική τους κάλυψη και την κατοχύρωση
και ρύθµιση του εργασιακού τους καθεστώτος µε όρους υποχρε-
ωτικής τήρησης από τη δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κοµνηνάκα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για

τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, γνωρίζετε ότι η παρουσία των διερµηνέων

στις δίκες αποτελεί προαπαιτούµενο για την ορθή απονοµή της
δικαιοσύνης.

Θα ήθελα να ενηµερώσω και εσάς και τους διερµηνείς για το
τι έχει γίνει µέχρι σήµερα και θα απαντήσω και στην ερώτησή
σας για το τι πρόκειται να κάνει το Υπουργείο.

Ξέρετε ότι η καταβολή της αποζηµίωσης των δικαστικών διερ-
µηνέων πραγµατοποιείται µέχρι σήµερα µε τη διαδικασία της πά-
γιας προκαταβολής. Η πάγια προκαταβολή προς τα πρωτοδικεία
της χώρας µε την πληρωµή των αποζηµιώσεων διερµηνέων είχε
συσταθεί µε προεδρικό διάταγµα του 1977. Λόγω της υπερφόρ-
τωσης των δικαστηρίων της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, άλ-
λαξε το καθεστώς του προεδρικού διατάγµατος του 1977 µε το
π.δ./55/2023 και συστάθηκαν προκαταβολές για την πληρωµή
των αποζηµιώσεων και εξόδων των µαρτύρων, διερµηνέων, ενόρ-
κων, µεταφραστών και δαπανών µετακίνησης ως εξής στο Εφε-
τείο Αθηνών και στο Εφετείο Θεσσαλονίκης, στις Εισαγγελίες
Εφετών Αθηνών και Θεσσαλονίκης και στις Εισαγγελίες Πρωτο-
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δικών Αθηνών και Θεσσαλονίκης. Το ποσό της πάγιας προκατα-
βολής των 60.000 ευρώ στο οποίο αναφερθήκατε αφορούσε στο
Πρωτοδικείο Αθηνών για να καλύπτει τις ανάγκες όλων των δι-
καστηρίων της Αθήνας, δηλαδή και της εισαγγελίας και του εφε-
τείου.

Τι κάναµε; Με κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Δι-
καιοσύνης και Οικονοµικών καθορίστηκε το ύψος των παγίων
προκαταβολών στα εφετεία, στις εισαγγελίες εφετών, στις εισαγ-
γελίες πρωτοδικών και στα πρωτοδικεία. Το ποσό της πάγιας
προκαταβολής για το Πρωτοδικείο Αθηνών έχει καθοριστεί σε
ένα ύψος 26.000 ευρώ. Η αποκατάσταση της παγίας προκατα-
βολής, όπως ακριβώς ορίζεται στον νόµο, γίνεται όσες φορές
αυτή υποβληθεί µέσα στο έτος και κατ’ ανώτατο όριο, το ποσό
των 26.000 ευρώ.

Αυτό, λοιπόν, πρακτικά σηµαίνει, κύριε Πρόεδρε και κυρία συ-
νάδελφε, ότι ο διαχειριστής της πάγιας προκαταβολής του Πρω-
τοδικείου Αθηνών υποβάλλει ηλεκτρονικό φάκελο µε τα
δικαιολογητικά και τα αποδεικτικά πληρωµής προς την Διεύθυνση
Προϋπολογισµού και Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης για την αποκατάσταση της πάγιας προκαταβολής µέχρι
του ποσού των 26.000 ευρώ. Στο Υπουργείο Δικαιοσύνης γίνεται
ταχύτατα η διαδικασία ελέγχου και διεκπεραίωσης των δικαιολο-
γητικών και στη συνέχεια, αποστέλλονται οι σχετικές βεβαιώσεις,
µε σκοπό να ολοκληρωθεί η διαδικασία και να πιστωθούν τα χρή-
µατα στους δικαιούχους διερµηνείς. Άλλος τρόπος από αυτόν που
σας περιέγραψα δεν υπάρχει, προκειµένου να ελεγχθούν και να
καταβληθούν τα χρήµατα.

Σε κάθε περίπτωση, η διαδικασία αποκατάστασης της πάγιας
προκαταβολής πραγµατοποιείται, όπως σας είπα, άµεσα από το
Υπουργείο, χωρίς καθυστέρηση και αµέσως µόλις ληφθούν τα
απαραίτητα δικαιολογητικά από το πρωτοδικείο. Για το έτος
2023, η Διεύθυνση Προϋπολογισµού και Οικονοµικής Διαχείρι-
σης του Υπουργείου προέβη σε εκατόν ογδόντα τρεις αποκατα-
στάσεις πάγιας εντολής, µε συνολικό ποσό αποκατάστασης
681.283 ευρώ και συγκεκριµένα, για το Πρωτοδικείο Αθηνών,
όπου αναφέρεται η ερώτησή σας, σε είκοσι έξι αποκαταστάσεις
πάγιας προκαταβολής, συνολικού ποσού αποκατάστασης
364.637 ευρώ.

Τι εκκρεµεί σήµερα; Δεν είναι ακριβές αυτό το οποίο είπατε,
ότι εκκρεµούν πολλά χρήµατα για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Σε ό,τι αφορά τα δικαστήρια Αθηνών, δηλαδή τα ποινικά δικα-
στήρια και τα ανακριτικά γραφεία του πρωτοδικείου, το Μικτό
Ορκωτό Δικαστήριο Αθηνών, τα δικαστήρια ανηλίκων και το Πται-
σµατοδικείο Αθηνών, αυτή τη στιγµή εκκρεµεί µια αποκατάσταση
παγίας προκαταβολής η οποία θα εξοφληθεί τις προσεχείς ηµέ-
ρες, ποσού 8.800 ευρώ για την πληρωµή αποζηµιώσεων του
2022.

Στη συνέχεια, θα αρχίσει η διαδικασία αποκατάστασης της πά-
γιας πληρωµής, προκειµένου να καταβληθούν οι εκκρεµείς απο-
ζηµιώσεις για το έτος 2023, που ανέρχονται σε συνολικό ποσό
52.591 ευρώ για τους δικαστικούς διερµηνείς και ακολούθως,
όσες διαµορφωθούν για το τρέχον έτος. Για, δε, τα Πρωτοδικεία
Πειραιά και το Εφετείο Αθηνών, δεν εκκρεµεί σήµερα καµµία
αποκατάσταση πάγιας προκαταβολής ως προς αυτά.

Ό,τι δεν έχω απαντήσει θα το απαντήσω στη δευτερολογία
µου, για να µην καταχραστώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, να συµφωνήσουµε -
επειδή είπατε και όντως ισχύει- ότι είναι ένα αναγκαίο προαπαι-
τούµενο η δικαστική διερµηνεία και να συµπληρώσω εγώ ότι
πρόκειται για µια απολύτως απαιτητική και εξειδικευµένη εργα-
σία, ιδιαίτερα όταν µιλάµε για διερµηνεία που µπορεί να καθορί-
σει και την εξέλιξη της ποινικής δίκης.

Αυτή η απαιτητική εργασία σίγουρα, πάντως, δεν αποτυπώνε-
ται στο ύψος της αµοιβής των 17 ευρώ που υπάρχει σήµερα ως
αποζηµίωση για όλο το δικαστικό ωράριο. Επίσης, µε αυτά τα
ποσά που περιγράψατε για την πάγια εντολή έχουν φτάσει να
συσσωρευτούν σήµερα οι τεράστιες οφειλές που παραµένουν

για τους δικαστικούς διερµηνείς. Με συγχωρείτε, αλλά τα στοι-
χεία που έδωσαν οι ίδιοι οι δικαστικοί διερµηνείς δεν συµφωνούν
µε αυτά που περιγράψατε σήµερα. Εκείνοι µιλούν για ένα ύψος
οφειλών που χρονικά αφορά από τα µισά του 2022 µέχρι σήµερα
και σε ύψος ποσό γύρω στις 180.000 ευρώ. Από το 2018 που εκ-
κρεµούν οι συγκεκριµένες οφειλές στην περσινή συνάντηση που
έκανε το σωµατείο µε το Υπουργείο σας, να θυµίσουµε ότι και
τότε δεσµευόσασταν για την άµεση αποπληρωµή και µάλιστα,
είχατε πει ότι µέχρι τις 31 Μαρτίου του 2023 θα εξοφληθούν ολο-
σχερώς και µέχρι τότε δεν είχε µπει ούτε 1 ευρώ. Από τότε ξεκί-
νησαν να καταβάλλονται τµηµατικά κάποιες οφειλές.

Τότε επικαλούσασταν άλλες υποχρεώσεις που είχε το Υπουρ-
γείο για την καθυστέρηση των καταβολών. Σήµερα, ουσιαστικά,
επικαλείστε ή ρίχνετε την ευθύνη, µεταφέρετε το µπαλάκι στην
ευθύνη του πρωτοδικείου για το πόσο γρήγορα ή αργά εκκαθα-
ρίζει τα δικαιολογητικά, λες και φταίει άλλος για την υποστελέ-
χωση των δικαστηρίων και για την όποια καθυστέρηση µπορεί να
παρουσιάζεται και στο επίπεδο του πρωτοδικείου, όταν σήµερα
παραµένουν ακραία υποστελεχωµένες όλες οι υπηρεσίες, ιδιαί-
τερα το Πρωτοδικείο Αθηνών και οι δικαστικοί υπάλληλοι πραγ-
µατικά είναι τεντωµένοι στα όρια των αντοχών τους.

Δεν είπατε τίποτα -και περιµένω να ακούσω στη δευτερολογία
σας- για το αν κάνετε δεκτό το αίτηµα του Σωµατείου των Δικα-
στικών Διερµηνέων για αύξηση της αποζηµίωσης. Το αίτηµά τους
είναι αυτή να φτάνει στα 50 ευρώ για το ωράριο, να παίρνουν
προσαυξήσεις για τις υπερωρίες, όπως είναι φυσικό και βεβαίως,
αυτό να αναπροσαρµόζεται ανάλογα µε τον βασικό µισθό. Και
επισηµαίνουµε, επειδή γνωρίζουµε ότι επίκειται νέα συνάντηση
στο Υπουργείο για τα ζητήµατα του ύψους των αµοιβών, ότι αυτό
θα πρέπει ταυτόχρονα να συνοδευτεί από αύξηση του ύψους της
πάγιας κατ’ έτος εντολής. Διότι, αν παραµείνει η ίδια και αυξηθεί
το ύψος της αποζηµίωσης, καταλαβαίνετε ότι πάλι θα συσσω-
ρεύουν οφειλές, πάλι δεν θα µπορεί να εξοφληθεί το σύνολο των
δεδουλευµένων και τελικά, θα είναι δίκοπο µαχαίρι. Θα τους λέτε
ότι σας αυξάνουµε την αποζηµίωση, αλλά δεν θα τα παίρνετε
ποτέ, γιατί δεν θα φτάνουν τα χρήµατα της πάγιας εντολής.

Επίσης, δεν είπατε τίποτα για την εξασφάλιση των όρων αµοι-
βής και εργασίας. Προ εξαετίας είχε κατατεθεί στο Υπουργείο
συγκεκριµένο σχέδιο για να εξασφαλίζονται οι όροι εργασίας, να
εξασφαλίζεται η ασφάλιση, το ωράριο, να είναι κατοχυρωµένο
ότι αυτοί οι άνθρωποι θα έρχονται να εργαστούν, να διερµηνεύ-
σουν για µια συγκεκριµένη υπόθεση για την οποία καλούνται, να
µπορούν να επικαλεστούν συγκεκριµένα κωλύµατα σε περί-
πτωση που δεν µπορούν να αναλάβουν υπηρεσία και άλλα τα
οποία σας είναι γνωστά. Σας έχει κατατεθεί, εξάλλου, το σχέδιό
τους.

Και βεβαίως πρέπει να ασφαλίζονται αυτοί οι άνθρωποι. Είναι
απαράδεκτο στο Υπουργείο Δικαιοσύνης µάλιστα να µιλάµε για
εργαζόµενους που αµείβονται µε τέτοιες εξευτελιστικές αµοιβές,
χωρίς να πληρώνονται υπερωριακά, χωρίς να έχουν συγκεκριµέ-
νους όρους και συνθήκες εργασίας. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να δεσµευτείτε επιτέλους για το πότε
χρονικά θα εξοφληθούν πλήρως τα οφειλόµενα, τα χρωστούµενα
των προηγούµενων ετών. Και βεβαίως µε ποιον τρόπο -που κατά
τη γνώµη µας πρέπει να είναι διαφορετικός απ’ αυτόν που ακο-
λουθείται µέχρι σήµερα, γιατί βλέπετε ότι όλα τα προηγούµενα
χρόνια δεν αποδίδει ο τρόπος αυτός- θα φροντίσετε, ενδεχοµέ-
νως µε αύξηση του ποσού της πάγιας εντολής, να εξοφλούνται
πλήρως, άµεσα οι δικαστικοί διερµηνείς. Είναι απαράδεκτο κα-
θεστώς. Μιλάµε για πραγµατική οµηρία ανθρώπων που κάνουν
µια πολύ απαιτητική και κρίσιµη για την ποινική δίκη εργασία. Και
δεν µπορεί βεβαίως µε τέτοιον τρόπο να υποτιµάται η εργασία
τους. 

Γιατί καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά τα ωραία που επαναλαµβά-
νονται και στα νοµοσχέδια για τον εκσυγχρονισµό της δικαιοσύ-
νης ως όρο για την εκταµίευση του Ταµείου Ανάκαµψης, τελικά
δεν αφορά κανέναν από τους εµπλεκόµενους στη δικαιοσύνη.
Απλήρωτοι δικαστικοί διερµηνείς, µεγάλες καθυστερήσεις στους
δικηγόρους της νοµικής βοήθειας, κακοπληρωµένοι δικαστικοί,
υποστελεχωµένες υπηρεσίες. Άρα η δικαιοσύνη γίνεται τελικά
εχθρική και απρόσιτη για τα λαϊκά στρώµατα και το µόνο που
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σας κόφτει είναι τα επιχειρηµατικά συµφέροντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κοµνηνάκα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κάνετε

λάθος. Αυτό το οποίο µας ενδιαφέρει είναι το δηµόσιο να εξο-
φλεί τις υποχρεώσεις του και αυτό κάνει. Νοµίζω ότι µόνη σας
αναγνωρίσατε ότι υπήρξε πολύ µεγάλη πρόοδος. Σας εξήγησα
τη διαδικασία και νοµίζω ότι συµφωνούµε πως εκτός του Πρω-
τοδικείου Αθηνών, στα άλλα δικαστήρια δεν υπάρχουν εκκρεµό-
τητες για αποκατάσταση, που σηµαίνει ότι οι διερµηνείς και οι
υπόλοιποι που εµπλέκονται στη διαδικασία, όπως είναι οι µάρτυ-
ρες, πληρώνονται σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα κανονικά. 

Το µοναδικό ζήτηµα το οποίο εντοπίζεται σήµερα, αφορά στο
Πρωτοδικείο Αθηνών και έχει να κάνει µε ένα υπόλοιπο 8.800
ευρώ έτους 2022, το οποίο θα πληρωθεί στις προσεχείς µέρες
όπως σας είπα, και 52.000 ευρώ στο 2023. Πρέπει να σας πω ότι
το συνολικό ποσό των 180.000 ευρώ περίπου, δεν αφορά τις
αµοιβές των δικαστικών διερµηνέων που αναφέρεται η ερώτησή
σας, αλλά καταλαµβάνει το σύνολο των οφειλόµενων για τους
µάρτυρες, τους διερµηνείς και τους µεταφραστές. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Όλα αυτά εξοφλούνται από την ίδια
πάγια εντολή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Όλα αυτά
-σας είπα- αφορούν στο Πρωτοδικείο Αθηνών. Γίνεται συνεχής
αποκατάσταση της πάγιας προκαταβολής όταν ολοκληρώνεται
η διαδικασία του ελέγχου. Και σας ανέφερα και τα ποσά που στο
προηγούµενο έτος αποκαταστάθηκε η πάγια προκαταβολή.

Τι θα κάνουµε τώρα στο εξής; Πράγµατι είµαστε σε διαρκή
διάλογο και έχει προγραµµατιστεί και επίκειται συνάντηση για
την επόµενη Τετάρτη µε τους δικαστικούς διερµηνείς, προκειµέ-
νου να συζητήσουµε τα θέµατα που αναφερθήκατε, όπως ασφα-
λώς την καταβολή των δεδουλευµένων που εκκρεµεί και την
αύξηση των αποδοχών τους. Για να µπορέσουµε να εξοφλούνται
άµεσα τα ποσά τα οποία οφείλουµε προς αυτούς τους ανθρώ-
πους, έχουµε ήδη συντάξει σχέδιο Κοινής Υπουργικής Απόφα-
σης και το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει ζητήσει την αύξηση της
πάγιας προκαταβολής. Το ποσό το οποίο έχει ζητηθεί από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης ανέρχεται στις 100.000 ευρώ. Όµως πι-
θανόν να είναι σε µικρότερο ποσό, επειδή το Υπουργείο Οικονο-
µικών δεν έχει απαντήσει ακόµη αναφορικά µε το αίτηµα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Σε κάθε περίπτωση όµως δεν θα είναι 26.000. Θα είναι µεγα-
λύτερο το ποσό, έτσι ώστε να µπορεί να καλύπτεται η υποχρέ-
ωση της πολιτείας για τα δεδουλευµένα προς τους διερµηνείς
και τους υπόλοιπους που εµπλέκονται όπως οι µεταφραστές και
οι µάρτυρες στην απονοµή της δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Θα ολοκληρώσουµε µε την µε αριθµό 1038/13-5-2024 επίκαιρη

ερώτηση της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφρο-
δίτης Κτενά προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε
θέµα: «Αντιµετώπιση προβληµάτων στελέχωσης και λειτουργίας
του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχο-
µένου (ΕΚΤ), λόγω έλλειψης προσωπικού και της αναγκαίας κρα-
τικής χρηµατοδότησης». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Κωνσταντίνος Κυρανάκης. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας για δύο λεπτά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, κύριε Υφυπουργέ, αποτελεί

την επιστηµονική υποδοµή εθνικής χρήσης καθώς και την εθνική
αρχή τού ελληνικού στατιστικού συστήµατος. Ως τέτοιο όµως,
όπως παραδέχεται και το Υπουργείο σας, έχει προέχοντα θε-
σµικό ρόλο -διαβάζω επί λέξει- στη συλλογή, συσσώρευση, ορ-
γάνωση, τεκµηρίωση, διάχυση εντός και εκτός της χώρας, καθώς
και την ψηφιακή διατήρηση της επιστηµονικής, τεχνολογικής και
πολιτιστικής πληροφορίας περιεχοµένου και δεδοµένων που πα-

ράγεται στην Ελλάδα. Δηλαδή το έργο του αποτελεί υποδοµή
για µια σειρά άλλες δράσεις που µάλιστα η Κυβέρνησή σας προ-
κρίνει ως σηµαντικές, όπως παραδείγµατος χάριν πρόσφατα στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού.

Μάλιστα οι δείκτες που παρακολουθεί βάσει συµβάσεων απο-
στέλλονται σε διεθνείς οργανισµούς όπως είναι EUROSTAT και
ο ΟΟΣΑ και χρησιµοποιούνται ή πρέπει να χρησιµοποιούνται για
το σχεδιασµό πολιτικών στον τοµέα της έρευνας. 

Παρ’ όλα αυτά είµαστε εδώ άλλη µια φορά γιατί ταλαιπωρούν-
ται χρόνια τώρα οι εργαζόµενοι και σε αυτόν τον φορέα µε το
µαρτύριο των συµβάσεων. Οι υπάλληλοι σε τακτικές θέσεις είναι
µόλις τριάντα τέσσερις όλοι και όλοι. Η πλειοψηφία είναι φυσικά
συµβασιούχοι. Πρόσφατα καµµιά πενηνταριά εργαζόµενοι, πάνω
από το 40% των συµβασιούχων, έµαθαν ότι µετά την 1-1-2024 οι
υπηρεσίες τους δεν είναι απαραίτητες. Μετά από κινητοποιήσεις
τους, διεκδίκησαν και πέτυχαν την ανανέωση για ένα ακόµα
χρόνο κάποιων συµβάσεων, ενώ πολλοί άλλοι είναι ακόµα στον
αέρα. Μιλάµε για κοροϊδία και άγρια εκµετάλλευση των εργαζο-
µένων.

Εκτός απ’ αυτά, έµπειρο προσωπικό µε πολύτιµη τεχνογνωσία
χάνεται, αποχωρεί, αναζητώντας καλύτερη µοίρα µετά από δέκα
µε δεκαπέντε χρόνια που δουλεύουν ως συµβασιούχοι. Και µι-
λάµε για υψηλής ειδίκευσης προσωπικό. Μόνο τις τελευταίες
εβδοµάδες ανάµεσα στις δύο κινητοποιήσεις των εργαζοµένων
παραιτήθηκαν τρία άτοµα, γιατί δεν άντεχαν άλλο την αβεβαι-
ότητα και την ανασφάλεια και ζήτησαν άδεια άνευ αποδοχών
άλλοι δύο. 

Μάλιστα τα περισσότερα έργα που καλύπτουν τις συµβάσεις
των εργαζοµένων είναι από ΕΣΠΑ. Και βέβαια καλύπτουν έργο
το οποίο δεν αφορά πρόσκαιρες ανάγκες ή ερευνητικά έργα γε-
νικά και αόριστα, αφορούν ακριβώς τον πυρήνα των δραστηριο-
τήτων του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης µε βάση τον ρόλο του
όπως περιγράφηκε πριν. Δεν δικαιολογείται, λοιπόν, η απασχό-
ληση προσωπικού µε συµβάσεις. Και επιπλέον όχι µόνο οι εργα-
ζόµενοι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, όπως προκύπτει
από το έργο που επιτελούν, αλλά και οι συνθήκες απασχόλησής
τους υποκρύπτουν εξαρτηµένη εργασία αφού έχουν ωράριο, επί-
βλεψη, έγκριση απουσίας. Δεν είναι δηλαδή εργολάβοι αυτοα-
πασχολούµενοι ως προς το αντικείµενο και τις συνθήκες
εργασίας τους. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι θα κάνετε για να προσλάβετε τακτικό προ-
σωπικό, µόνιµο προσωπικό σε θέσεις ειδικών λειτουργικών επι-
στηµόνων που τώρα κρίνονται οι πιο κρίσιµες, αλλά και άλλες
µόνιµες θέσεις απαραίτητες για τη λειτουργία του κέντρου; Και
τι θα κάνετε για την άµεση χρηµατοδότηση του κέντρου σε µό-
νιµη και σταθερή βάση από το κράτος στο πλαίσιο ενός ολοκλη-
ρωµένου επιστηµονικού σχεδιασµού, όπως επιβάλλεται από το
θεσµικό ρόλο του κέντρου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κτενά.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και
τη συνάδελφο για την ερώτηση και για την ανάδειξη του έργου
του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης, το οποίο όντως αποτελεί µε
θεσµικό τρόπο µία στατιστική αρχή της χώρας η οποία τροφο-
δοτεί και την EUROSTAT µε αρκετά στατιστικά στοιχεία τα οποία
αφορούν στο ψηφιακό περιεχόµενο και την καινοτοµία. 

Το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, κυρία συνάδελφε, αυτή τη
στιγµή, όπως σωστά είπατε, έχει τριάντα τέσσερις µόνιµους. Ει-
κάζω ότι οι δύο εργαζόµενοι στους οποίους αναφερθήκατε και
ζήτησαν άδεια άνευ αποδοχών δεν ανήκουν σε αυτούς οι οποίοι
αισθάνονται αβεβαιότητα αφού άνευ αποδοχών µπορεί να ζητή-
σει µόνο ένας µόνιµος. Σωστά;

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Και τρεις έφυγαν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δεν ρωτώ ποιοι έφυγαν. Μου λέτε ότι κάποιοι συ-
νάδελφοι, δύο για την ακρίβεια, έχουν ζητήσει άνευ αποδοχών.
Αυτή την άδεια τη δικαιούται µόνο κάποιος µόνιµος υπάλληλος.
Αν το επιχείρηµα είναι η αβεβαιότητα για έναν µόνιµο υπάλληλο,
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ελπίζω να µας βλέπει λίγος κόσµος από τον τηλεοπτικό δέκτη
της Βουλής διότι αυτά τα σχόλια είναι προκλητικά. 

Δεύτερον, έχουµε σε συνεργασία µε τους εργαζόµενους, τους
διευθυντές και τα στελέχη του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης
δουλέψει πάρα πολύ τους τελευταίους µήνες, από τον Ιανουάριο
και µετά που άλλαξε η διοίκηση, ώστε να µπορέσουµε να υιοθε-
τήσουµε και να δροµολογήσουµε έναν πραγµατικό επιστηµονικό
θεσµικό ρόλο. Διότι τι γινόταν, κύρια συνάδελφε, τα προηγού-
µενα χρόνια, και ελπίζω οι συνοµιλητές σας στο Εθνικό Κέντρο
Τεκµηρίωσης να σας το επιβεβαιώνουν αυτό; 

Υπήρχε µία πολυδιάσπαση µε διάφορα διάσπαρτα έργα από
το ΕΣΠΑ, ευρωπαϊκά προγράµµατα µικρού οικονοµικού αντικει-
µένου, µε αφορµή τα οποία η προηγούµενη διοίκηση ήθελε να
συνάψει συµβάσεις. Με άλλα λόγια τι γινόταν; Ένα ευρωπαϊκό
έργο, το οποίο µπορεί να ήταν και άσχετο µε το βασικό αντικεί-
µενο του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης, λειτουργούσε ως µία
βάση για να µπορέσουν να προσληφθούν συµβασιούχοι. Αυτό
προφανώς το µοντέλο διοίκησης δεν είναι βιώσιµο. Οι συµβάσεις
που υπέγραψαν αυτοί οι εργαζόµενοι έχουν συγκεκριµένους
όρους. Άρα, λοιπόν, κάθε απαίτηση για αποζηµίωση µε βάση
αυτές τις συµβάσεις έργου θα ήταν παράνοµη. Και προφανώς
όσοι το ζητούν, ζητούν και από µένα προσωπικά να παρανοµήσω,
κάτι το οποίο φαντάζοµαι συµφωνείτε ως µέλος της Βουλής των
Ελλήνων ότι δεν είναι ούτε σωστό ούτε ορθό ούτε εφικτό. 

Άρα, λοιπόν, σε εβδοµαδιαίες συναντήσεις από τον Ιανουάριο
και µετά µε τους εργαζόµενους, µε τα διευθυντικά στελέχη, ορί-
σαµε τα αντικείµενα τα οποία αφορούν ψηφιακό περιεχόµενο
άλλων Υπουργείων, όπως το Υπουργείο Πολιτισµού, το Υπουρ-
γείο Αµύνης, το Υπουργείο Ανάπτυξης, µια σειρά από άλλους φο-
ρείς µε τους οποίους έχουµε ξεκινήσει τις συζητήσεις, ώστε να
συναφθούν προγραµµατικές συµφωνίες οι οποίες θα έχουν οι-
κονοµικό αντικείµενο το οποίο θα αντιστοιχεί σε θέσεις εργασίας
µε ετήσιο προϋπολογισµό. Με άλλα λόγια, αν το Εθνικό Κέντρο
Τεκµηρίωσης κάνει µια συγκεκριµένη δουλειά -και κάνει µια συγ-
κεκριµένη δουλειά- ορατή και επιστηµονική για Υπουργεία, όπως
για παράδειγµα το Πολιτισµού µε το searchculture, θα πρέπει το
Υπουργείο Πολιτισµού, και έχουµε έρθει σε συζητήσει µε την πο-
λιτική ηγεσία, να συνάψει µία προγραµµατική συµφωνία, ώστε
να υπάρχει οικονοµικό αντικείµενο. 

Το ίδιο έχουµε κάνει προφανώς και µε ενέργειες για τον τα-
κτικό προϋπολογισµό. Αναµένουµε δέκα θέσεις µόνιµου προσω-
πικού οι οποίες έχουν συµφωνηθεί µε το ΑΣΕΠ. Αναµένουµε
πέντε θέσεις φέτος και του χρόνου ΕΛΕ τις οποίες αναφέρετε
και γραπτά στην ερώτησή σας. Και αναµένουµε και περίπου δέκα
θέσεις ακόµη από το ενιαίο πρόγραµµα κινητικότητας του δηµο-
σίου τοµέα. Θεωρούµε επίσης ότι µε το οικονοµικό αντικείµενο
το οποίο θα συνάψουµε µε άλλα Υπουργεία και φορείς θα υπάρ-
χει αρκετό προσωπικό για να µπορέσει να κάνει ουσιώδες έργο
χωρίς ανασφάλεια και µε µόνιµο χαρακτήρα. 

Οφείλω βέβαια να πω, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε την
πρωτολογία µου, ότι τα προγράµµατα αυτά στα οποία συµµετεί-
χαν οι άνθρωποι µε τις συµβάσεις έργου είναι ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα, τα οποία αν ίσχυαν οι θέσεις του κόµµατός σας, του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, δεν θα υπήρχαν ποτέ. Το
ΚΚΕ είναι εναντίον της συµµετοχής της Ελλάδας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Άρα, λοιπόν, αυτά τα προγράµµατα τα οποία δη-
µιούργησαν, όπως λέτε, θέσεις εργασίας, αν ίσχυαν
προγραµµατικά, κυβερνητικά οι δικές σας θέσεις, δεν θα είχαν
δηµιουργήσει ποτέ αυτές τις θέσεις εργασίας για τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι καταγγέλλουν σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κύριο Υφυπουργό.
Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ.
Ευχαριστώ για την απάντηση, κύριε Υπουργέ. Περιγράψατε

την πρακτική της χρηµατοδότησης θέσεων εργασίας µέσα από
συµβάσεις που εφάρµοζε η προηγούµενη διοίκηση. Ξέρετε, το
πρόβληµα στο Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, αλλά και σε άλλα
ερευνητικά κέντρα, είναι γνωστό από χρόνια, δεν είναι κάτι και-
νούργιο. Αυτό το σπάσιµο θέσεων εργασίας, τα µπαλώµατα

µέσω ΕΣΠΑ και µε άλλα έργα που βαφτίζονται πότε αναπτυξιακά,
πότε ερευνητικά δεν είναι καινούργια πρακτική. Δεν σας ζητάµε
ούτε να παρανοµήσετε. Αλλά µην επικαλείστε τον νόµο για πραγ-
µατικά αντιδραστικές και αντιεπιστηµονικές πρακτικές, για να
είµαι επιεικής. 

Λέτε για τις προσλήψεις µέσω κινητικότητας ότι δεν έχει εκ-
δηλωθεί ενδιαφέρον µέχρι τώρα. Πέρα από το ότι είναι ελάχι-
στες, σας έχει περάσει από το µυαλό ότι µπορεί να υπάρχουν
τεράστιες ελλείψεις παντού και γι’ αυτό δεν υπάρχει ενδιαφέρον
για κινητικότητα; Μετά µιλάτε για προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ. Ελά-
χιστες και αυτές την ίδια στιγµή που είναι χιλιάδες οι επιτυχόντες
του ΑΣΕΠ και µάλιστα βρίσκονται και αυτοί σε κινητοποιήσεις
αυτόν τον καιρό. Ανάγκες υπάρχουν και είναι µεγάλες, προσω-
πικό υπάρχει και µάλιστα προσωπικό που έχει επιλεγεί µε τους
δικούς σας νόµους, εννοώ τους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ, ωστόσο
οι ρυθµοί µε τους οποίους καλύπτονται οι ανάγκες σέρνονται και
ταυτόχρονα χρησιµοποιείτε και εσείς την πάγια τακτική των
έργων από εδώ και από εκεί για να καλύπτετε κενά. 

Δεν σας κατηγορούµε, λοιπόν, ότι δεν τηρείτε τον νόµο. Σας
κατηγορούµε ότι νοµοθετείτε αντικοινωνικά, αντιδραστικά, αν-
τιεπιστηµονικά. Το µόνο κριτήριο είναι πώς θα εισρεύσει χρήµα
και θα περάσει σε µια χούφτα παράσιτα, λέµε εµείς, όπως είναι
οι κάθε λογής ψηφιακοί κολοσσοί, που λυµαίνονται τα κονδύλια
της ψηφιακής µετάβασης, που είναι τεράστια ειδικά το Ταµείο
Ανάκαµψης και τα άλλα προγράµµατα, και ουσιαστικά κερδοσκο-
πούν πάνω στην πληροφορία, το περιεχόµενο και τα δεδοµένα
που παράγουν ερευνητές, υποψήφιοι διδάκτορες και άλλοι φο-
ρείς πολιτισµού. Το θεσµικό πλαίσιο είναι απαράδεκτο. 

Επίσης µερικές ερωτήσεις να σας θέσω. Εφόσον πρόκειται για
µια επιστηµονική υποδοµή εθνικής χρήσης, πρόκειται για µια
εθνική αρχή του ελληνικού στατιστικού συστήµατος, γιατί πρέπει
να συµµετέχει σε προτάσεις για να αντλεί χρηµατοδότηση; Με
ποιους ανταγωνίζεται µια εθνική αρχή; Ανταγωνίζεται φορείς; Αν-
ταγωνίζεται εταιρείες; Ποια είναι η λογική πίσω από το να καλεί-
ται να υποβάλει προτάσεις για χρηµατοδότηση; Κατ’ εµάς ένας
τρόπος υπάρχει για να επιτελέσει το κέντρο το έργο του και αυτό
είναι τακτικός προϋπολογισµός στο ύψος των αναγκών για όλες
τις λειτουργίες που αφορούν τον ρόλο του. 

Υπάρχει και κάτι ακόµα πάρα πολύ σοβαρό. Είναι ύψιστης ση-
µασίας να διαφυλαχθεί η ελεύθερη πρόσβαση στην κοινωνία,
στον πλούτο των βάσεων δεδοµένων της πληροφορίας που έχει
το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, όπως είναι τα διδακτορικά, πε-
νήντα δύο χιλιάδες διατριβές, όπως είναι τα οκτακόσιες δεκα-
πέντε χιλιάδες τεκµήρια από εκατόν έντεκα ψηφιακές συλλογές
πολιτιστικού περιεχοµένου. Πρόκειται για τεράστιο πλούτο. Αυτό
µας απασχολεί ιδιαίτερα, ούτε σκέψη για εκχώρηση ή εκποίηση. 

Και κάτι τελευταίο να πω. Αλήθεια, ποιο είναι το σχέδιο για τα
ερευνητικά κέντρα και τους φορείς έρευνας της χώρας; Είχαµε
ρωτήσει και µε αφορµή τη βίαιη υπαγωγή του Αστεροσκοπείου
στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Γιατί µέχρι τώρα το µόνο
που κάνει αυτή η Κυβέρνηση, όπως έκανε και το 2019 µε την από-
σπαση του κέντρου από τα υπόλοιπα ερευνητικά κέντρα, είναι
να διαλύετε, να απολύετε και να κάνετε τον τροχονόµο στα δι-
σεκατοµµύρια που έρχονται από το Ταµείο Ανάκαµψης και το
ΕΣΠΑ, προκειµένου να χρηµατοδοτούνται µεγάλες εταιρείες για
εξοπλισµούς πότε στο όνοµα νατοϊκής προστασίας, που µεταξύ
άλλων εντάσσεται και στους νατοϊκούς σχεδιασµούς στην πε-
ριοχή, και πότε στο όνοµα της ψηφιακής µετάβασης των οποίων
το όφελος προς την κοινωνία, για την κοινωνία αµφισβητείται. 

Άρα, λοιπόν, από τον πακτωλό του Ταµείου Ανάκαµψης δεν
µπορείτε να εξασφαλίσετε µε την ίδια ταχύτητα που έχετε εξα-
σφαλίσει άλλες χρηµατοδοτήσεις για συγκεκριµένα µονοπώλια
την τακτική, µόνιµη χρηµατοδότηση του κέντρου όταν το πρό-
βληµα είναι επί χρόνια γνωστό; Πέντε χρόνια διοικείτε, πέντε
χρόνια έχετε µεταφέρει το Κέντρο Τεκµηρίωσης στο δικό σας
Υπουργείο, γιατί τώρα ξαφνικά ανακαλύπτουµε το προβληµατικό
τού πλαισίου της πολυδιάσπασης των συµβάσεων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κτενά.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
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κυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε, αναγνωρίζω ότι η πρόθεσή σας
είναι καλή. Κάπου όµως έχετε λάβει είτε λάθος πληροφόρηση
είτε έχετε βγάλει λάθος συµπεράσµατα. 

Κατ’ αρχάς η προηγούµενη διοίκηση του Εθνικού Κέντρου Τεκ-
µηρίωσης, η οποία είναι σε πενταετή θητεία -υπερβαίνει δηλαδή
και την προηγούµενη θητεία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, τη βρήκε εκεί ο κ. Πιερρακάκης
την προηγούµενη διοίκηση για να το πω απλά- εφάρµοζε αυτή
ακριβώς την πρακτική την οποία εσείς καταγγέλλετε. 

Εσείς λέτε και οι εργαζόµενοι καταγγέλλουν ότι αυτή η πρα-
κτική των πολλών διάσπαρτων ευρωπαϊκών προγραµµάτων δεν
ωφελεί. Συµφωνώ µαζί σας, γι’ αυτό πάµε να την αλλάξουµε.
Συµφωνώ µαζί σας, δεν µπορεί να είναι βιώσιµη η πρακτική των
διάσπαρτων µικρών ευρωπαϊκών έργων, τα οποία κατατίθενται
και εκτελούνται απλά για να εκτελούνται χωρίς να έχουν καµµία
απολύτως σχέση µε τον πραγµατικό επιστηµονικό πυρήνα του
Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης. 

Το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης, λοιπόν, έχει κάποιες σταθε-
ρές ανάγκες. Σε αυτές τις ανάγκες έχουµε αντιστοιχίσει στό-
χους, ανθρώπους, ανθρώπινο δυναµικό και προϋπολογισµό.
Αυτόν τον προϋπολογισµό τον διεκδικούµε και από τον τακτικό
προϋπολογισµό και από µεγαλύτερα έργα του ΕΣΠΑ και του Τα-
µείου Ανάκαµψης, τα οποία γνωρίζουν οι εργαζόµενοι.

Μάλιστα, στην πρόσφατη ανακοίνωσή τους και στην πρό-
σφατη κινητοποίησή τους -για να χρησιµοποιήσω ένα δικό σας
λεξιλόγιο- αναφέρουν την ανάγκη να εγκριθούν αυτά τα δύο
έργα του Ταµείου Ανάκαµψης, τα οποία εσείς καταγγέλλετε. Ξέ-
ρετε γιατί; Διότι ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι πηγαίνει σε θέσεις ερ-
γασίας, δεν πηγαίνει σε πακτωλό που πηγαίνει σε εταιρείες και
όπου αλλού φαντασιώνεστε ενδεχοµένως ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ότι πηγαίνει. Το Ταµείο Ανάκαµψης και οι ευρω-
παϊκοί πόροι από εµάς εκτελούνται και δηµιουργούν θέσεις ερ-
γασίας, πηγαίνουν σε πραγµατικό εισόδηµα εργαζοµένων.

Άρα, λοιπόν, απορρίπτω αυτό το σχόλιο και κάπου νοµίζω ότι
πρέπει να ευθυγραµµίσετε και εσείς τη λογική σας µε κάποια από
αυτά τα οποία σωστά και ορθά λένε οι εργαζόµενοι.

Σας ξαναλέω, λοιπόν, ότι εµείς βλέπουµε το Εθνικό Κέντρο
Τεκµηρίωσης ως έναν φορέα και στα διδακτορικά και ειρήσθω

εν παρόδω, δεν κινδυνεύει το didaktorika.gr, µετεξελίσσεται. Σε
λίγο θα είµαστε έτοιµοι να εφαρµόσουµε µεθόδους τεχνητής
νοηµοσύνης πάνω στην πλατφόρµα του didaktorika.gr, ώστε να
υπάρχει ένας ψηφιακός βοηθός σε φυσική γλώσσα µε παραγω-
γική τεχνητή νοηµοσύνη, ο οποίος θα βοηθά τον νέο φοιτητή, τον
νέο ερευνητή, τον νέο διδακτορικό φοιτητή να βρει αυτό που
θέλει µε τον επιστηµονικό τρόπο που θέλει από την πολύ µεγάλη
βάση δεδοµένων του didaktorika.gr. Άρα, λοιπόν, δεν κινδυνεύει,
το αντίθετο, εξελίσσεται.

Κάθε επιστηµονικός τοµέας, λοιπόν, τον οποίο φροντίζει το
Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης -και αναγνωρίζω, σας το ξαναλέω,
την καλή σας πρόθεση- για να µπορέσει να αποδώσει χρειάζεται
µία σωστή µεθοδολογία για προϋπολογισµό είτε από ευρωπαϊ-
κούς είτε από εθνικούς πόρους, σωστό ανθρώπινο δυναµικό, το
οποίο δεν θα πολυδιασπάται, µία εδώ, µία εκεί, µία σε ένα µικρό
ευρωπαϊκό έργο, µία σε µία προσωρινή ανάγκη κάθε γενικού δι-
ευθυντή ή γενικής διευθύντριας, θα έχει έναν συγκεκριµένο
ρόλο.

Και να τονίσω ότι το µόνιµο προσωπικό του Εθνικού Κέντρου
Τεκµηρίωσης έχει απολαβές πολύ υψηλότερες από τον µέσο δη-
µόσιο υπάλληλο, διότι όχι µόνο απολαµβάνει του µισθού του δη-
µοσίου υπαλλήλου ο οποίος µε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας αυξήθηκε, αλλά απολαµβάνει και εισοδήµατος, το
οποίο προέρχεται από ευρωπαϊκά έργα. Άρα, λοιπόν, έχει επι-
πλέον εισόδηµα και αυτό νοµίζω ότι πρέπει να αναγνωριστεί και
να µην το περνάµε έτσι αψήφιστα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, ολοκλήρωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.42’λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 22 Μαΐου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.
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